
 رهبر معظم انقلاب با شهید خدمت خواندن جانباختگان کادر پزشکی، 
پرستاری، بهداشتی و خدماتی در خدمت رسانی به بیماران مبتلا به ویروس 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  گزارش  به  فرمودند.   موافقت  کرونا، 
پزشکی، پیرو نامه وزیر بهداشت به مقام معظم رهبری، ایشان با پیشنهاد 
دکتر نمکی مبنی بر شهید خدمت خواندن جانباختگان کادر پزشکی، 
به  مبتلا  بیماران  به  رسانی  خدمت  در  خدماتی  و  بهداشتی  پرستاری، 
ویروس کرونا موافقت فرمودند. متن نامه دکتر سعید نمکی، وزیر بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی به رهبر معظم انقلاب، به این شرح است:

 وزیر کشور با تاکید بر استمرار اطلاع رسانی صادقانه از سوی مسئولان، 
اقدامات تبلیغاتی نمایشی برخی عناصر غیرمسوول را غیرقابل قبول 
برشمرد و گفت:  اهمیت صیانت از آرامش و طمانینه در فضای عمومی 
جامعه، مقدمه و شرط لازم حفظ سلامت و بهداشت است.  عبدالرضا 
رحمانی فضلی در نشست اعضای ارشد کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی 
مبارزه با کرونا، اظهار داشت: نتیجه اطلاع رسانی صادقانه، ایجاد ادراک 
واقع بینانه و تحقق رفتار مسئولانه از سوی مردم است. وزیر  کشور در این 
نشست که سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، علی ربیعی

با موافقت رهبر انقلاب؛

مدافعان سلامت، »شهید خدمت« 
محسوب می شوند 

رحمانی فضلی:

 از اقدامات نمایشی در مقابله با کرونا 
پرهیز شود

2

جوادی حصار کنشگر سیاسی اصلاح طلب:

منازعه قدرت بین اصولگرایان بالا می گیرد 

بانک مرکزی اعلام کرد

ممنوعیت دریافت و پرداخت پول نقد 
دربانکها
رییس قوه قضاییه:

 پیگیری پرونده ترور شهید سلیمانی 
نماد دفاع از هویت ملی است 
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فعالیت حداقلی و موسمی احزاب در کشورمان، تحت تاثیر روندهای جاری رو به سراشیبی قرار گرفته است. اعتباربخشی به 
نهادهای انتخابی و بسترسازی برای مشارکت قانونی احزاب در ساختار قدرت، به تقویت حلقه اتصال مردم با حاکمیت می انجامد.  
یازدهمین دوره انتخابات مجلس هم برگزار شد و وضعیت شور نیم بند و کم رمق سیاسی که در نتیجه روندهای گوناگون از 
ناخرسندی های معیشتی و بنزینی گرفته تا رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان و  رقابت های درون جریانی میان اصولگرایان 
ایجاد شده بود، زودتر از روال معمول فروکش کرد. مشارکت ۴۲ درصدی مردم در انتخابات، اگرچه محصول متغیرهای چندگانه ای

روحانی در تماس تلفنی با استانداران قم، گیلان و مازندران تاکید کرد

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر لزوم رعایت بهداشت فردی  و قرنطینه 
خانگی گفت: ابتلا به کرونا در قم همچنان صعودی است و تاکنون تست ۷۵۱ نفر مثبت 
اعلام شده است.  علی ابرازه روز سه شنبه در اظهارنظری با اشاره به آخرین آمار مبتلایان به 
بیماری کرونا در این استان افزود: در حال حاضر ۹۳۷ نفر در بیمارستان های کامکار، فرقانی، 
امام رضا)ع(، علی ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی قم به دلیل مشکلات حاد تنفسی 
بستری هستند وی ادامه داد: از ساعت ۷ صبح تا ۱۴روز سه شنبه ۲۰ اسفند ۴۶ نفر از 
مراکز درمانی قم با بهبودی مرخص شدند. این مسوول به آخرین آمار جان باختگان قم در اثر 
ابتلا به بیماری کوید ۱۹ اشاره نکرد. هفته گذشته این آمار ۳۰ نفر اعلام شده بود.  قائم مقام 

دانشگاه علوم پزشکی قم از مردم خواست همچنان مسائل بهداشتی را رعایت کرده و با

فرماندار قم با صدور اطلاعیه ای از عموم مردم خواست در روز پنجشنبه آخر سال سنت 
حسنه زیارت اهل قبور را از منزل با قرائت فاتحه برای درگذشتگان به انجام برساند و 
اعلام کرد: از حضور تمام افراد در آرامستان ها جلوگیری خواهد شد. مرتضی حیدری 
از همراهی عمومی مردم  و تشکر  تقدیر  با  همچنین در گفت وگویی اظهار داشت: 
متدین و شریف قم که با رعایت نکات بهداشتی در جهت جلوگیری از شیوع ویروس 
براساس نظر مراجع  به اطلاع می رساند  را داشته اند  منحوس کرونا کمال همکاری 
عظام تقلید بر ضرورت رعایت موازین بهداشتی برای حفظ سلامت جامعه و ستاد 
پیشگیری، هماهنگی و عملیات پاسخ به مدیریت بحران استان قم همچنان اجتماعات، 

تشییع جنازه، هیات های عزاداری، مراسم تالارهای عروسی و غیره ممنوع است.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد

لزوم رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی 
تست کرونای ۷۵۱ نفر در قم مثبت است

فرماندار قم: 

آرامستان های قم پنج شنبه آخر سال بسته می شوند
حضور در اجتماعات قم همچنان ممنوع است
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راه های مقابله با ترس از کرونا
اضطراب هیجانی است که مانند دیگر هیجان های عمومی 
)خشم، غم و ترس( که مقدار مناسب آن برای سلامت و بقای 

انسان ضروری است.
تفاوت ترس با اضطراب این است که ترس:

۱- عامل »خارجی« دارد، ۲- »آسیب رسان« است، ۳-  مربوط به »زمان حال« است،
۴- »رو در روی« ما قرار می گیرد.

مانند حیوان درنده ای که همین الان در دو متری به من خیره شده و حالتی گرفته است که 
»مطمئن« هستم تا چند دقیقه دیگر به من حمله می کند.

اما اضطراب:
درونی) ذهنی( است؛ و »احتمال« می دهیم )اطمینان نداریم( که در »آینده« )که زمانش 

معلوم نیست( به ما »آسیب« می رساند.
اضطراب »متعادل« یک دانش آموز؛ او را از »بی خیالی« دور می کند تا برای امتحان آماده شود؛ 
به تلاش وا می داردش؛ تا به تعبیر روایات دینی گرفتار »طول امل« نشود و؛ از زمان و امکاناتی 
که دارد به خوبی استفاده کند. نتیجه این جدی گرفتن، برنامه ریزی وتلاش؛ شیرینی موفقیتی 

است که کام جان او را گوارا خواهد کرد.
اما اگر کسی دچار اضطراب »افراطی وغیر منطقی« شود؛ مشکل عادی را »فاجعه ای« 
می پندارد که »به زودی« و »اجتناب ناپذیر« بر او فرود می آید و می پندارد، به خاطر »خطاها 
وگناهان نابخشودنی« که حتی »در گذشته های دور« مرتکب شده است سزاوار این »بلای 

بزرگ« است!
با چنین »خطاهای شناختی« و »تحریف های فکری« فلج می شود و تمرکز و توانی برایش 

نمی ماند که به مقابله منطقی و درست با خطر بالقوه برود.
در چنین وضعیتی نشانه های متعدد فکری و جسمی بیمارگونه پیدا می شوند: عدم تمرکز، 
ناآرامی و بی قراری؛ تکرر ادرار؛ گرفتگی عضلات، تنگی نفس، کهیر های پوستی و تبخال ها؛ 
تپش شدید قلب، دردهای جسمی) سردرد؛ پشت درد،…( بی حوصلگی؛ تحریک پذیری، 
وحشت زدگی، نگرانی ابتلا به بیماری های مرگبار….بروز این علائم، اضطراب را چنان تشدید 
افکار  می شود:  باطل شروع  دور  دوباره  و  می بیند  نزدیک تر  و  نزدیک  را  فاجعه  که  می کند 

منفی،اضطراب،نشانه ها،اضطراب
برای مقابله با ترس باید: به جنگ عامل خارجی رفت. در مورد حمله حیوان وحشی می توان 
چوبی و سنگی را برداشت و حیوان درنده را دور کرد و اگر هم قدرت مقابله نداشتیم؛ فرار را بر قرار 
ترجیح داد. اما مگر می توان چوب و سنگ را به کله خود بکوبیم و فکرهای باطل را از بین ببریم؟

شغال بیشه مازنداران را / نگیرد جز سگ مازندرانی!
برای مقابله با اضطراب که پدیده ای است فکری و شناختی باید حربه های فکری را به کار برد. 

این حربه ها عبارتنداز:
۱. ۱- فکرهای مثبت؛ مبتنی بر شواهد عینی و به دور از فاجعه انگاری، یعنی آن دسته 

فکرهای نادرست و پر از خطا وتحریف
حتما می آید؛ بر سر من هم می آید؛ جلوی آن را هم نمی توان گرفت؛ مرگبارترین حالتش هم 

نصیب من می شود و سزاوارش هم هستم!
• وقتی فردی در موضوعی دچار اضطراب می شود؛ موارد علیه فکرهای اضطراب انگیز خود 
را نادیده می گیرد. فکر کنید چند درصد جمعیت مبتلا می شوند؟چند درصد از مبتلایان درمان 
نمی شوند؟ من از نظر جنس و سن و سطح سلامتی چقدر همانند مبتلایان هستم؟ آن ها چه 

کرده اند که مبتلا شده اند که من می توانم از آن ها اجتناب کنم؟
• با کسانی که سالم هستند و آرامش دارند صحبت کنید. ببینید برای مبتلانشدن شان و 

آرامش شان چه روش هایی را به کار برده و می برند تا همان گونه عمل کنید.
• فقط به خبرهای مستند اعتماد کنید. شنیدن و دیدن این نوع خبرهای صحیح – بر خلاف 
خبرهای زیاد و اغراق آمیز دیگر-وقت کمی را در شبانه روز از شما می گیرد، با خودتان عهد کنید 
که به اخبار فضای مجازی؛ رسانه های بیگانه و یا خبرهای پراکنده و متناقضی که دیگران به 
شما می دهند توجه و اعتماد نکنید. در کنار این راهبردهای شناختی که باید برای یادگیری و 

محکم شدن آن ها در ذهن، با تمرکز وقت گذاشت؛ رعایت موارد زیر نیز توصیه می شود:
۱-  در مواقعی که اضطراب به سراغ تان می آید و فرصت کافی و همراه با آرامش برای مقابله 
در  را  ذهن  کرد.  استفاده  برگردانی”  “توجه  رویکرد  از  نداریم؛باید  وعمیق  پایدار  شناختی 

کوتاه مدت به سوی موارد مثبت و حتی خنثای خوشایند برد. مثل:
۲- حل جدول کلمات

۳- بازی با اعداد) سودوکو؛ …(؛ با حروف، با ضرب المثل،
۴-تکرار آیات، روایات و اشعار امیدوارکننده و زیبایی که به خاطر دارید.

۵-خواندن جملات طنز و شوخی های مناسب و فرستادن آنها به دوستان و آشنایان
۶-به یاد آوردن خاطرات خوب.

اینها را می توان وقتی تنها هستید و هنگام خواب انجام داد.
۷- در جمع خانواده وبا دوستان؛ تذکردادن به هم که صحبت از ویروس و بیماری نکنند. در 

عوض، شوخی کردن و خندیدن و خنداندن هم؛ انجام بازی های سنتی.
۸-  برقراری روابط اجتماعی و کاری مناسب و رشددهنده از طریق فضای مجازی.

 و مهم تر از همه، چه برای دانش آموز در معرض امتحان؛ و چه همه ما که دوروبرمان، ویروس 
گوش به زنگ کورونا؛ می پلکد؛ این است که توصیه های بهداشتی و پیشگیری ها را در حد 

معقول: نه ساده انگاری ونه بزرگ نمایی- جدی بگیریم واین نکته را یکی از مصادیق بارز:
»اوصیکم بتقوی الله و نفسی« ]شما وخودم را به خویشتن داری در مسیر قوانین و سنت های 

الهی[ سفارش می کنم. به امید سلامت و آرامش همه شما.
* روان شناس و استاد دانشگاه

محمود گلزاری*

رییس قوه قضاییه گفت: پیگیری پرونده ترور شهید سلیمانی 
به عنوان نماد دفاع از مظلومان، مسئله ای مرتبط با هویت 
ملی و انقلابی ما است.  به گزارش روز سه شنبه مرکز رسانه 
ادامه روند پیگیری های قوه قضاییه مبنی  قوه قضاییه، در 
بر تشکیل پرونده قضایی و تحت تعقیب قرار دادن عاملان و 

آمران ترور سردار شهید سلیمانی، سردمداران دولت و ارتش 
ویژه  تخصصی  نشست  منطقه،  در  آنها  وابستگان  و  آمریکا 
بررسی اقدامات صورت گرفته در پیگیری این پرونده با حضور 
نمایندگان وزارت امور خارجه، وزارت اطلاعات، سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، ستاد حقوق بشر و دادستانی تهران با حضور

لزوم اجرای قاطع 
پروتکل های ستاد ملی 

مقابله با کرونا

  درنظــردارد براســاس مجــوز کمیســیون معامــلات بــه شــماره 9۸/۶۷۱/ص  مــورخ 9۸/۱۲/۱۷ نســبت به
 فروش ۵ قعطه زمین با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط وگذار نماید.

*جهت خرید اسناد هر یک از معاملات فوق مبلغ ۵00/000 ریال به شماره حساب ۳۵۱۲8۲۴8۲۲۴۹۳۵۲ یا 
شماره کارت۶۲۷۳8۱۱۰۹۲۶۶۱۰۴۷ نزد بانک انصار به نام سازمان همیاری شهرداری های قم واریز نموده و به 

همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* مبلغ تضمین شرکت در هریک از ۵ درصد مبلغ پایه قطعه مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که  بصورت واریز 
نقدی بحساب سپرده ۳۵۱۲8۲۴8۲۲۴۹۳۵۲ نزد بانک انصار بنام سازمان همیاری شهرداری قم و ضمانت نامه 

بانکی با اعتبار ۴ ماه باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارایه پیشنهاد از روز دوشنبه مورخ  ۹8/۱۲/۱۹  لغالیت ساعت ۱۴ روز شنبه مورخ۹8/۱۲/۲۴  

می باشد.
* قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

* هزینه درج آگهی و کارشناسی رسمی دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
*کلیه هزینه نقل و انقال) عوارض- مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده  می باشد.

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.
* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب ۱۳۳۷( اقدام نمایند.

*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .
محل تسلیم پیشنهادها: 

* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد  روزیکشنبه مورخ ۱۳۹8/۱۲/۲۴ از ساعت 8 صبح لغایت ۱۴ می باشد.
آگهی نوبت اول : روز دوشنبه مورخ ۹8/۱۲/۱۹                    آگهی نوبت دوم : روزچهارشنبه  مورخ   ۹8/۱۲/۲۱     
    متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار آگهی جهت دریافت اسناد وکسب اطلاعات بیشتر به آدرس 
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بعد از فروکش کرونا چه باید کرد؟
 بسیاری از آموزه های مربوط به بحران کرونا به ریشه یابی، 
نیاز  پیشگیری و آسیب شناسی در چارچوب  دانشِ روز 
دارد، آن هم با بهره گیری تمام و کمال از یافته های علمی. 
»کرونا« برای من و تو و مایی که در بحران زاده شدیم، با 

بحران بزرگ شده و از سر ناچاری با بلاهایی از این قماش، روز را به شب و شب را به صبح 
رسانیده ایم، چندان ناآشنا نیست. پوستین عوض کرده و اِلّا چیزی است در حد و اندازه 
همان هایی که تاکنون در شکل و شمایل آنفلوآنزا، سیل، زلزله، رانشِ زمین، ریزش کوه، 
هجوم ملخ ها، آتش سوزی، تخریب محیط زیست، تلفات وحشتناک جاده ای، سقوط 
هواپیما و ... درگذر از مسیر پر دست اندازِ زندگی روزانه از سر گذرانده ایم، با این تفاوت که 
این یکی سخت خانه نشین و افسرده مان کرده و هراس عجیبی در دلهامان افکنده که تا 

سال ها آثار زخمه های روحی- روانی اش بر پیکره جامعه مانده و عذاب مان خواهد داد.
 از قولِ معاونِ وزیر بهداشت و درمان؛ هم او که از قضا خود نیز در همان روزهایِ 
نخستین پرده برداری دیرهنگام از این ویروس، میزبان مهمان ناشناخته شد؛ از کرونا با 

عنوان »دموکراتیک« یاد شده که شاید چندان هم عنوان بی مُسّمایی نباشد.
 درست است که هدیه زهرآگین اژدهای زرد، زن و مرد، دارا و ندار، وزیر و وکیل، فرمانده 
و فرمانبر و پیر و جوان نمی شناسد، امّا انصاف بدهیم، در این میانه بهره ی ندارها و 
کمتر برخوردارها از این پیشکشِ نامبارک چنانچه رسم زمانه است، قابل مقایسه با 
سهم جماعت برخوردار و بالانشین نبوده و نیست و بهره بسیار بیشتری از این خوان 
یغما نصیب جماعتِ مستضعفان دیروزی و کمتر برخوردارهای امروزی می شود؛ چه، 
فقر فرهنگی و به تَبَع  آن فقر اقتصادی، مکان زندگی، تراکم جمعیّت، نوع مراوده های 
اجتماعی- اقتصادی، اشتغال به حرفه هایی چون دست فروشی، رانندگی، کار در فضای 
بسته و شلوغ، نداشتن دسترسی لازم به بهداشت و درمان مناسب، نبود امکانات و ... 
همه و همه بیانگر این واقعیت تلخند. ندارها در دلِ این میدانِ مین، چونان همیشه باز 

هم پرچم دار و پیشتاز  بوده و هستند.
اینکه چرا و چگونه به اینجا رسیده ایم و کدام عامل یا عوامل دست به یکی کرده تا 
تماشاگر دست و پابسته روزگار اینچنینی باشیم، جای بحث و بررسی بسیار دارد و در 
این کوتاه نوشته نمی گنجد. اگرچه هماره پرسش های بدون پاسخ از این دست از 
جانب شهروندان خطاب به مسئولان کم نبوده و نیست؛ پرسش هایی که قرار بود، 
حقّ قانونی مان باشند و پاسخ هایی که گوش شیطان کَر، گویا تکلیف قانونی مسئولان 
بوده است. به علت شرایط نامساعد روحیِ این روزهای جامعه و در جهت رعایت حال 
شهروندان صواب نیست در این بُرهه حسّاس زمانی، از درد بی درمانی بگوییم که این 
روزها بر سَرتاپای وجود شکننده مان سنگینی می کند و در موقعیّت ملال آور اکنون 
بپرسیم چه باید کرد؟ همچنین نپرسیم از چالش های اطلّاع رسانی، سخنان ضد و نقیض 
در جامه و جایگاه های گوناگون، آمارهای ناهمخوان، عدم شفافیّت و بمباران بی وقفه 
هزاران خبر راست و دروغ، هدفدار و بی هدف در شبکه های اجتماعی. نپرسیم چرا این 
همه تعلّل در تصمیم گیری و هشدارِ دیرهنگام؟ چرا این همه خونسردی، بی تفاوتی و کم 
اطّلاعی و از همه مهم تر نشتِ قطره چکانی اطلّاع رسانی؟ چرا این همه فرصت سوزی در 
مقابله با این ویروس و عدم تصمیم گیری به موقع و قاطعانه دربکارگیری تمهیدات لازم با 

هدفِ جلوگیری از شیوع آن به جای جای کشور؟
 راستی تاکنون به آسیب های جبران ناپذیری که به تَبَع شیوع این ویروس ناشناخته 
در زمینه های انسانی، اجتماعی، اقتصادی ، فرهنگی و ... بر پیکره جامعه وارد آمده 
و می آید خوب فکر کرده ایم؟  این ویروس بیشتر از وزن و عملکردش، هَراس جمعی 
در دل ها آفریده اما بی تردید چونان کروناهایی  که دیده ایم و دیده اید  اگرچه با برجای 
گذاشتن هزینه های سنگین مادی و معنوی، دیر یا زود با پایمردی، همیاری و همدلی 
شهروندان و تدبیر و تخّصص جامعه سرفراز و فداکار پزشکی کشور ، همّت مسئولان 
دلسوز و وظیفه شناس و صاحبان خرد و فضل و دانایی و از همه مهّم تر مردمِ خوب، 
نجیب، فداکار و همیشه پای کارمان، از این سرزمین رخت برخواهد بست و صد البّته 
با آموزه های بسیار برای ما و آیندگان. بسیاری از این آموزه ها نیاز مُبرم به ریشه یابی، 
پیشگیری و آسیب شناسی در چارچوب  دانش روز دارد آن هم با بهره گیری تمام و کمال 
از یافته های علمی. اصولی که مدیریّت بحران ما نشان داده تا این زمان چندان با راز و 
رمزش آشنا نبوده و تا بوده و نبوده برای دقیقه 90 و بهتر بگوییم، دقیقه 9۱ ، آن هم به 
سَبک و سِیاق خاص خویش نسخه پیچی کرده است و بس.  درس هایی که نخستین سر 
فصلشان، »بازسازی اعتماد عمومی«  در جایگاه بزرگترین سرمایه اجتماعی با پیش نیازِ 
شفّاف سازی است. دیر زمانی است، صاحبانِ درد و درک از ریزش تدریجی برگ هایِ 
سبز درختِ اعتماد در باغ بزرگ و زیبای این سرزمین گفته اند و می گویند نوشته اند و می 
نویسند امّا اِنگار نه اِنگار. اعتمادی که آسان به دست نیامده امّا به آسانی دارد از دست مان 
می رود؛ خُوره ای که نه فقط اعتماد میان مردم و مسئولان را نشانه رفته که دایره  اعتمادِ 
میان شهروندان را نیز در برگرفته و می رود تا جای پای محکم و بدهیبتی در روابط فردی و 
اجتماعی مان باز کرده و به گونه ای فراگیر عناصر زیبا و کار سازِ فرهنگ دیرپایمان چونان 
همبستگی، تعاون، یاری  و همکاری را هدف قرار دهد.  شاهد مثال، حسّ بدبینی و بی 
اعتمادی عجیبی است که  این روزها بعضا بین مردم و مسئولان و از آن فاجعه بارتر در 
پندار، گفتار و رفتار شهروندان نسبت به همدیگر دیده می شود. طُرفه آنکه، هر چه زمان 
می گذرد این »حسّ« پررنگ تر و پر رنگ تر می شود! باشد که با حفظ روحیه تعاون، یاری، 
همکاری و همدلی در فضایی آکنده از مهر و محبّت چونان گذشته در گذار از این برهه 
حسّاس زمانی،  آموزه ها وتجربه های بدست آمده از این رویداد پرهزینه و غیرمنتظره را با 
دقّت و به گونه ای اصولی با هم مرور و بند بندِ این »قانون نا نوشته« را در زندگی فردی و 

اجتماعی و به ویژه در چگونگی اداره امور کشور به کار بندیم.
حقوقدان و جامعه شناس

ضرورت تقویت روحیه
 کادر درمانی 

این روزها در حالی که اقتصاد و بازار در کشور به حالت 
نیمه تعطیل درآمده است و کارکنان اکثر ادارات دولتی و 

خصوصی هم با کاهش چشمگیر ارباب رجوع مواجه هستند، مراکز درمانی روزهای 
شلوغ و پر کاری را می گذرانند. بی اعتنایی و جدی نگرفتن این بیماری از سوی بسیاری 
از مردم و نبود تدبیر و مدیریت در توزیع ماسک و مواد ضد عفونی کننده هم مزید بر علت 
شده تا حجم مراجعان بیمارستانی روز به روز افزایش پیدا کند. جلوگیری از روند رو به 
رشد شیوع این بیماری نیاز به رعایت اصول و مراتب خاصی دارد و نقش مردم در این 
زمینه بیش از همه نهاد ها و ارگان ها است. با این وجود ذکر این نکته ضروری است که 
حفظ سلامت کادر درمان و پزشکی اعم از پزشک، پرستار، خدمه، نیروی آزمایشگاهی 
و حتی نگهبانان بیمارستان ها، از بسیاری موضوعات پیش رو ، ضروری تر است و باید 
به عنوان یک چالش اساسی بدان نگریست. چرا که کادر درمان و پزشکی ترمیناتور یا 
روبات نیستند و به لحاظ ساختاری و فیزیکی شبیه به سایر افراد جامعه هستند! این 
قشر هم همانند سایرین از خستگی و بیماری مصون نیستند و تا حد مشخصی توان کار 
و فعالیت دارند! فلذا در این روزها که خودخواهی عده ای شهروندان در کنار ناکارآمدی 
برخی مدیران باعث تشدید بحران شده است، حفظ سلامتی و ریکاوری کادر درمان به 
عنوان نیروهای خط مقدم مبارزه با کرونا، امری حیاتی و ضروری به نظر می رسد. چرا 
که در صورت از بین رفتن یا حتی کاهش توان اجرایی این جبهه، جایگزین کردن نیروی 
متخصص و دوره دیده، در این شرایط که همه دنیا با این مشکل دست به گریبان هستند، 

نا ممکن و بالذاته محال است!
مشکل کمبود پرستار و پزشک، مشکل تازه ای نیست؛ بنابراین باید چاره ای اندیشید تا 
در این شرایط دستکم بتوانیم از تمام ظرفیت پرسنل به نحو احسن استفاده کنیم و مانع 
از فرسودگی شغلی آنی و بیماری آنان شویم. از سویی روغن ریخته را نذر امامزاده کردن 

هم چاره کار نیست. 
چرا که عواقب این بحران ، بحران های نوپدید دیگری را به همراه خواهد داشت که 
بسیار فاجعه آمیز تر و جبران ناپذیر  خواهند بود. در ضمن توصیه می شود در شرایط 
بحرانی امروز ، برای اجرای برخی تصمیمات باید سرعت عمل بیشتری به خرج داد و 
در مواردی که نیاز به مصوبه و مجوز ندارند، با حمایت شورای تامین و ستاد مقابله با کرونا 

استانی و شهرستانی تصمیم بگیریم.
برخی راهکارهایی که می توانند در حفظ سلامت و کاهش فشار از پرسنل کادردرمان 

موثر باشند:
الف:عدم استفاده از وسیله نقلیه عمومی برای جابجایی پرسنل بیمارستان

ب: تهیه اقلام و وسایل ضروری محافظتی
پ: استفاده از دانشجویان پرستاری و پزشکی به صورت قراردادی و پرداخت حق 

الزحمه
ت: بازگرداندن فوری پرستارانی که در واحد های اداری بیمارستان و مرکز بهداشت و 

درمانگاه تخصصی مشغول به کار شده اند
ث: استفاده از نیروهای داوطلب به منظور کاهش فشار از نیروهای خدماتی و نگهبان

ج: جلوگیری از ورود همراهان غیر ضروری و ملاقات کنندگان به منظور کاهش ارائه 
توضیحات توسط پرسنل و جلوگیری از شیوع بیماری

چ: ایجاد یک فرصت نیم ساعته با استفاده از نیروهای جایگزین جهت استراحت و 
صرف یک میان وعده چرا که پس از شیوع این ویروس و افزایش حجم مراجعان پرسنل 

حتی فرصت نوشیدن یک استکان چای ندارند.
ح: فراخوان جهت استفاده از نیروهای دوره دیده هلال احمر و بسیج در بیمارستان

چ: استفاده از نیروهای داوطلب به منظور ضد عفونی پر تکرار سطوح بیمارستان
در ضمن دولت نیز می تواند با منظور تشویق پرستاران غیر شاغل یا دانشجویان 
پرستاری، خدمت در بیمارستان در این ایام را سه برابر خدمت ضرورت سربازی محاسبه 

کند تا ایجاد انگیزه شود.
به هر روی آنچه در این ایام مهم است ، حفظ روحیه ، سلامت و قدرت مانور و توان 
این  و پزشکی است که اگر خدشه ای در  از دانش و مهارت کادر درمان  استفاده 
رویکرد فراهم شود، تبعات جبران ناپذیری به همراه خواهد داشت. فرصت را غنیمت 

بشماریم...

با موافقت رهبر انقلاب؛

مدافعان سلامت، »شهید خدمت« محسوب می شوند 

 رهبر معظم انقلاب با شهید خدمت خواندن جانباختگان کادر پزشکی، پرستاری، بهداشتی 
و خدماتی در خدمت رسانی به بیماران مبتلا به ویروس کرونا، موافقت فرمودند. 

به گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، پیرو نامه وزیر بهداشت به مقام معظم 
رهبری، ایشان با پیشنهاد دکتر نمکی مبنی بر شهید خدمت خواندن جانباختگان کادر 
پزشکی، پرستاری، بهداشتی و خدماتی در خدمت رسانی به بیماران مبتلا به ویروس کرونا 

موافقت فرمودند.
متن نامه دکتر سعید نمکی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به رهبر معظم انقلاب، 

به این شرح است:
حضرت آیت الله العظمی خامنه  ای
مقام معظم رهبری )مدظله العالی(

سلام علیکم؛
با احترام، همانگونه که مستحضرید، در گرفتاری اخیر کشور متعاقب ابتلا ناگهانی تعدادی 
از هموطنان عزیزمان به بیماری کرونا، پزشکان و پرستاران و کادر بهداشتی و خدماتی مراکز 
مختلف به  عنوان مدافعان سلامت دل به دریا زدند و پروانه وار گرد بیماران گشتند. خانه و 
زندگی را ترک نمودند و از عزیزان و خانواده دور ماندند و بعضاً به دلیل آلودگی به ویروس، جان 

خویش را در راه خدمت صادقانه از دست دادند.
از آنجا که این عزیزان جان برکف همچون مدافعان حرم در دفاع از حریم سلامت مردم 
جانفشانی کردند، از حضرت عالی تقاضا دارم، موافقت فرمایید جان باختگان تیم پرستاری، 

پزشکی و خدماتی بخش های مراقبت از بیماران کرونایی به عنوان شهید محسوب گردند.
این عنایت حضرت عالی کما فی السابق موجبات دلگرمی بیشتر این قشر خدمتگذار به 

مردم شریف را فراهم خواهد نمود. از بذل عنایت و لطف بیکرانتان سپاسگزارم.
پیام قدردانی وزیر بهداشت از مقام معظم رهبری )مدظله العالی(

در ادامه، وزیر بهداشت طی نامه ای از مقام معظم رهبری قدردانی کرد. وی در این نامه 
نوشت: چند روز قبل با داغی که در از دست دادن عزیزان پزشک، پرستار، کادر بهداشتی و 
خدماتی که در مراکز درمانی بیماران مبتلا به ویروس کرونا ) COVID-۱9( جانشان را نثار 
خدمت به بیماران کرده بودند، در سینه داشتم، عریضه ای تقدیم مقام معظم رهبری نمودم 

که موافقت فرمایند این برباد رفتگان در یاد مانده به عنوان شهدای خدمت محسوب شوند.
وی افزود: گرچه سوز جانگداز شهادت این عزیزان همواره مغز استخوانم را خواهد گداخت، 
مع الوصف موافقت محبت آمیز ایشان که مدافعان سلامت همچون مدافعان حریم مرزهایمان 
در دفاع مقدس و مدافعان حرم ستارگان تابناک آسمان و شهادت می مانند و می درخشند، 
افتخاری است برای جامعه بهداشت و درمان کشور که شبانه روز در دفاع از حریم سلامت مردم 
سرزمینشان جانفشانی می کنند. نمکی نوشت: امید است روح بلند این عزیزان همنشین 
سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( باشد. این ابراز لطف و قدرشناسی محبت آمیز 
رهبر فرزانه انقلاب، خدمتگزاران صدیق نظام سلامت را بیش از پیش و دلسوزانه در عرصه 
خدمت نگاه خواهد داشت. برای این عزیزان علو درجات و برای همکاران ارجمندم در سراسر 

کشور تندرستی و بهروزی مسئلت دارم.

مجمد جواد ظریف:

شیخ الاسلام در شکل دهی به مقاومت
 نقش بی بدیلی داشت

 وزیر امورخارجه کشور گفت: مرحوم شیخ الاسلام در شکل دهی به مقاومت، باور به خود و 
توان مردم منطقه نقش بی بدیلی داشت. 

»مجمد جواد ظریف« روز سه شنبه در مراسم بزرگداشت مرحوم حسین شیخ الاسلام که به 
صورت مجازی برگزار شد، ادامه داد: ایشان همچنین به این اصل باور محکم داشت که نظام 

پوشالی استکبار نظامی نیست که بتوان در کنار آن بدون مقاومت، راه را پی گرفت.
و  همکاران  خانواده،  به  الاسلام  شیخ  مظلومانه  درگذشت  تسلیت  با  امورخارجه  وزیر 
دوستداران انقلاب و مقاومت گفت: بسیار ناگوار است که در کمتر از سه ماه دو اسطوره 

مقاومت شهید سلیمانی و حسین شیخ الاسلام عزیز ما از میان ما رفتند.
ظریف مرحوم حسین شیخ الاسلام را یکی از اسطوره های مقاومت دانست و گفت: از دست 
دادن مرحوم حسین شیخ الاسلام ضایعه بزرگی برای خانواده وزارت خارجه است. شیخ 
الاسلام دوست خوبی برای همه ما بود. دوستی که بیش از همه اخلاص و صداقتش همه را 
مجذوب خودش می کرد. با هم اختلاف نظر و تفاوت دیدگاه داشتیم ولی یک نفر را در وزارت 

خارجه نمی شناسم که از او به عنوان یک فرد پاک، مخلص و مجاهد یاد نکند.
رئیس دستگاه دیپلماسی با اشاره به سابقه دوستی خود با شیخ الاسلام گفت: سابقه 
دوستی با ایشان به یک سال قبل از انقلاب برمی گردد زمانی که تازه به آمریکا رفته بودم و در 
جلسه ای که ایرانی ها در دانشگاه ما برگزار کردند، دیدم فردی با پای شکسته در گچ و با عصا 
آمد و اولین کاری که کرد داد زد، خمینی کجاست؟ و عکس امام را نزده بودند و حسین مطالبه 
خمینی می کرد، عشق به امام خمینی)ر ه( از همان روز در دل حسین بود و با همان عشق به 

دیدار امام)ره( و خدا رفت. 
 وی اضافه کرد: او من را تشویق کرد و با اینکه علاقه مند به کامپیوتر بودم رشته را عوض کنم 
و روابط بین الملل بخوانم. یادم نمی رود یک بار به من گفت هر کس می تواند کامپیوتر بخواند، 

ولی ما برای ایران و انقلاب نیاز به افرادی داریم که در این رشته ها کار کنند.
وزیر امور خارجه افزود: حسین شیخ الاسلام بعد از قضیه لانه جاسوسی به وزارت خارجه 
آمد و تقریبا همه دوستان وزارت خارجه و کسانی که بعد از انقلاب به وزارت خارجه وارد شدند، 
شیخ الاسلام را به عنوان برادر بزرگ تر می شناسند، همه ما این سعادت را داشتیم که یک فرد 
مخلص را درک کرده باشیم، در همه زمان ها مخلص بود در دوران دانشجویی بین همه ما در 
انجمن دانشجویی اخلاصش بی نظیر بود، در دوران وزارت خارجه در دورانی که در مجلس 

مسئولیت داشت، اخلاصش زبانزد همه بود.
 ظریف ادامه داد: بعد از مجلس من افتخار داشتم که ایشان مشاور بنده بود، باز در همه 
جلسات با اخلاص کامل و صراحت نظراتش را می گفت، بعضی  وقت ها بحث تلخ هم می شد، 

ولی از عشق ما به حسین کم نمی شد، هیچ کس هیچگاه از حسین دلخور نشد.
وی خاطرنشان کرد: تمام کسانی که با او در این دوران بحث کردند و اختلاف نظر داشتند، 

همه با چشم گریان در عزای حسین در کنار خانواده اش هستند.
  

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

مردم مساله کرونا را جدی بگیرند و در خانه بمانند
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هنوز آن 
گونه که باید عزم جدی ملی در ساختارهای کشور در مبارزه با کرونا شکل نگرفته است، از مردم 

خواست این موضوع را کاملا جدی گرفته، در خانه بمانند و از مسافرت بپرهیزند. 
»علی نجفی خوشرودی« روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا، شیوع کرونا 
ویروس، را مسأله ای ملی با ابعاد پیچیده عنوان کرد و گفت: روند مبارزه با این بیماری، از دو 
نقیصه رنج می برد. یکی اینکه هنوز آنگونه که باید، یک عزم جدی ملی در ساختارهای کشور 
شکل نگرفته است و با وجود تاکیدات و آمادگی های اعلام شده، همکاری و هماهنگی لازم و 
کافی از  جهات مختلف با دولت معمول نشده است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس افزود: مجلس هم که متأسفانه تعطیل شده است و این، فرآیند مطالبه گری و 
انعکاس مسائل و مشکلات مردم را با کُندی مواجه کرده است. وی نقص دوم را جدی نگرفتن 
کرونا از سوی برخی مردم دانست و اضافه کرد: برخی از مردم همچنان این مسأله را  جدی 
نمی گیرند و این در چرخه شیوع و گسترش بیماری نقش زیادی دارد. بنابراین واقعا توصیه 

می کنم که مردم در خانه بمانند و به ویژه با توجه به در پیش بودن نوروز، از مسافرت بپرهیزند.
نجفی خوشرودی با ابراز امیدواری از قطع چرخه انتقال و شیوع کرونا، پیشنهاد کرد که 

تعطیلی حداکثری در چهار استان قم، تهران، گیلان و مازندران، به اجرا در آید.
وی با بیان اینکه برخی از بیماران حتی به مرحله آزمایش نمی رسند و یا تا نتیجه آزمایشات 
اعلام شود، از بین می روند، خاطرنشان کرد: مسئولان وزارت بهداشت در اعلام آمار واقعی 
نباید تردید و یا واهمه داشته باشند. اتفاقا این اقدام، موجب توجه بیشتر مردم خواهد شد و 
خواهند دید که خطر بسیار جدی است. در واقع ترس آگاهانه مردم، خودمراقبتی و رعایت 

هشدارهای بهداشتی را ارتقا خواهد داد.
 

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام خبرداد

تعویق تسویه بدهی بدهکاران بانکی تا پایان خرداد 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اصلاح مهلت 
و مواعید مصوبه آذرماه خود، تسویه بدهی بدهکاران بانکی را تا پایان خرداد ماه 99 به تعویق 

انداخت.
سرلشکر محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام عصر دیروزبا اشاره به تاخیر 
بانک مرکزی در ابلاغ دستورالعمل اجرایی، مصوبه مجمع و تاثیر محدودیت های احتیاطی 
اعمال شده در موضوع شیوع بیماری کرونا بر اقتصاد و کسب و کارها، بر لزوم همراهی نظام 
بانکی با بدهکاران و تعویق سررسید و امها تاکید کرد. وی در خصوص تقاضای استفساریه 
مجلس شورای اسلامی از مجمع پیرامون طرح دو فوریتی تسهیل تسویه بدهی بدهکاران 
شبکه بانکی کشور، گفت: مجمع با تفسیر مصوبه خود مهلت پایان تسویه را پایان خرداد ماه 
اعلام کرد. دبیر مجمع تشخیص مصلحت افزود: نظر تفسیری مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به شرح زیر به مجلس ابلاغ شد »با توجه به مفاد مذاکرات صحن مجمع و تبصره ماده 
واحده این قانون، مهلت لازم برای مراجعه مشمولان مصوبه یاد شده به بانکها و موسسات 
اعتباری، از زمان صدور دستورالعمل بانک مرکزی قریب سه ماه تشخیص داده شده بود. لذا 
مهلت مذکور تا پایان خرداد ۱۳99 ادامه خواهد داشت.« شایان ذکر است مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بیستم آذرماه ۱۳9۸ قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی کشور 

را با دستورالعمل بانک مرکزی و انجام اصلاحاتی به تصویب رساند.

 رئیس جمهور در تماسی با استانداران قم، گیلان 
و مازندران بر ضرورت اجرای جدی، دقیق و همراه با 

قاطعیت کلیه پروتکل ها و تصمیمات ستاد ملی مقابله 
با کرونا به ریاست وزارت بهداشت، تاکید کرد.

ریاست جمهوری،  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور در تماس 
تلفنی با استانداران استان های قم، گیلان و مازندران 
ضمن دریافت گزارش آخرین وضعیت این استان ها از 
نظر مقابله با ویروس کرونا و درمان مبتلایان، بر ضرورت 
اجرای جدی، دقیق و همراه با قاطعیت کلیه پروتکل ها 
و تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا به ریاست وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد.
به  تلفنی  تماس های  این  در  شنبه  سه  روز  وی 
استانداران قم، گیلان و مازندران دستور داد که پیش 
ایام  در  خود  استان  وضعیت  مورد  در  لازم  بینی های 
عید را به صورت دقیق انجام داده و در صورت لزوم از 
ورزشگاه ها و اماکن مسقف به عنوان نقاهتگاه برای 

بیماران استفاده کنند.
روحانی با قدردانی از تلاش ها و اقدامات انجام شده 

از سوی کادر درمانی و بیمارستانی در مداوای بیماران 
مبتلا به کرونا، ضرورت استفاده از همکاری نیروهای 
مسلح برای ایجاد امکانات بیمارستانی و احداث مراکز 
درمانی سیار و همچنین استفاده از پرسنل درمانی 
نیروهای مسلح برای درمان بیماران را مورد تاکید قرار 
داد. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت رعایت اجتناب از 
جابجایی و سفرهای غیر ضروری و ضرورت ماندن در 
خانه برای کمک به جلوگیری از انتقال ویروس از سوی 
هموطنان، از استانداران قم، گیلان و مازندران خواست 
مردم استان های خود را به رعایت کامل این موضوع 

دعوت کرده و به مشارکت بطلبند.
»بهرام سرمست«، »ارسلان زارع« و »احمد حسین 
زادگان« استانداران قم، گیلان و مازندران در این گفت و 
گو آخرین وضعیت شیوع ویروس کرونا و مبتلایان به این 
بیماری در استان های خود را به رئیس جمهور ارائه کرده 
و نیازها و کمبودهای خود را برای مقابله با این بیماری و 

درمان سریع مبتلایان ارائه کردند.

روحانی در تماس تلفنی با استانداران قم، گیلان و مازندران تاکید کرد
لزوم اجرای قاطع پروتکل های ستاد ملی مقابله با کرونا

 وزیر کشور با تاکید بر استمرار اطلاع رسانی صادقانه از سوی مسئولان، اقدامات تبلیغاتی 
نمایشی برخی عناصر غیرمسوول را غیرقابل قبول برشمرد و گفت:  اهمیت صیانت از آرامش 

و طمانینه در فضای عمومی جامعه، مقدمه و شرط لازم حفظ سلامت و بهداشت است. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در نشست اعضای ارشد کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مبارزه 
با کرونا، اظهار داشت: نتیجه اطلاع رسانی صادقانه، ایجاد ادراک واقع بینانه و تحقق رفتار 
مسئولانه از سوی مردم است. وزیر  کشور در این نشست که سید عباس صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، علی ربیعی سخنگوی دولت، فیروزآبادی رئیس مرکز ملی فضای 
مجازی و معاونین ذیربط وزارت کشور و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی حضور داشتند، با 
قدردانی از تلاش های انجام شده در عرصه اطلاع رسانی شیوع بیماری کرونا و وروند مبارزه 
با آن، بخصوص از سوی بخش های مختلف وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، بر 
ضرورت تحقق مرجعیت اطلاع رسانی تأکید کرد. رحمانی فضلی با تاکید بر اهمیت صیانت 
از سلامت عموم مردم و تأکید متخصصین مبنی بر اثر سوء رعایت نکردن بهداشت فردی 
و مراودات غیر بهداشتی بین افراد در مجامع و همچنین سفرها بین مناطق مختلف در 
گسترش بیماری، خواستار اهتمام حداکثری رسانه ها به ویژه رسانه ملی در شکل دهی 

فوری ادراک عمومی نسبت به اهمیت این مسائل شد.
وزیر کشور دوگانه هراس غیرواقع بینانه و بی توجهی غیرمسئولانه نسبت به شیوع بیماری 
کرونا را کاذب و مخرب برشمرد و مهمترین هدف و نتیجه توأمان اطلاع رسانی را ایجاد ادراک 

واقع بینانه و تحقق رفتار مسئولانه در عموم مخاطبان عنوان کرد.
رحمانی فضلی با مرور برخی زمینه های پیشینی که موجبات ایجاد تردید و بی اعتمادی 
با مبنا  ابراز امیدواری کرد؛  نسبت به اخبار و اطلاعات منتشر شده را فراهم می سازد، 
قرارگرفتن اصول اطلاع رسانی و همچنین تقدم اقدام بر اعلام، از دل تهدید ایجاد شده در 

اثر ورود ویروس جدید، فرصتی برای تقویت اعتماد عمومی، فراهم شود.
وزیر کشور با تأکید بر استمرار اطلاع رسانی صادقانه از سوی مسئولین و البته توجه بیش 
از پیش به ارائه جزئیات مورد نیاز افکار عمومی، اقدامات تبلیغاتی نمایشی برخی عناصر 
غیرمسوول را غیر قابل قبول برشمرد و با توجه به اهمیت صیانت از آرامش و طمأنینه در 
فضای عمومی جامعه به عنوان مقدمه و شرط لازم برای حفظ سلامت و بهداشت، خواستار 
واکنش بهنگام مراجع قانونی به رفتارها و اقدامات غیر مسوولانه از جمله توجه نکردن به 

مرجعیت و نهادهای رسمی متولی انتشار اطلاعات تخصصی شد.
رحمانی فضلی همچنین آموزش عمومی و آگاهی بخشی فراگیر را از جمله اصلی ترین 
نیازها برای مقابله با شیوع بیماری کرونا ویروس عنوان و تصریح کرد: مسئولیت رسانه ملی و 
مجموعه رسانه های برخوردار از منابع عمومی یا وابسته به دستگاه های مختلف،مسئولیت 
تاریخی در این عرصه است و  همه این مجموعه ها باید نقش تاریخی خود در این عرصه را به 
احسن وجه ایفا کنند؛ البته در محتوای آموزش ها، محوریت نظارتی وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی را مورد توجه کامل قرار دهند.

رحمانی فضلی:

 از اقدامات نمایشی در مقابله با کرونا پرهیز شود

علی مندنی پور *

وحید حاج سعیدی*

اتحادیه  به  جداگانه ای  نامه های  در  مجلس  رییس   
بین المجالس و روسای مجالس کشورهای مختلف جهان 
خواستار همصدایی جامعه بین المللی و مواضع اصولی 
برای لغو فوری همه تحریم ها از جمله تحریم های پزشکی 

آمریکا علیه مردم ایران شد. 
علی لاریجانی روز سهشنبه در نامههای جداگانه خطاب 
اتحادیه  بینالمجالس، دبیرکل  اتحادیه جهانی  به رییس 
اسلامی،  همکاری  سازمان  عضو  کشورهای  مجالس 
روسای  نیز  و  آسیا  پارلمانی  مجالس  اتحادیه  دبیرکل 
مجالس کشورهای اسلامی و آسیایی ضمن ابراز تاسف از 
تحریمهای ضد انسانی آمریکا علیه کشورمان، این اقدامات 
ایالات متحده از جمله تحریمهای پزشکی، دارویی و وسایل 
آزمایشگاهی را موانعی در مسیر مهار شیوع کرونا توصیف 
کرد. رییس مجلس شورای اسلامی همچنین خواستار 
لغو  برای  بینالمللی و مواضع اصولی  همصدایی جامعه 
فوری همه تحریمها از جمله تحریمهای پزشکی آمریکا علیه 
مردم ایران شد. در نامه لاریجانی خطاب به گابریلا کوئباس 
بارون رییس اتحادیه بینالمجالس که رونوشت آن به روسای 
دیگر اتحادیهها و مجالس کشورهای مختلف جهان ارسال 
شده، آمده است: همانگونه که استحضار دارید سازمان 
بار  وخامت  و  روزافزون  شیوع  دلیل  به  جهانی  بهداشت 
و  کشورها  برخی  در  اضطراری  وضعیت  کرونا،  ویروس 
مناطق جهان اعلام کرده است. وی افزود: امروز جهان و 

بشریت شاهد تهدید بیسابقه و نگرانی روزافزون بینالمللی 
است که به رغم تدابیر بهداشتی و درمانی لازم هر روز بر 
تعداد کشورهای گرفتار با این ویروس و قربانیان آن افزوده 
میشود. این ویروس هر روز مرزها را نوردیده، تمام مناطق 
دنیا را بطور جدی مورد تهدید قرار میدهد. رییس مجلس 
خاطرنشان کرد: شرایط بینالمللی امروز بیش از هر زمان 
دیگر لزوم تلاش و همکاریهای ملی، منطقهای و بینالمللی 
را برای بسیج همه امکانات فنی و لجستیک جهت کمک به 
کشورهای آلوده به این ویروس برجسته کرده، ضرورت اقدام 
عاجل، موثر وجامع را برای مهار این ویروس خطرناک نمایان 
ساخته است. لاریجانی تصریح کرد: باعث تاسف است که 
در این شرایط بسیار حساس که جمهوری اسلامی ایران 
بشدت در صف اول مبارزه گسترده برای محو این ویروس 
بیماری  این  شیوع  از  ناشی  آلامانسانی  کاهش  باهدف 
است،  بطور سیتماتیک در معرض تحریمهای یکجانبه 
مستقیم و غیرمستقیم غیرانسانی ایالات متحده آمریکا 
قرار گرفته است. وی یادآور شد: این رویکرد ایالات متحده 
که در تعارض بارز با منشور ملل متحد و اساسنامه سازمان 
بهداشت جهانی است، نه تنها در تلاشهای فشرده ایران 
برای کمک به مردم آسیب دیده و مهار شیوع ویروس کرونا 
مانع جدی ایجاد کرده، بلکه آثار منفی و غیرقابلانکاری بر 
تمام تلاشهای ملی، منطقهای و بینالمللی برای مهار این 
ویروس از خود بجا گذاشته است. رییس مجلس شورای 

اسلامی ادامه داد: در عین حال ما بسیار خشنودیم که 
اخیراً مقامات برخی کشورها و سازمانهای بینالمللی با درک 
این شرایط حساس و ویژه بینالمللی، خواستار لغو فوری 
و جدی همه تحریمها از جمله تحریمهای اقلام پزشکی، 
دارویی و وسایل آزمایشگاهی و سایر ملزومات پزشکی مورد 
نیاز جمهوری اسلامی ایران شدهاند.   لاریجانی اضافه 
اتحادیه  باوریم  این  بر  به مراتب فوق،  امعان نظر  با  کرد: 
بینالمجالس مطابق با اساسنامه خود به عنوان یک نهاد 
بین المللی شناخته شده و موثر جهانی که بازتاب دهنده 
دیدگاهها و آرمانهای واقعی مردم و نمایندگان ملتها است، 
میتواند نقش بسزایی را در این برهه ایفا کرده و بنوبه خود 
در فرایند مهار بین المللی این بیماری مهلک مشارکت کند. 
وی اظهار داشت: بر این اساس، این انتظار عالی اکنون 
وجود دارد که اتحادیه همصدا با جامعه بینالمللی، بدون 
هیچ ابهامی و مبتنی برمواضع اصولی خود، بطور یکپارچه 
خواستار رفع سریع همه تحریمهای مستقیم و غیرمستقیم 
از جمله تحریمهای پزشکی ایالات متحده آمریکا علیه مردم 
جمهوری اسلامی ایران شود. رییس مجلس افزود: رجا 
واثق دارم که سرکار عالی از هیچ تلاشی برای ارتقا تلاشهای 
بینالمللی بمنظور چیره شدن بر این چالش جدی که جان 
انسانها. را به مخاطره افکنده، دریغ نکرده و از تلاشهای 
بیوقفه کشورم در این مبارزه سهمگین برای مقابله با کرونا 

حمایت لازم را بعمل خواهید آورد.

 لاریجانی در نامه به اتحادیه بین المجالس خواستار شد؛

مداخله جهانی برای لغو تحریم های ضدانسانی در بحران کرونا 

جعلی  اخبار  برجسته سازی  در  دشمن  موج سواری  مسلح،  نیروهای  ستادکل  رییس   
درخصوص بیماری کرونا را بیانگر عمق کینه ورزی و عصبانیت آنها از عظمت ملت قوی ایران 

برشمرد. 
با  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه، سرلشکر محمد باقری روز سهشنبه در پیامی 
قدردانی از مردم و مجاهدان عرصه سلامت کشور در مقابله با ویروس کرونا، تاکید کرد: در 
شرایط و روزهایی که مردم شریف و فهیم ایران اسلامی و بیش از ۱00 کشور در اقصی نقاط 
دنیا در معرض ویروس جهانی کرونا و این پدیده زیستی هستند و مدافعان عرصه سلامت در 
میهن عزیزمان در زمره مجاهدان فیسبیلالله، صبورانه، فداکارانه و ایثارگرانه در مصاف با این 
بیماری، صحنه های شگفت انگیز و ماندگاری را خلق کرده اند، بر یکایک آنان درود میفرستم و 

حماسه های امیدآفرین و افتخارآمیزشان را پاس میدارم. 
رییس ستادکل نیروهای مسلح افزود: این عزم، همت و درایت و جهاد عظیم که پزشکان، 
پرستاران، کارکنان بیمارستان ها و مراکز درمانی، بسیجیان و آحاد داوطلبان و هموطنان عزیز، 
رزمندگان و مجاهدان سنگرنشین آن هستند به توفیق الهی بر چالشهای ناشی از این بیماری 
فائق میآید و با شکست کرونا و بازگشت وضعیت عادی به کشور، برگ زرینی از شکر و ثنای ملت 

ایران به درگاه حضرت باریتعالی در تاریخ مردمان این سرزمین به ثبت خواهد رسید. 
باقری افزود: ملت عظیم الشأن ایران استحضار دارند، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران اعم از ارتش فداکار، سپاه سلحشور، نیروی انتظامی دلاور و وزارت دفاع توانمند، از همان 
لحظات و روزهای آغازین شروع کرونا ویروس در کشور در تعامل و هماهنگی با دستگاهها و 
مراجع مسئول حوزه بهداشت و سلامت، باصفا، صداقت و شفافیت به گونه جهادی و مقتدر 
پای به صحنه امداد و خدمترسانی به مردم و مقابله با این بیماری گذراندهاند و با بسیج و 

گسیل ظرفیت ها و توانمندی های آزموده شده خود، گام های بزرگی برداشتهاند و هم اکنون 
بیمارستان های ثابت و سیار، نقاهتگاهها و مراکز بهداشتی و درمانی نیروهای مسلح در سراسر 
کشور در آمادگی کامل و عملیاتی، مشتاقانه و ایثارگرانه مشغول خدمترسانی به هموطنان عزیز 
هستند و در کنار سایر نیروهای درمانی و بهداشتی جلوه های زیبا، دلنشین و آموزندهای از 
مسئولیتشناسی و نوع دوستی را رقم زده اند.  وی تصریح کرد: در این شرایط، موجسواری 
دشمن در برجسته سازی اخبار جعلی برای تشویش افکار عمومی و زایلسازی اعتماد بین مردم 
و مسولین و ناتوان جلوه دادن نظام مدیریتی کشور برای مقابله با این بیماری که فراتر از ایران 
به چالشی بینالمللی از جمله برای سردمداران دشمنی با ایران و ایرانی تبدیل شده است، 
معنادار و بیانگر عمق کینهورزی و عصبانیت آنان از عظمت و شرافت این ملت قوی، بیدار و 
مومن است که به یاری خداوند، برای شیاطین فرجامی جز رسوایی نخواهد داشت.  رییس 
ستادکل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: اینجانب با قدردانی و تشکر صادقانه و متواضعانه 
از آحاد مجاهدان عرصه سلامت - به ویژه مراکز و نیروهای شریف و مجاهد حوزه امداد، 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیروهای مسلح و تاکید بر تداوم نقش آفرینی های فداکارانه 
و شبانه روزی آنها - و درخواست از اقشار مختلف مردم عزیز در تمکین توصیه های مراجع معتبر 
برای جدال با این بیماری و پرهیز از هرگونه هراس و اضطراب، توجه به دریافت اخبار صحیح 
و روایتهای درست از رسانه ملی و نیز اهتمام به هوشمندی و هوشیاری و همکاری در راستای 
ارتقای اقدامات و تسهیل مدیریت مبارزه با این پدیده و مصونسازی کشور در برابر تهدیدات 
زیستی؛ با تضرع، دعا و مناجات به درگاه خدای سبحان و تمسک به قرآن و توسل به اهل بیت 
عصمت و طهارت )ع(، یاری بخشی برای رفع بیماری و عبور موفق از این آزمون و ابتلای بزرگ 

و تبدیل بلا به نعمت را از آستان کریم و نعیمش طلب میکنیم. 

سرلشکر باقری: 

موج سواری دشمن در موضوع کرونا بیانگر عمق کینه ورزی آنهاست

 یک عضو کمیسیون بهداشت درباره نقدها به قرنطینه نشدن 
قم در آغاز تشخیص کرونا و شیوع آن به سایر استان ها می گوید: 
قرنطینه در مقابله با این بیماری ها مفید است، اما قم یک مرکز 
مذهبی است که رفت وآمد در آن زیاد بوده و به نظر می رسد 
قرنطینه در آن زمان سخت بود. در گذشته می توانستیم بهتر 
عمل کنیم، اما امروز هم دیر نیست و اگر مردم قرنطینه خانگی را 

رعایت نکنند، نمی توانیم این بحران را حل کنیم. 
و درمان مجلس  بهداشت  اصغر سلیمی، عضو کمیسیون 
درباره شیوه مدیریت بحران در شرایط فعلی و عملکرد ستاد 
ایرناپلاس  می گوید: موضوع شیوع کرونا  به  مدیریت بحران 
به صورت جهانی رخ داده و مقابله ما با این بیماری نیز باید در 
سطح جهانی صورت گیرد و نمی توانیم به شکل منطقه ای با آن 
برخورد کنیم. این ویروس از چین به سایر نقاط دنیا شیوع پیدا 
کرده و اقداماتی که ما به عنوان یکی از کشورهای درگیر با آن 
پیش می گیریم، باید همگام با سیاست های جهانی و کشورهای 

دیگر باشد. 
مراقبت از روستاها در مقابل کرونا با آغاز فصل 

کشاورزی
این  در  مهم  موارد  از  یکی  می افزاید:  راستا  همین  در  وی 
راستا، کنترل مرزهای کشور و مرزهای استانی است. یکی از 
مواردی که ضروری است به آن توجه شود، روستاهای کشور 
هستند. با توجه به شروع فصل بهار و آغاز کشاورزی و بازگشت 
برخی بومیان به محل سکونتشان باید از روستاها مراقبت کرد 
و کنترل های پزشکی در مبادی روستاها صورت گیرد تا این 

بیماری در این مناطق شیوع پیدا نکند. 
وی با اشاره به اینکه اگر موضوع پیشگیری با هماهنگی همه 
دستگاه ها و همراهی مردم صورت گیرد، می توان از این بحران 
عبور کرد، تصریح می کند: از آنجایی که این ویروس ناشناخته 
است و درمان قطعی آن کشف نشده است، تنها راه ممکن برای 
مقابله آن، پیشگیری است. به همین سبب مردم باید توصیه های 

بهداشتی را جدی بگیرند. 
نماینده سمیرم در پاسخ به این انتقاد عمومی که اگر مسئولان 
طرح  تهران  و  قم  استان های  در  بیماری  تشخیص  به محض 
درگیر  آن  با  استان ها  همه  امروز  می کردند،  اجرا  را  قرنطینه 
نبودند، می گوید: هرچند قرنطینه در مواردی از این دست خوب 
است، اما ممکن است برخی افراد مبتلا به آن ظواهر و علائم آن 
را نداشته باشند.، به هرحال قم یک مرکز مذهبی بوده که رفت 
و آمد در آنجا زیاد است. یا تهران به عنوان پایتخت، افراد زیادی 
از سایر نقاط کشور در آن حضور دارند. از این جهت، به نظر 

می رسد قرنطینه در آن زمان سخت بود.
 وی در همین راستا تأکید می کند: اما امروز با توجه به افزایش 
حساسیت و پذیرش عمومی، می توان کرونا را مهار کرد و به 
سمت کاهشی پیش برد. شاید در گذشته  می توانستیم بهتر 
عمل کنیم، اما امروز هم دیر نیست و اگر مردم طرح قرنطینه 

خانگی را رعایت نکنند، نمی توانیم این بحران را حل کنیم.

یک عضو کمیسیون بهداشت مجلس: 

قم شهر مذهبی و محل رفت وآمد است، قرنطینه آن سخت بود

 رییس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه تایید زمان برگزاری انتخابات برعهده شورای نگهبان 
است، درباره زمان برگزاری دور دوم انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، گفت: یکی 
از زمان های پیشنهادی وزارت کشور شهریورماه 99 است.  »جمال عرف درباره تغییر زمان برگزاری 
انتخابات دور دوم مجلس یازدهم شورای اسلامی گفت: طبق قانون، وزارت کشور زمان برگزاری 
انتخابات را پیشنهاد و شورای نگهبان آن را تایید می کند؛  چه بسا در همین انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی از یک سال قبل دو زمان دوم و هفتم اسفند به شورای نگهبان پیشنهاد شده 
بود که این شورا، دوم اسفند را تایید کرد. معاون سیاسی وزارت کشور اضافه کرد: برای انتخابات دور 
دوم هم ۲9 فروردین ماه پیشنهاد و تایید شده بود اما برای کنترل شیوع ویروس کرونا و ارزیابی مهیا 
بودن شرایط عمومی کشور، وزارت کشور با وزارت بهداشت تا یک ماه آینده این موضوع را بررسی 
خواهد کرد و اگر به این جمع بندی برسیم که چون گذشته شرایط تجمع وجود ندارد با تایید نظر شورای 
نگهبان، زمان آن را تغییر می دهیم. عرف، یکی از زمان های پیشنهادی را شهریورماه سال 99 اعلام 
کرد و افزود: اگر شرایط مانند گذشته باشد در صورت تایید شورای نگهبان،   زمان دور دوم انتخابات 

مجلس شورای اسلامی از فرورین 99 به شهریور 99 تغییر می یابد.
در مجلس علی البدل نداریم

رئیس ستاد انتخابات کشور درباره جایگزین دو منتخب تهران و آستانه )فاطمه رهبر و محمدرضا 
رمضانی دستک(، گفت: قانون می گوید اگر نامزد یا نماینده ای فوت می کند، بررسی فرایند آن از ۷ 
ماه بعد آغاز می شود. مجلس جدید عملا از خردادماه 99 تشکیل می شود و به ما اعلام می کند دو 
نماینده کم داریم )که امیدواریم تعداد به همین دو نفر محدود شود(، بعد برای تحمیل نشدن هزینه 
مضاعف به کشور نزدیکترین زمان انتخابات برای جایگزینی این دو نماینده اعلام می شود که انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴00 نخستین انتخابات پیش رو خواهد بود. عرف درباره جایگزین کردن نفرات بعد 
به جای دو منتخب متوفی نیز یادآور شد: در مجلس علی البدل نداریم  و مردم به آنان رای دادند و این 
حق مردم است. وی درباره بدون نماینده بودن حوزه انتخابیه آستانه اشرفیه تا ۱۴00، گفت:  قانون این 
را می گوید مگر اینکه شورای نگهبان تفسیر دیگری ارائه دهد. ضمن اینکه با توجه به شرایط، نماینده 
نزدیکترین حوزه انتخابیه عهده دار امور نمایندگی شهرستان تا زمان انتخاب نماینده جدید خواهد بود.

رییس ستاد انتخابات کشور: 

تایید زمان انتخابات بر عهده شورای نگهبان است
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مدیرکل غذا وزارت بهداشت:

مردم از مواد غذایی فله ای استفاده نکنند
مدیرکل نظارت بر فرآورده های غذایی سازمان غذا و دارو گفت: واردات مواد غذایی از 
چین نداریم و در مورد مواد غذایی تولید داخل نیز بهتر است تا جای ممکن مردم از تولیدات 
کارخانه ای و بسته بندی به جای فله ای استفاده کنند زیرا در شرایط سالم و بدون آلودگی 

تولید می شوند. 
محمد حسین عزیزی افزود: واردات مواد غذایی با نظارت دقیق و رعایت اصول بهداشتی 

در حال انجام است و حتی در ادارات گمرک کانتیترهای مواد غذایی ضدعفونی می شوند.
وی افزود: واردات مواد غذایی بیشتر شامل برنج، چای و روغن خام است. روغن خام که بعدا 
در صنایع روغنی تصفیه می شود، برنج و چای هم بعدا پخته می شود یا حرارت می بیند و 

مشکلی ندارد و هیچ نوع واردات مواد غذایی از چین نداریم.
عزیزی ادامه داد: با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور توصیه وزارت بهداشت این است 
که مردم در این شرایط تا جای ممکن از مواد غذایی فله ای استفاده نکنند و از مواد غذایی 

صنعتی، بسته بندی شده که تحت نظارت و استاندارد هستند، استفاده کنند.
وی گفت: مواد غذایی فله در این شرایط مطمئن نیستند و معلوم نیست که چقدر در فضای 

باز بوده و در معرض چه آلودگی های محیطی یا دستهای آلوده قرار گرفته باشند.
عزیزی افزود: معاونت بهداشتی وزارت بهداشت به اغذیه فروشی های فله ای توصیه کرده 
که در این ایام یا تعطیل کنند یا دستورالعمل های بهداشتی خاصی را رعایت کنند تا مواد 
غذایی آلوده نشود اما بهتر است مردم در این ایام از غذاهای فله یا رستورانی کمتر استفاده 
کنند. وی گفت: توصیه این است که میوه و سبزی هایی را که مردم به صورت فله تهیه می 
کنند حتما خوب بشویند و ضدعفونی کنند. گوشت و تخم مرغ را نیز کامل بپزند و به صورت 

نیم پز استفاده نکنند.
وی گفت: سازمان غذا و دارو بر کیفیت و سلامت مواد غذایی بسته بندی شده صنعتی 
نظارت دارد و برای جلوگیری از هر گونه آلودگی در تولید این محصولات دستورالعمل های 
سختگیرانه تری برای رعایت اصول بهداشتی کارکنان شاغل در کارخانه های مواد غذایی 
ابلاغ شده و سهمیه هایی هم برای تامین ماسک و محلول های ضدعفونی دست و سطوح 
به کارخانه های تولید مواد غذایی تعلق گرفته است تا از ورود هر گونه آلودگی به خطوط تولید 

مواد غذایی جلوگیری شود.
مدیرکل نظارت بر مواد غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو ادامه داد: کارخانه های تولید 
مواد غذایی از قبل هم باید بعد از هر بار فعالیت خط تولید، تمام لوله ها، کف، سقف و سطوح 
مختلف را ضدعفونی می کردند و این دستورالعمل وجود داشت و اکنون با توجه به شیوع 
ویروس کرونا این دستورالعمل به خصوص در بخش بسته بندی و به ویژه برای محصولات 

حساس تر مثل شیر و لبنیات سختگیرانه تر شده است.
وی گفت: همه کارگران صنایع غذایی از گذشته کارت بهداشت و سلامت داشتند و اکنون 
نیز با سختگیری بیشتری سلامت کارکنان شاغل در صنایع غذایی به خصوص از نظر ابتلا به 
بیماری های تنفسی کنترل می شود و همه این افراد ملزم به استفاده  از ماسک و شست و 

شوی مداوم دست ها هستند.
توزیع ماسک در کارخانه های غذا

مدیرکل نظارت بر مواد غذایی وزارت بهداشت افزود: خوشبختانه توزیع ماسک در کارخانه 
های غذایی به اندازه کافی انجام شده و هیچ کمبودی نداشته اند به طوری که برخی کارخانه 

ها ماسک اضافه هم داشته اند و بین مردم توزیع کرده اند.
عزیزی افزود: نمونه گیری از محصولات صنایع غذایی مانند گذشته هم در سطح کارخانه 
و هم در سطح عرضه انجام می شود و نظارت دقیقی بر کیفیت و سلامت مواد غذایی بسته 

بندی شده انجام می شود.
وی ادامه داد: گر چه خیلی از مراکز شغلی و ادارات در ایام شیوع کرونا با شیفت بندی 
کارکنان، ساعات کاری را کم کرده اند اما کارخانه های مواد غذایی به علت ضرورت تامین 
مایحتاج غذایی مردم این کار را نکرده اند و تعطیلی ندارند، تا مواد غذایی مردم در بازار دچار 
کمبود نشود و با وجودی که در برخی روزهای گذشته مردم برای تهیه برخی اقلام غذایی به 
فروشگاهها هجوم آورده بودند اما اکنون همه قفسه های مواد غذایی فروشگاهها پر است و 

کمبودی در بازار نداریم.
نان سالم کجاست؟

مدیرکل نظارت بر مواد غذایی سازمان غذا و دارو در مورد مصرف نان گفت: در مورد نان 
توصیه وزارت بهداشت این است که مردم تا جای ممکن است از نان های صنعتی و بسته 
بندی استفاده کنند که در تولید آنها دست درگیر نبوده و در محیط تمیز و استریل تولید می 
شود. عزیزی ادامه داد: البته نان های سنتی تا داغ هستند و از تنور بیرون می آیند آلودگی 
ندارند چون ویروس کرونا در دمای ۶۵ درجه کشته می شود، دمای تنور بالای ۲00 درجه 
است بنابراین نان های سنتی در زمان خروج از تنور آلودگی ندارند اما بعد از آن مردم باید در 
حمل و نقل نان دقت کنند و از سفره یا نایلون تمیز استفاده کنند تا نان دچار آلودگی نشود 
به نانوایی ها هم توصیه شده که تا جای ممکن پول رد و بدل نکنند و دستگاه کارتخوان را 

ضدعفونی کنند.

چگونه لباس هایمان را از کرونا
 دور نگه داریم؟

لباس هایی که بیرون از منزل می پوشیم، به دلیل تماس با سطوح مختلف، می توانند 
کانونی برای تجمع ویروس کرونای جدید باشند، حال چگونه باید از لباس هایمان در برابر 

کرونا نگهداری کنیم؟. 
دانشکده بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تهران راهنمای »لباس هایی که بیرون از منزل می 

پوشیم را کجا و چگونه در برابر ویروس کرونا نگهداری کنیم« منتشر کرد.
در این راهنما آمده است: » با جهانی شدن ابتلا به ویروس کرونا، از جمله سوالات و ابهاماتی 
که در ذهن همه وجود دارد، نحوه  نگهداری و یا نظافت لباس هایی است که در خارج از منزل 
آن ها را می پوشیم. بر اساس شواهد، ویروس کرونا می تواند روی سطوحی مانند لباس )بطور 
کلی پارچه( بماند و از آن منتقل شود. توصیه ها بیشتر درباره  رعایت بهداشت دست ها و 
جلوگیری از تماس نزدیک با افراد بیمار است و کمتر به نحوه  نظافت لباس ها توجه شده است.
شواهد موجود در زمینه پاسخ به سوال سازمان جهانی بهداشت بیان می کند که اسپری 
کردن مواد الکلی بر روی لباس ها توصیه نمی شود و لزومی به انجام این کار نیست. همچنین، 

استفاده از سشوار برای از بین بردن ویروس روی لباس ها بی تأثیر است.
نیازی به شست وشوی روزانه  لباس ها نیست. در صورت مواجهه  بر اساس مطالعات، 
با شخصی که علائم شبیه به بیماری کرونا دارد، یا در صورت سفر به مناطق پرخطر مانند 
بیمارستان ها، شهرهای پرخطر و نظیر آن و یا مشاهده هرگونه خون و دیگر ترشحات بر روی 
لباس توصیه می شود که لباس ها با آب گرم شسته و در نور آفتاب یا بر روی شوفاژ خشک 
شوند. در کل، رعایت عدم تماس با اشخاص و سطوح آلوده، مهم ترین نکته ای است که باید 
رعایت شود.  برای لباس های روزانه و رفت و آمدهای معمول، نیازی به شست و شوی روزانه 
لباس ها نیست، ولی توصیه می شود لباس ها در کمد و یا فضایی جداگانه نزدیک در منزل 

نگهداری شوند.
رعایت توصیه هایی مثل شست وشوی دست ها و استفاده از دستکش، پوشاندن دهان و 

بینی در هنگام سرفه و عطسه و عدم تماس با افراد و سطوح، مهم ترین اقدامات هستند.
در لحظه اول ورود به منزل، دستکش و ماسک خود را به نزدیک ترین سطل زباله در بسته 
بیندازید، سپس دست های خود را با آب و صابون به مدت ۲0 ثانیه بشویید و سپس لباس های 
خود را دربیاورید و در کمد یا فضایی جداگانه قرار دهید و پس از تعویض لباس ها مجددا 

دست های خود را با آب و صابون به مدت ۲0 ثانیه شست وشو دهید.«

رییس انجمن تغذیه ایران  مطرح کرد

نکات مهم کرونایی هنگام پخت و پز مواد غذایی
رییس انجمن تغذیه ایران برخی نکات مهم در خصوص پخت و پز مواد غذایی جهت 

پیشگیری از انتقال کروناویروس را توضیح داد. 
دکتر جلال الدین میرزای رزازبا بیان اینکه در شرایط فعلی توصیه می شود از مصرف غذاهای 
کبابی و گریل شده اجتناب شده و روش پخت اصلی گوشت ها به صورت آبپز یا بخارپز باشد، 
ادامه داد: یکی از موضوعات مهم در روش طبخ، درجه حرارت قسمت های مختلف ماده 
غذایی در طول پخته شدن است؛ چراکه در کباب و گریل کردن، انتقال درجه حرارت به عمق 
گوشت ممکن است به میزان لازم برای از بین بردن کروناویروس و سایر عوامل بیماری زا کافی 

نباشد.
وی با تاکید بر اینکه انواع گوشت و تخم مرغ باید به طور کامل پخته شود، اظهار کرد: دمای 
داخلی ایمن برای پخت گوشت ۷0 درجه سانتی گراد است. بنابراین غذاهای پخته ای که در 
یخچال نگهداری می شوند برای مصرف دوباره باید به خوبی گرم شوند؛ به گونه ای که همه 

جای آن حدود۷0 درجه سانتیگراد حرارت ببیند.
رزاز با بیان اینکه به طور خاص، کرونا ویروس ها مستعد تخریب در دمای معمولی پخت و 
پز )۷0 درجه سانتیگراد( هستند، گفت: بنابراین، باید از مصرف محصولات حیوانی خام یا 

نیمه پخته پرهیز شود.
این عضو هیات علمی دانشگاه ادامه داد: همچنین برای جلوگیری از آلودگی متقابل 
غذاهای پخته با گوشت خام، شیرخام یا امعا و احشا حیوانی خام باید با احتیاط و کاملا 

تفکیک شده و در یخچال قرار داده شود.
این متخصص تغذیه در خاتمه با تاکید بر اینکه تا حد امکان از رستوران ها غذا تهیه نکنید، 
گفت: اگر اصول بهداشتی توسط کارکنان مرتبط، در تهیه و توزیع غذا رعایت نشود، آلودگی 
منتقل می شود. با این حال در صورت سفارش غذا  به صورت بیرون بر سفارش دهید و مجددا 

غذاها را قبل از مصرف به خوبی گرم کنید.

سلامت 

تمام گروه های سنی می توانند با ویروس SARS-CoV-۲ آلوده شوند. بیشتر موارد 
ابتلا به بیماری تاکنون بین بزرگسالان بوده است اما این گونه نیست که کودکان در 

برابر آن مصون باشند. 
کروناویروس جدید که به نام SARS-CoV-۲ شناخته می شود از شهر ووهان در 

چین به هر قاره ای در جهان به استثنای قطب جنوب گسترش یافته است.
به نقل از "مدیکال نیوز تودی، با ظاهر شدن واژه »همه گیری« در تیتر اخبار، میزان 
ترس مردم نیز افزایش یافته و به واسطه این شرایط اطلاعات نادرست و شایعات نیز 

شکل می گیرند.
در ادامه برخی باورهای اشتباه درباره کروناویروس جدید ارائه شده اند:

اسپری الکل یا کلر روی پوست موجب از بین رفتن ویروس ها 
در بدن می شود 

استفاده از الکل یا کلر روی بدن می تواند مضر باشد، به ویژه اگر این مواد وارد چشم 
ها یا دهان شوند.  این کار موجب از بین رفتن ویروس های وارد شده به بدن نمی شود.

تنها افراد مسن و افراد جوان در معرض خطر قرار دارند 
ویروس SARS-CoV-۲ همانند کروناویروس های دیگر می تواند افراد در هر سنی 
را آلوده کند. با این وجود، افراد مسن یا آنهایی که به بیماری هایی مانند دیابت یا آسم 

مبتلا هستند، احتمال بیشتری دارد بیماری شدید را تجربه کنند.
کودکان به بیماری کووید-۱۹ مبتلا نمی شوند 

بیشتر  آلوده شوند.   ۲-SARS-CoV با ویروس توانند  تمام گروه های سنی می 
موارد ابتلا به بیماری تاکنون بین بزرگسالان بوده است اما این گونه نیست که کودکان 
در برابر آن مصون باشند. در حقیقت، شواهد اولیه نشان می دهند که کودکان نیز 
احتمال دارد به اندازه بزرگسالان در معرض خطر ابتلا به این بیماری قرار داشته باشند 

اما به نظر می رسد علائم بیماری در آنها شدت کمتری دارد.
بیماری کووید-۱۹ همانند آنفلوآنزا است 

ویروس SARS-CoV-۲ موجب بیماری با علائم شبه آنفلوآنزا مانند تب، درد، و 
سرفه می شود. کووید-۱9 و آنفلوآنزا می توانند خفیف، شدید یا در موارد نادر مرگبار 

باشند. هر دو بیماری می توانند به ذات الریه منجر شوند.
با این وجود، مشخصات کلی بیماری کووید-۱9 جدی تر است. برآوردها متفاوت 

هستند اما نرخ مرگ و میر ناشی از آن بین ۱ تا ۳ درصد به نظر می رسد.
اگرچه دانشمندان در حال بررسی میزان دقیق مرگ و میر ناشی از این بیماری 

هستند اما احتمالا این میزان چند برابر بیشتر از آنفلوآنزای فصلی است.
هر فرد مبتلا به بیماری کووید-۱۹ جان خود را از دست می دهد 

این گفته درست نیست. همانگونه که پیشتر اشاره شد، کووید-۱9 برای درصد 
کوچکی از افراد مرگبار است.

در گزارشی که اخیرا منتشر شد، مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری چین این گونه 
نتیجه گیری کرد که شدت ۸0.9 درصد از موارد بیماری کووید-۱9 خفیف بوده 

است.
گربه ها و سگ ها کروناویروس را پخش می کنند 

در حال حاضر، شواهد اندکی وجود دارند که ویروس SARS-CoV-۲ می تواند 
گربه ها و سگ ها را آلوده کند. با این وجود، در هنگ کنگ، یک سگ نژاد پامرانین که 
صاحب وی به بیماری کووید-۱9 مبتلا بود، آلوده شده بود. این سگ هیچ علائمی 

نداشت.
در حال حاضر، عامل اصلی شیوع بیماری کووید-۱9 انسان ها هستند.
ماسک از فرد در برابر کروناویروس محافظت می کند 

کادر بیمارستان ها و درمانگاه ها از ماسک های حرفه ای استفاده می کنند که به 
خوبی صورت را پوشانده تا از آنها در برابر عفونت محافظت کند. با این وجود، ماسک 

های یک بار مصرف احتمالا چنین محافظتی را ارائه نمی کنند.
از آنجایی که این ماسک ها به خوبی صورت را پوشش نمی دهند، قطرات همچنان 
می توانند وارد دهان و بینی شوند. همچنین، ذرات ریز ویروسی می توانند مستقیما از 
ماسک عبور کنند. با این وجود اگر فردی به یک بیماری تنفسی مبتلا است، پوشیدن 
ماسک می تواند به محافظت در برابر آلوده شدن دیگران کمک کند و همچنین از 

تماس دست آلوده با دهان و بینی در افراد سالم جلوگیری کند.
افزون بر این، پوشیدن ماسک می تواند موجب یک اطمینان خاطر کاذب شده و 
ممکن است فرد انجام دیگر اقدامات لازم برای کنترل عفونت مانند رعایت بهداشت 

دست ها را نادیده بگیرد.
دستگاه های دست خشک کن کروناویروس را از بین می برند 

خیر؛ شستشوی مکرر دست ها با آب و صابون یا محصولات ضد عفونی کننده دست 
مبتنی بر الکل بهترین روش برای محافظت از خود و دیگران در برابر ویروس است.

ویروس SARS-CoV-۲ شکلی جهش یافته از سرماخوردگی است 
کروناویروس ها خانواده ای بزرگ از ویروس ها هستند که همگی آنها دارای پروتئین 
های میخ مانند روی سطح خود هستند. برخی از این ویروس ها از انسان ها به عنوان 
میزبان اصلی خود استفاده می کنند و موجب سرماخوردگی می شوند. کروناویروس 

های دیگر، مانند SARS-CoV-۲ در ابتدا حیوانات را آلوده می کنند.
سندرم تنفسی خاورمیانه )MERS( و سندرم حاد تنفسی وخیم )SARS( هر دو در 

حیوانات آغاز شده و سپس به انسان ها منتقل شدند.
برای انتقال ویروس باید برای ۱۰ دقیقه با فرد آلوده باشید 

هرچه مدت زمانی که با یک فرد آلوده در ارتباط باشید، طولانی تر باشد، احتمال 
ابتلا به ویروس نیز بیشتر می شود، اما همچنان این احتمال وجود دارد که در کمتر از 

۱0 دقیقه نیز با ویروس آلوده شوید.
شستشوی بینی با محلول سالین از شما در برابر کروناویروس

 محافظت می کند 
هیچ مدرکی مبنی بر این که شستشوی بینی با محلول سالین در برابر عفونت های 
تنفسی از انسان محافظت می کند، وجود ندارد. برخی پژوهش ها نشان داده اند که 
این تکنیک ممکن است علائم عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی را کاهش دهد اما 

دانشمندان مدرکی درباره توانایی آن برای کاهش خطر عفونت نیافته اند.
شما می توانید با غرغره کردن مایع سفید کننده از خود محافظت کنید 

هرگز ! غرغره مایع سفید کننده در هیچ شرایطی نمی تواند به سود سلامت شما 
باشد. مایع سفید کننده محصولی خورنده است و می تواند موجب آسیب جدی شود.

آنتی بیوتیک ها کروناویروس را از بین می برند 
آنتی بیوتیک ها تنها باکتری ها را از بین می برند و تاثیری در کشتن ویروس ها 

ندارند.
اسکنرهای حرارتی می توانند کروناویروس را تشخیص دهند 

اسکنرهای حرارتی می توانند به شناسایی افراد مبتلا به تب کمک کنند. با این 
وجود، بیماری های دیگر مانند آنفلوآنزای فصلی نیز می توانند موجب تب شوند.

افزون بر این، علائم بیماری کووید-۱9 می تواند ۲ تا ۱0 روز پس از عفونت ظاهر 
شوند. از این رو، فرد آلوده به ویروس پیش از آغاز تب می تواند برای چند روز دارای 

دمای بدن عادی باشد.
سیر در برابر کروناویروس ها از انسان محافظت می کند 

برخی پژوهش ها نشان داده اند که سیر ممکن است دارای خواص آنتی بیوتیک 
باشد. با این وجود، مدرکی مبنی بر این که سیر می تواند در برابر بیماری کووید-۱9 
از انسان محافظت کند، وجود ندارد. مصرف این ماده غذایی می تواند در تقویت 

سیستم ایمنی نقش داشته باشد.
بسته های ارسالی از چین می توانند موجب پخش شدن کروناویروس شوند 
با توجه به پژوهش های پیشین در مورد کروناویروس های مشابه، از جمله آنهایی که 
موجب سارس و مرس شدند، دانشمندان بر این باورند که ویروس نمی تواند روی نامه 

ها یا بسته های پستی برای مدت زمانی طولانی باقی بماند.
با توجه به شرایط دمایی و مدت زمانی که طول می کشد تا نامه ها یا بسته های 
پستی به مقصد برسند، خطر پخش شدن کروناویروس جدید از طریق آنها بسیار کم 

به نظر می رسد.
 شما می توانید به واسطه خوردن غذای چینی در کشوری دیگر به کروناویروس مبتلا 
شوید.  خوردن غذای چینی موجب انتقال بیماری به شما نمی شود مگر این که غذا 

به ویروس آلوده باشد.
کروناویروس می تواند از ادرار و مدفوع به انسان منتقل شود

بعید است که این مساله درست باشد. هر زمان که عمل بلع را انجام می دهید، 
مخاط را از دستگاه تنفسی فوقانی می بلعید. در حقیقت، این یک مکانیزم دفاعی 
مهم است. با این کار ویروس ها و باکتری ها به سمت پایین دستگاه گوارش هدایت 

می شوند و شرایط اسیدی معده می تواند آنها را از بین ببرد.
با مکانیسم های تشخیصی مدرن و بسیار حساس می توانیم این ویروس ها را در 
مدفوع تشخیص دهیم. ویروس هایی که به این روش شناسایی می شوند معمولا برای 

دیگران عفونی نیستند زیرا توسط دستگاه گوارش از بین رفته اند.
ویروس با افزایش دما در فصل بهار از بین می رود 

شیوع برخی ویروس ها، مانند ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا در ماه های 
نیست که در دماهای  آن  به معنای  این  اما  سردتر سال راحت تر صورت می گیرد 
بالاتر فعالیت آنها به طور کامل متوقف می شود. دانشمندان همچنان نمی دانند که 

تغییرات دمایی چه تاثیری بر رفتار ویروس SARS-CoV-۲ خواهد داشت.
کروناویروس مرگبارترین ویروس شناخته شده برای انسان است 

اگرچه ویروس SARS-CoV-۲ جدی تر از آنفلوآنزا به نظر می رسد، اما مرگبارترین 
ویروسی نیست که انسان تاکنون با آن مواجه شده است. نمونه های دیگر مانند ابولا از 

میزان مرگ و میر بالاتر برخوردار هستند.
واکسن های آنفلوآنزا و ذات الریه از انسان در برابر بیماری کووید-۱9 محافظت می 

کنند 
از آنجایی که ویروس SARS-CoV-۲ با ویروس های دیگر متفاوت است، در حال 

حاضر، واکسنی برای محافظت در برابر آن وجود ندارد.
ویروس از آزمایشگاهی در چین به بیرون راه یافته است 

به رغم شایعاتی که در اینترنت وجود دارند، مدرکی برای تایید این ادعا وجود ندارد. 
برخی پژوهشگران بر این باورند که ویروس SARS-CoV-۲ ممکن است از پانگولین 
ها به انسان ها منتقل شده باشد. برخی دیگر فکر می کنند که همانند مورد سارس، 

این ویروس ممکن است از خفاش ها به انسان منتقل شده باشد.
شیوع بیماری به دلیل مصرف سوپ خفاش بوده است 

اگرچه دانشمندان اطمینان دارند که ویروس جدید در حیوانات وجود داشته است، 
هیچ مدرکی مبنی بر این که از مصرف سوپ خفاش به انسان منتقل شده باشد، وجود 

ندارد.

باورهایی اشتباه درباره کروناویروس جدید 

مانند  بیماری هایی  دچار  که  افرادی  سالمندان،  بر  علاوه 
مشکلات ریوی یا قلبی، دیابت یا نقص عملکرد ایمنی هستند 
نیز نباید از خانه خارج شوند. چون این مهم ترین کاری است که 

برای اجتناب از تماس رو در رو با سایرین می توان انجام داد.
دچار  که  کسانی  و  سال  بالای ۶0  افراد  توصیه،  این  طبق 
مشکلاتی در سلامتی خود هستند اکیداً باید از قرار گرفتن در 
میان جمع خودداری نمایند. این دو گروه از افراد باید از رفتن به 

فروشگاه های شلوغ و پرتردد نیز پرهیز کنند.
مانند  بیماری هایی  دچار  که  افرادی  سالمندان،  بر  علاوه 
مشکلات ریوی یا قلبی، دیابت یا نقص عملکرد ایمنی هستند 
نیز نباید از خانه خارج شوند. چون این مهم ترین کاری است که 

برای اجتناب از تماس رو در رو با سایرین می توان انجام داد.
روی  مطالعه  بزرگ ترین  تاکنون  که  جدید  مطالعه ای  در 
میان  در  مرگ ومیر  نرخ  شد  معلوم  است  بوده   ۱9-COVID
بیماران بالای ۸0 سال نزدیک به ۱۵ درصد بوده است، در حالی 
که نرخ مرگ و میر متوسط این ویروس در موارد دیگر ۲.۳ درصد 

می باشد.
مطالعه ی دیگری نیز نشان داده بچه های ۱0 سال به پایین، 
را تشکیل  به ویروس جدید کرونا  آمار مبتلایان  از  یک درصد 
می دهند و افراد ۳0 تا ۷9 سال تقریباً 90 درصد از مبتلایان را 

شامل می شوند.
هرچند اطلاعاتی که تاکنون در دست است نشان می دهد 
بیشتر موارد ابتلا به COVID-۱9 خفیف بوده اند اما گزارشی 
از چین نشان می دهد ۱۶ درصد از موارد این بیماری، شدید 

هستند.
بیماری خود  بابت  داروهایی  که  آن هایی  و  بالا  افراد سنین 
مصرف می کنند، مثلًا داروهای فشارخون بالا و دیابت، باید به 

اندازه ی کافی دارو در دسترس خود داشته باشند.
طبق توصیه ی کارشناسان و دانشمندان، بهترین راه کاهش 
احتمال ابتلا به ویروس جدید کرونا، همچنان دوری از افرادی 
که علائم بیماری را دارند می باشد تا از قرار گرفتن در معرض این 

ویروس جلوگیری شود. 
توصیه شده است در این روزها که ویروس جدید کرونا شیوع 

پیدا کرده است، ویزیت های پزشکی که واقعاً ضروری نیستند 
به زمانی مناسب تر موکول شوند. مثلًا هیچ اجباری وجود ندارد 
که برای ویزیت سالیانه ی چشم و بینایی خود، در این روزها به 

چشم پزشک مراجعه کنید
دیگر توصیه های مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها شامل 

موارد زیر می شود:
. دست نزدن به چشم ها، دهان و بینی

. در خانه ماندن هنگام بیماری
. پوشاندن دهان و بینی هنگام عطسه و سرفه با دستمال و 

سپس دور انداختن آن
. تمیز و ضدعفونی کردن سطوحی که زیاد لمس می شوند با 

اسپری های تمیزکننده ی خانگی

COVID-۱9 بسیار شبیه آنفلوانزای فصلی است. ۷0 تا ۸۵ 
درصد از تمام موارد مرگ های ناشی از آنفلوانزا، و ۵0 تا ۷0 درصد 
از موارد بستری مرتبط با آنفلوانزا، مربوط به افراد ۶۵ سال به 

بالاست.
چرا سالمندان بیشتر در معرض خطر هستند؟

پیر شدن به تنهایی دردسرهای خودش را دارد و در اغلب موارد 
با درد و ناراحتی هایی مانند مشکلات قلبی و فشارخون و ... 
همراه است و حالا یک ویروس جدید هم به این دردسرها اضافه 

شده است.
افراد سالمند نه تنها بیشتر احتمال دارد دچار عفونت ناشی از 
ویروس جدید کرونا شوند بلکه احتمال اینکه در اثر این بیماری 

جان خود را از دست بدهند نیز بیشتر است.

البته این آمار و احتمال ها عجیب نیستند. با توجه به اینکه 
بیشتر افراد سالمند دچار مشکلاتی در سلامتی خود هستند 
روحی  و  فیزیکی  استرس  دچار  هم  بیشتر  حاضر  حال  در  و 
می شوند و البته سیستم ایمنی شان نیز نسبت به بقیه توان 
کمتری دارد، چندان دور از انتظار نیست که مانند بقیه، توانایی 
قرار  احتمال  ندارند. ضمناً  را  باکتری ها  و  ویروس ها  با  مبارزه 
گرفتن افراد سالمند در معرض هرگونه پاتوژنی، اغلب بیشتر از 

سایر افراد بزرگسال است.
و  سلامتی  مشکلات  دلیل  به  بالاتر  سنین  افراد  همچنین 
عوارضی که با آن ها درگیر هستند معمولًا بیشتر به پزشک ها 
ویزیت  بار  هر  و  می کنند  مراجعه  جورواجور  متخصص های  و 
پزشکی به معنی وارد شدن به محیطی است که می تواند پُر از 
میکروب و ویروس باشد.  توصیه شده است در این روزها که 
ویروس جدید کرونا شیوع پیدا کرده است، ویزیت های پزشکی 
که واقعاً ضروری نیستند به زمانی مناسب تر موکول شوند. مثلًا 
هیچ اجباری وجود ندارد که برای ویزیت سالیانه ی چشم و بینایی 

خود، در این روزها به چشم پزشک مراجعه کنید.
این را نیز به خاطر داشته باشید که نحوه ی عملکرد و ظاهر 
فرد  یک  بدن  با  جوان  فرد  یک  بدن  در   ۱9-COVID شدن 
سالمند متفاوت است. افراد سالمند ممکن است در اثر ابتلا به 
این ویروس، تب نکنند بنابراین چک کردن دمای بدن همیشه هم 
عفونت را برملا نمی کند. برای همین افراد سالمند و خانواده های 
ِ COVID-۱9 مانند  آن ها باید نسبت به علائم غیرمعمول تر 
زمین خوردن یا فراموشی که می توانند از علائم عفونت باشند 
نمی شوند(  مشاهده  ویروس  این  معمول تر  علائم  اگر  )حتی 

هوشیار و متوجه باشند.
ویروس جدید کرونا ممکن است به این زودی ها دست از سرما 
برندارد. یعنی باید تمام نکات بهداشتی و مراقبتی را هم در مورد 
خودتان و هم در مورد افراد سالمند خانواده همچنان تا مدت ها 

رعایت کنید. 
بزرگ ترهای ما همان کسانی هستند که وقتی ما کوچک و 
از ما مراقبت کردند و حالا نوبت ماست که  آسیب پذیر بودیم 

مراقب سلامت جسم و روحشان باشیم.

توصیه ی جدید مرکز کنترل و پیشگیری بیماری ها در مورد کروناویروس:

سالمندان تا جایی که ممکن است از خانه خارج نشوند

 دبیر انجمن جراحان راینولوژی ایران اعلام کرد که متخصصان در حال بررسی ارتباط 
مشکلات بویایی و چشایی گزارش شده با ویروس کرونا جدید هستند و هنوز این ارتباط به 

طور قطعی اثبات نشده است. 
سید علی رضا مصباحی درباره موارد مطرح شده در مورد مشکل بویایی و چشایی برخی 
شهروندان در روزهای اخیر و ارتباط احتمالی آن با ویروس کرونا جدید بیان کرد: ویروس 
کرونا یک ویروس جدید و با ویژگی های خاص خود است. وقتی با یک ویروس جدید مواجه 
می شویم، برخی رفتارهای آن برای ما قابل پیش بینی نیست و با گذشت زمان می توانیم 

مشکلات ناشی از آن را شناسایی کنیم.
دبیر انجمن جراحان راینولوژی ایران افزود: از زمانی که این بیماری در کشور ما شایع 
شده با گروه متخصصان گوش و حلق و بینی که با بیماران دارای مشکلات بویایی و چشایی 
دارند، مواجه می شویم. یکی از مسائلی که مطرح می کنند، شیوع بالای اختلالات بویایی 

است.
مصباحی تصریح کرد: با توجه به مقالات معتبر منتشر شده، یکی از خصوصیات مطرح 
شده در مورد ویروس کرونا این است که به بافت عصبی علاقه دارد و می تواند آن را درگیر 

کند. در نتیجه این اتفاق می تواند از طریق مخاط بویایی اتفاق بیفتد.
وی ادامه داد: یکی از تئوری هایی که در این زمینه مطرح شده، این است که اختلال 

بویایی ممکن است به خاطر درگیری بافت بویایی در بینی با ویروس باشد. حالا اینکه این 
موضوع چقدر اهمیت دارد و خطرناک است را نمی دانیم. حتی درباره برگشت پذیری یا 
برگشت ناپذیری بویایی هم چیزی نمی دانیم و در حال حاضر بیماران را رصد کرده و موارد 

مختلف را بررسی می کنیم تا بتوانیم پاسخ بدهیم.
تاثیر کرونا بر بویایی هنوز اثبات نشده است

این متخصص گوش و حلق و بینی گفت: اصولا برخی ویروس ها علاقه خاصی به مخاط 
بویایی دارند و آن را تحت تاثیر قرار می دهند. حتی برخی بیماران می گویند که بعد از یک 
سرماخوردگی ساده، بویایی خود را از دست داده اند. در نتیجه این تئوری اثبات شده که 
برخی ویروس ها باعث تخریب مخاط بویایی می شوند و امکان دارد ویروس کرونا جدید هم 
این کار را انجام بدهد، اما همچنان تایید آن با گذشت زمان مشخص می شود. این موضوع 
هنوز اثبات نشده و نمی توانیم بگوییم اختلالات بویایی ناشی از بیماری کووید ۱9 است. 
متخصصان در کل کشور به این موضوع حساس شده اند و در حال جمع آوری اطلاعات در 

این زمینه هستند.
 مصباحی اظهار کرد: مردم در زمینه اختلالات بویایی خیلی نگران نباشند؛ زیرا زمانی 
بدن درد،  ابتلای کووید ۱9 هستند که سایر علائم شایع مثل تب،  به  افراد مشکوک 
سرفه های خشک و تنگی نفس را داشته باشند و اینکه فردی فقط اختلالات بویایی داشته 

باشد، دلیلی بر ابتلا به کووید ۱9 نیست.
افراد با مشکل بویایی به پزشک مراجعه کنند

دبیر انجمن جراحان راینولوژی ایران گفت: افرادی که فقط مشکل بویایی دارند هم باید 
به پزشک مراجعه کنند؛ زیرا اختلالات بویایی علت های مختلفی دارد. می توان با تجویز 

برخی داروها به درمان یا پیشگیری از پیشروی بیماری جلوگیری کرد.
استفاده خودسرانه از داروهای کورتون دار ممنوع

وی درباره داروهایی که در مورد درمان اختلالات بویایی مصرف می شود و اغلب آنها 
کورتون دار است و این موضوع می تواند باعث تضعیف سیستم ایمنی بدن شود، بیان کرد: با 
توجه به اپیدمی موجود، مصرف داروهای استروئیدی را به طور جدی نهی می کنیم. باورهای 
غلطی در این زمینه وجود دارد و متخصصان بارها گفته اند که مصرف این داروها به صلاح 
نیست. برخی افراد به محض علائم سرماخوردگی یا بدن درد، بلافاصله آمپول دگزامتازون 
می زنند یا از سایر داروهای کورتون استفاده می کنند و بارها اعلام شده که این داروها عوارض 
جدی دارد. یکی از درمان هایی که برای حل مشکل بویایی تجویز می شود، استفاده از 
داروهای کورتون دار است؛ اما در شرایط فعلی با احتیاط باید از داروهای کورتون دار استفاده 
کنیم. مصباحی اظهار کرد: داروهای کورتون موارد مصرف خود را دارد و حتما باید توسط 

پزشک تجویز شده و از مصرف خودسرانه این داروها به طور جدی باید خودداری شود.

 دبیر انجمن جراحان راینولوژی ایران  پاسخ می دهد

آیا مشکل بویایی و چشایی ارتباطی به ویروس کرونا دارد؟
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فرماندارقم:

 ورودی و خروجی قم به صورت جدی کنترل شود
 فرماندار قم گفت: ورودی و خروجی قم باید به صورت جدی کنترل شود در حالی که این موضوع 
هنوز به یک باور در استان تبدیل نشده و برخی اقدام های انجام شده در حوزه تب سنجی در این 

زمینه نیز بیشتر جنبه نمادین دارد. 
"مرتضی حیدری" روز دوشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان درسالن کرامت استانداری قم، بیان کرد: باوجود ممنوعیت تشییع جنازه 
برای جلوگیری از اجتماع و کنترل شیوع بیماری کرونا، شاهد تجمع افراد در آرامستان بهشت 
معصومه)س( در روزهای اخیر هستیم که این موضوع در پنجشنبه آخر سال می تواند بسیار 

نگران کننده باشد  که باید در این زمینه چاره اندیشی شود.
وی افزود: بر اساس دستورالعمل تمام مراحل تدفین و غسل باید با حضور ناظر وزارت بهداشت 
انجام شود که به منظور تسریع در این زمینه نیاز به افزایش تعداد ناظران در بهشت معصومه)س( 
وجود دارد. فرماندار قم ادامه داد: تولیت حرم حضرت معصومه)س(، محدودیت هایی برای حضور 
زائران و همچنین اقدام هایی در راستای ضدعفونی کردن حرم مظهر به صورت مستمر انجام 
می دهد که کمک برای استقرار دستگاه های تب سنج در ورودی این حرم مطهر می تواند بسیار مؤثر 
باشد. وی با انتقاد از ادامه ورود اتباع کشورهای خارجی به قم گفت: با توجه به شرایط بحرانی 

کنونی این کار پذیرفتنی نیست و باید مانع از ورود اتباع به استان شد.
وی با تاکید بر لزوم رعایت موارد بهداشتی در نانوایی ها قم، عنوان کرد: نانوایی ها حاضر به عمل 
به توصیه های بهداشتی هستند ولی به دلیل محدودیت ماسک و تجهیزات بهداشتی در استان، 

تأمین چنین مواردی با مشکل مواجه شده است.
۴۰ تیم بهداشتی شهر قم را گندزدایی می کند

معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز در این جلسه با تاکید بر اینکه حفظ روحیه نشاط با 
زیباسازی شهر در دستور کار شهرداری قرارگرفته است گفت: ۱0 کمیته اجرایی در شهرداری 
قم ایجاد و فرایند ضدعفونی کردن دستگاه های حمل ونقل عمومی، معابر، بوستان ها و مناطق 
پرتردد به طور مستمر در دستور کار است. سید امیر سامع ادامه داد: شهر قم به نواحی مختلف 
تقسیم و ۴0 گروه بهداشتی مأمور گندزایی معابر و اماکن پرتردد قم شده اند که بر اساس برنامه ریزی 

انجام شده هر ناحیه به طور متوسط هر سه روز یک بار گندزدایی می شود.
 وی در ادامه با تاکید بر اجرای مسائل شرعی و بهداشتی در تدفین متوفیان ناشی از کرونا در 
سازمان آرامستان های شهرداری گفت: همه احکام شرعی در تدفین متوفیان ناشی از کرونا در 

بهشت معصومه)س( انجام شده است

از ۲۵ اسفندماه؛

میوه در ۲۵ نقطه قم توزیع می شود
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ۲۵ اسفندماه میوه شب عید در ۲۵ 

نقطه شهر قم ۵ تا ۱0 درصد زیر قیمت بازار توزیع می شود.
محمود سیجانی در خصوص اقدامات صورت گرفته در حوزه تنظیم بازار و تأمین کالاهای اساسی 
در استان قم در آستانه نوروز اظهار داشت: حمل ۳00 تن سیب تنظیم بازار به داخل استان و حمل 
روزانه ۱00 تن پرتقال به داخل استان از تاریخ ۱0 اسفندماه از جمله اقدامات انجام گرفته در این 
زمینه است. وی بیان کرد: میوه شب عید در ۲۵ نقطه شهر قم از تاریخ ۲۵ اسفندماه ۵ تا ۱0 درصد 

زیر قیمت بازار توزیع می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به استقرار بازرس مقیم در کارخانجات 
تولید ماسک و مواد شوینده و ضد عفونی کننده و ارائه گزارش روزانه به سازمان حمایت از تولید 
کنندگان و مصرف کنندگان، افزود: ۴۸۵ تن روغن خانوار جهت توزیع در تعدادی از فروشگاه های 

سطح شهر تخصیص داده شد. 
وی با بیان اینکه ۴0۴ تن شکر جهت توزیع در برخی از فروشگاه های زنجیره ای تخصیص داده 
شد، گفت: جذب سهمیه های قبلی کالاهای اساسی اعلام شده از بابت شب عید به استان شامل 
۴00 تن برنج هندی، ۴00 تن روغن، ۱۴0 تن گوشت مرغ، ۱۴0 تن گوشت گوساله، ۳۳۳ تن 
شکر خانوار و ۳۳۳ تن شکر صنف و صنعت از دیگر اقدامات انجام گرفته در حوزه تنظیم بازار و تأمین 

کالاهای اساسی این استان بوده است.
کمبودی در کالاهای اساسی نداریم

سیجانی اظهار داشت: در حال حاضر با عنایت به پیش بینی های انجام شده از سوی کارگروه 
تنظیم بازار استان و بر اساس مکاتبات واصله از سوی اداره کل غله و خدمات بازرگانی، سازمان 
جهاد کشاورزی و شرکت پشتیبانی امور دام برای ایام پایانی سال هیچ گونه کسری در کالاهای 

اساسی استان وجود ندارد. 
وی در خصوص مشکلات موجود توزیع کالا در قم نیز افزود: در خصوص تأمین شکر در اسفندماه 
به میزان ۶ هزار تن، به رغم مکاتبات صورت گرفته با معاون بازرگانی داخلی وزارت متبوع و معاون 
وزیر و رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت بازرگانی دولتی کشور تا کنون ۶۶0 تن شکر برای 
استان تخصیص داده شده است و از آنجا که در ماه گذشته میزان قابل توجهی شکر از سوی برخی 
از مباشرین استان جذب شده در حال حاضر مشکلی در این خصوص وجود ندارد اما در صورت 

عدم تأمین نیاز شکر استان، کمبود شکر در هفته آینده قابل پیش بینی است.
 

معاون هماهنگی و امور اقتصادی استاندار قم :

برای تولید ماسک هیچ سهمی از منابع ملی 
نتوانستیم دریافت کنیم

معاون هماهنگی و امور اقتصادی استاندار قم از تولید یک میلیون ماسک در قم خبر داد و گفت: 
برای تولید ماسک در قم هیچ سهمی از منابع ملی نتوانستیم دریافت کنیم.

مهرداد غضنفری ظهر دوشنبه در جلسه پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران استان قم با بیان اینکه ظرفیت داخل استان برای تأمین اقلام بهداشتی محدود است، 
اظهار داشت: با این وجود فراتر از قانون چند دستگاه را مستقر کردیم که حدود ۱۵ هزار ماسک 
روزانه تحویل می دهد و دستگاه های دیگر در مرحله تولید آزمایشی محلول های ضدعفونی کننده 

هستند. 
وی با اشاره به اینکه استفاده از منابع ملی یکی دیگر از کانال های تأمین اقدام بهداشتی و ماسک 
است، افزود: از یک میلیون ماسک تولید شده در قم بالغ بر ۸00 هزار ماسک در داخل استان 

توزیع شده است.
برای حفظ سلامتی شهروندان روز بازارها را تعطیل کردیم 

معاون استاندار قم با تأکید بر اینکه از منابع ملی هیچ سهمی نتوانستیم دریافت کنیم، تصریح 
کرد: مجتمع بعثت از امروز روزانه ۸00 دست لباس تحویل می دهد، ماسکی که در این مجتمع 

تولید می شود ماسک شیمیایی است و کاربردی برای مردم عادی ندارد.
وی درباره انتقاد از فعالیت های فروشگاه های بزرگ و ازدحام جمعیت، گفت: در این فروشگاه ها 
حجم جمعیت زیاد نیست و مشکل خاصی نداریم، اما اینکه ساعت کاری را کاهش دهیم باعث 

تراکم حضور می شود، از همین رو موافق کاهش ساعت کاری نیستیم.
غضنفری با بیان اینکه در راستای حفظ سلامتی شهروندان روز بازارها را تعطیل کردیم، تصریح 
کرد: بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان برای ماهی فروش ها و سبزه فروش ها در 

آستانه عید نوروز وارد عمل می شود.
 

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم خبرداد 

مجتمع فرهنگی یاوران مهدی نقاهتگاهی 
برای بهبود یافتگان کرونا 

 فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم، گفت: بهبود یافتگان و بیماران ترخیص شده از 
بیمارستان های قم در صورت تمایل و نبود مکان مناسب در منزل مسکونی خود به مجتمع فرهنگی 
یاوران مهدی )عج( مراجعه می کنند؛ و پس از بهبودی کامل و مرتفع شدن خطر انتقال ویروس به 

جمع خانوادگی خود بازمی گردند. 
سردار سید محمد تقی شاهچراغی در حاشیه بازدید از این نقاهنگاه درمنطقه جمکران در گفت و 
گویی،  بیان کرد: از شنبه ۱۷ اسفند ماه مجتمع یاوران مهدی قم )در جوار مسجد مقدس جمکران( 

برای اسکان بهبود یافتگان کرونا اختصاص داده شد.
وی افزود:این افراد  تا بهبودی کامل و خارج شدن از حالت ناقل بودن در این مکان، دوران نقاهت 
را پشت سر می گذارند.  شاهچراغی مطرح کرد: مرکز فوق با ۸00 تخت خواب ضدعفونی شده 
شامل دو بخش ویژه خواهران و برادران، با همکاری مجموعه ای از نیروی انسانی و کادر پزشکی و 

پرستار خانم و آقا تشکیل شده است. 
وی درباره آمار بیماران بستری شده در این مرکز افزود: تاکنون ۱۵ الی ۲0 نفر با رضایت خانواده 
به این مکان منتقل شده اند. فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( بیان کرد: مرکز نقاهتگاه یاوران 
مهدی با ایجاد یک هماهنگی بین تمام ارگان ها متشکل از هلال احمر، نیروی انتظامی، طلاب 
جهادی، خیرین، دانشکده علوم پزشکی و مرکز بهداشت احداث شده است و در نظر دارد جهت 
تامین ظرفیت بیمارستان ها، بیمارانی که ضرورت به نگهداری بیشتری دارند تا دوران بهبودی 

کامل زیر نظر پزشک در این مرکز نگهداری کند.
 شاهچراغی همچنین از همشهریان خواست، دورانی که بیماران در این مرکز بستری هستند جز 

مواقع ضرورت جهت عیادت به آنجا مراجعه نکنند.
 

آیت الله اعرافی:

کرونا ربطی به طلاب چینی جامعه المصطفی ندارد
مدیر حوزه های علمیه گفت: از المصطفی در دو ماه اخیر دو نفر از چین پذیرش شده که روال 

قرنطینه را طی کرده اند و قطعا ورود کرونا ربطی به طلاب چینی المصطفی ندارد. 
آیت الله علیرضا اعرافی افزود : اجتهاد تقلید و امر به معروف و نهی از منکر و اصول از مباحثی 

است که بنده در دروس مطرح می کنم و به تقریر درخواهد آمد.
وی افزود: در سال جاری فقه روابط اجتماعی را تدریس می کنیم و با نگاه فقهی به این مسائل 

نگاه می شود؛ در حوزه هم قریب به ۲00 گرایش ایجاد شده است.
مدیر حوزه های علمیه با تاکید بر اهمیت فعالیت های علمی گفت: بنده علی رغم داشتن 

مسئولیت حتی یک روز نیز کار علمی را قطع نکردم.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به شیوع ویروس کرونا در قم گفت: از المصطفی در دو ماه اخیر دو 
نفر از چین پذیرش شده که روال قرنطینه را طی کرده اند و قطعا ورود کرونا ربطی به طلاب چینی 

جامعه المصطفی ندارد.
 

نماینده مشترک وزیر بهداشت و رئیس مجلس خبرداد

تامین داروی مورد نیاز بیماران مبتلا به کرونا 
در قم 

نماینده ویژه وزیر بهداشت و رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات دارویی در استان 
قم گفت: داروی مورد نیاز بیماران مبتلا به کرونا در اختیار استان قرار گرفت. 

کریم همتی نماینده ویژه وزیر بهداشت و رئیس مجلس شورای اسلامی، دیروز به قم سفر کرد و 
از نزدیک با روند فعالیت های صورت گرفته استان در خصوص مبارزه با ویروس کرونا را مورد بررسی 
قرار داد. همتی در حاشیه سفر به قم گفت: خوشبختانه کار های خوب و ارزنده ای در قم انجام 
شده است و شیب تندی که تعداد مبتلایان داشتند کمی در حال کاهش بوده و از سوی دیگر روند 

بهبودیافتگان نیز بیشتر است.

اجتماعی

از روز اول گفته اند به یاری خدا و با عزم و اراده جمعی، کرونا را شکست خواهند 
داد و همچنان پای حرفشان ایستاده اند. به همین دلیل است که هرکدام علاوه بر 
مراعات اصول بهداشتی، هر کاری از دستشان برمی آید برای به زانو درآوردن 
این ویروس ناخوانده، دریغ نمی کنند. بعضی ها ماسک و مواد ضدعفونی کننده 
کار  داوطلبانه  دیگر  بعضی  می کنند،  توزیع  همشهریانشان  بین  رایگان 
ضدعفونی کردن کوچه و خیابان های محله و شهر را برعهده می گیرند و یک گروه 
هم مثل جهادگران استان اصفهان و تهران، یک حرکت جمعی به وسعت تمام 
ایران را برای تولید ماسک پایه گذاری می کنند. چند روزی می شود که یک حرکت 
خودجوش مردمی با عنوان پویش ملی »طوفان همدلی« در فضای مجازی اعلام 
وجود کرده؛ یک حرکت جهادی که قرار است گروه های کوچک داوطلب در 
گوشه وکنار کشور را در قالب یک پیکره واحد برای تولید ماسک موردنیاز وزارت 

بهداشت سازماندهی کند.
در گفت وگو با »امیرحسام ایزدی«، مسئول کارگروه بهداشت و درمان مجمع 
جهادگران بسیج سازندگی تهران بزرگ و قرارگاه جهادی عمار استان تهران و از 
بانیان اصلی شکل گیری پویش ملی طوفان همدلی، با جزییات این حرکت 

مردمی بیشتر آشنا شدیم.
بار زمین مانده را برداشتیم

»در اولین روزهای شیوع ویروس کرونا در کشور، با دوستان جهادی دور هم 
جمع شدیم و بعد از بررسی شرایط و جمع بندی نیازهایی که از سوی وزارت 
بهداشت اعلام شده بود، به این نتیجه رسیدیم که در حال حاضر یکی از نیازهای 
خط مقدم مبارزه با کرونا، تولید ماسک است؛ حوزه ای که هر کسی هم حاضر 
نیست زیر بارش برود چون هم تجهیزات می خواهد و هم نیرو. به این نتیجه 
رسیدیم که برداشتن این بار بر زمین مانده، کار گروه های جهادی است اما یک 
مشکل وجود داشت. کارنامه گروه های جهادی پر بود از فعالیت های عمرانی و 
فرهنگی و بهداشتی در مناطق محروم اما تنها شاخه ای که جایش خالی بود، 

کارگروه خیاطی و فعالیت هایی در این زمینه بود.«
برای »امیرحسام ایزدی«، مسئول کارگروه بهداشت و درمان مجمع جهادگران 
دوستان  و  تهران  استان  عمار  جهادی  قرارگاه  و  بزرگ  تهران  سازندگی  بسیج 
جهادگرش این انگار تلنگری بود برای ترمیم و تکمیل سازه استوار گروه های 
جهادی برای آینده. همه این ها اما به معنی کنار کشیدن و دست روی دست 
گذاشتن نبود: »با توجه به اینکه ما در مجمع جهادگران بسیج سازندگی تهران 
تولید  با بحث  را  این حوزه  بزرگ در کارگروه بهداشت و درمان فعال هستیم، 
ماسک های بهداشتی تنفسی نزدیک دیدیم و تصمیم گرفتیم پای کار بیاییم. 
در جلسه طراحی و برنامه ریزی، درباره شیوه های قابل اجرا برای همگانی کردن 
گفتمان جهادی برای طرح تولید ماسک و جلب کمک گروه های مختلف بحث و 
همفکری کردیم و خروجی این جلسه، پویش ملی "طوفان همدلی" برای تولید 

۵00 هزار ماسک شد.«
گفتیم: شما فرمانده خط مقدم هستید و ما سرباز شماییم

ایزدی و همراهان خوش ذوقش بعد از گذر از خوان اول، معنی »ولی افتاد 
مشکل ها« را با تمام وجود درک کردند. تازه فهمیدند خطر کردن آن ها و پای کار 
آمدنشان فقط ۵0 درصد قضیه بوده: »ما برای تولید ماسک اعلام آمادگی کردیم 
اما وزارت بهداشت حاضر نمی شد پارچه های لازم برای این کار را در اختیار ما 
بگذارد! ماجرا این بود که برای تولید ماسک در شرایط بهداشتی، به ما اعتماد 
نمی کردند. البته حق هم داشتند. ما دغدغه ها و نگرانی های آن ها را کاملًا درک 
کردیم و گفتیم: اینجا در مبارزه با کرونا، شما فرمانده خط مقدم هستید و ما، 
سرباز شماییم. هرطور شما بگویید، آماده خدمت هستیم. به این ترتیب، با توجه 
به استانداردهای موردنظر وزارت بهداشت، کارگاه هایمان را ضدعفونی کردیم و 
کارشناسان آن ها هم برای بازدید آمدند. همچنان هم کارشناسان دانشگاه های 
علوم پزشکی به صورت سرزده می آیند و از کارگاه ها بازدید می کنند. بعد از رفع 

نگرانی های وزارت بهداشت، همکاری ما برای تولید ماسک ها شروع شد.«
سئوال آخر را همین ابتدا می پرسم و می گویم: شما اولین گروه نیستید که 
داوطلبانه وارد حوزه تولید ماسک شده اید. مردم و حتی وزارت بهداشت سئوال 
دارند این حجم ماسک تولیدی کجا توزیع می شود که نه به دست مردم می رسد و 
نه کادر درمانی؟! مهندس جهادی ۲۵ ساله داستان ما مکثی می کند و در پاسخ 
می گوید: »برای جلوگیری از این قبیل مشکلات، ما از همان ابتدا، بحث توزیع 
ماسک ها را به وزارت بهداشت واگذار کردیم. بنابراین ما ماسک های تولیدی را به 
وزارت بهداشت تحویل خواهیم داد و این دوستان با توجه به اشرافی که نسبت به 

گروه های متقاضی دارند، کار توزیع ماسک ها را انجام خواهند داد.«
هر که دارد نیت مبارزه با کرونا، بسم الله...

»با هر فرد و نهادی که فکر می کردیم می تواند در این مسیر به ما کمک کند، 
تماس گرفتیم و طرح مسئله کردیم. بعضی مثل وزارت ورزش و جوانان، خیریه 
سفیران مهربانی، سازمان بسیج سازندگی سپاه محمد رسول الله )ص( تهران 
بزرگ، قرارگاه جهادی عمار استان تهران، شبکه ملی امداد و نجات سمن های 
جوانان کشور، بنیاد علوی، بیمه ایران، معاونت فرهنگی ورزش و جوانان اصفهان، 
بسیج سازمان فنی و حرفه ای، مجامع سازمان های مردم نهاد استان های تهران و 
اصفهان و... پای کار آمدند و در مقابل، بعضی مجموعه های دیگر که امکانات و 
تجهیزات بسیار خوبی هم دارند که همگی با بودجه مردم تهیه شده، تعلل کردند 
و دست یاری ما را رد کردند! به نظر می رسد مدیریت این مجموعه ها از روحیه 
جهادی و انقلابی فاصله گرفته اند که در این شرایط حساس هم همچنان منتظر 
ابلاغیه رسمی از دولت و سپاه و... هستند. اما در عوض، گروه های جهادی، 
خیریه ها و عموم مردم این بار هم مثل همیشه برای کار و خدمت پیشقدم شدند.«
تمام  از  را مغتنم می شمارد و ضمن دعوت دوباره  ایزدی فرصت  امیرحسام 
گروه های جهادی، خیریه ها، کارگاه های محلی و دیگر گروه های مردمی برای 
پیوستن به این پویش، درباره یک تقدیر معنوی از مشارکت کنندگان اینطور برایمان 
می گوید: »هیچ محدودیتی وجود ندارد. هر گروهی حتی با ۲ نفر عضو می تواند 
این کار، داشتن  این پویش داوطلب شود. تنها شرط برای  برای مشارکت در 
یک فضای مناسب برای کار است؛ فضایی که قابلیت تمیز و ضدعفونی کردن 
داشته باشد. حتی کارگاه های محلی، مسجد محله یا پایگاه بسیج می توانند یک 
اتاق را به این کار اختصاص بدهند و بعد از انجام مراحل ضدعفونی آن اتاق، شروع 
به کار کنند. هر گروه جهادی و خیریه که پای کار پویش طوفان همدلی بیاید و یک 
گوشه کار را بگیرد، ما لوگوی آن گروه را در پوستر پویش درج می کنیم. این یکجور 
تقدیر از مشارکت آنان است و علاوه بر برجسته شدن نام این گروه ها، باعث افزایش 
انگیزه اعضای آن ها هم می شود. این پوستر هر هفته به روز شده و نام گروه های 

جدید به آن اضافه می شود.«
تحویل ۴۰ هزار ماسک به برکت میلاد مولا )ع(

در پویش بزرگ و سراسری »طوفان همدلی« که یک هفته ای از تولدش می گذرد، 
حضور داوطلبانه گروه های مردمی باز هم با خود برکت آورده است: »پویش طوفان 
همدلی را یک هفته قبل با هدف تولید ۵00 هزار ماسک )در مرحله اول( در دو 
استان تهران و اصفهان کلید زدیم. کار را با مشارکت ۱0 گروه جهادی و خیریه و 
با ۱۲0 چرخ خیاطی شروع کردیم و در طی همین یک هفته، ظرفیت تولید ما ۲ 
برابر شد و حالا بیش از ۲0 کارگاه در این پویش مشغول دوخت ماسک هستند. با 
تکیه بر همین شروع امیدوارکننده، اطمینان داریم در ادامه با پیوستن گروه های 

بیشتر، ظرفیت تولید ما و سرعت آماده کردن ماسک ها افزایش خواهد یافت.«
مسئول قرارگاه جهادی عمار از یک حرکت منطقی آهسته و پیوسته می گوید که 
همزمان با اضافه شدن نیروهای جدید، شتاب می گیرد: »طرح تولید ۵00 هزار 
ماسک را به چند بخش تقسیم کردیم و در بخش اول، تحویل ۴0 هزار ماسک را 
متعهد شدیم. خوشبختانه با تلاش شبانه روزی نیروهایی که در ۳ شیفت در ۲0 
کارگاه کوچک مشغول کار بودند، بخش اول کار در پایان روز میلاد امیرالمؤمنین 
)ع( آماده شد. بخش دوم کار، در قالب تولید ۸0 هزار ماسک تعریف شده است 
و به همین ترتیب ادامه می دهیم تا ان شاءالله در هفته اول فروردین 99 به سقف 

تولید ۵00 هزار ماسک برسیم.«
وقتی کارخانه های عروسک سازی با »طوفان همدلی« همراه می شوند
»خوب است بدانید ما پارچه ها را برش می زنیم و تحویل کارگاه های داوطلب 
می دهیم تا کار دوخت ماسک ها و اتوکردن آن ها را انجام دهند. این نکته از این 

جهت اهمیت دارد که باید اندازه و مدل ماسک ها یکسان باشد و هر کارگاهی 
به سلیقه خود پارچه ها را برش نزند. ضمن اینکه اغلب این کارگاه های مردمی، 
امکان برش زدن ندارند. این دوستان می توانند چرخ خیاطی های موردنیاز را به 

هر طریقی فراهم کنند اما تأمین دستگاه برش واقعاً از عهده آن ها خارج است.«
امیرحسام ایزدی در ادامه با خوشحالی از اتفاق خوبی خبر می دهد که می تواند 
هم سرعت تولید ماسک ها را افزایش دهد و هم در ادامه حجم تولید را بالا ببرد: 
»خوشبختانه ۲ کارخانه عروسک سازی در یزد و حاشیه تهران هم برای پیوستن به 
پویش ما اعلام آمادگی کرده اند. ما پارچه و الگوی ماسک را تحویل این دوستان 
می دهیم و آن ها با دستگاه هایشان کار برش و دوخت را انجام می دهند. با توجه 
به اینکه کارخانه قابلیت تولید هزار ماسک در ساعت را دارد، اضافه شدن این 
کارخانه ها کمک بسیار خوبی برای ما خواهد بود. در قدم اول، قرار است تولید 

۲00 هزار ماسک را به این ۲ کارخانه بسپاریم.«
مسئول کارگروه بهداشت و درمان مجمع جهادگران بسیج سازندگی تهران بزرگ 
سری به حسرت تکان می دهد و می گوید: »تصور کنید اگر ۱0 کارخانه پای کار 
بیایند، چه تحولی در سرعت و حجم تولید ماسک ها اتفاق می افتد؛ می توانیم 
به تولید روزانه یک میلیون ماسک هم برسیم. اما جای دریغ و افسوس است که 
کارخانه هایی که با پول مردم ساخته شده، پای این کار نیامده اند اما این ۲ کارخانه 

از بخش خصوصی برای این کار جهادی داوطلب شده اند.«
کمک کنید کمرمان زیر این بار سنگین خم نشود!

»ان شاءالله امام زمان )عج( و مقام معظم رهبری از ما و همه بسیجیان و نیروهای 
داوطلبی که واقعاً جانانه دارند در زمینه مبارزه با کرونا کار می کنند، راضی باشند. 
اما راستش را بخواهید با اینکه ۱0 سال است کار جهادی می کنم، اصلًا فکر 

نمی کردم این کار تا این حد سخت شود...«
حتماً برای شما هم عجیب است بسیجی های داوطلبی که همیشه خستگی 
را خسته کرده اند، حالا از سختی کار و خستگی حرف بزنند. امیرحسام ایزدی 
نیروهای  »ما  می کند:  پاک  را  تعجب  علامت  این  تکمیلی اش  توضیحات  با 
و  جهادی  بسیجی،  ما  همه  نیستیم.  سپاه  ازجمله  نهادی  هیچ  استخدامی 
نیروهای داوطلب مردمی هستیم. خود من، دانشجوی مقطع دکتری رشته 
مهندسی هسته ای از دانشگاه علم و صنعت هستم که کارهای پژوهشی ام را رها 
کرده ام و سراغ تولید ماسک آمده ام. ما واقعاً با "هیچی" شروع کردیم. پویش ملی 
طوفان همدلی، مصداق واقعی کار جهادی است و فقط هم با روحیه جهادی 
پیش می رود. یعنی هرکس بخواهد، حتماً می تواند به ما کمک کند؛ اما مهم این 
است که بخواهد. ما با تمام وجود داریم تلاش می کنیم و یک هفته است خواب به 
چشم هایمان نیامده اما با این حال، کمرمان دارد زیر این بار سنگین خم می شود. 
می دانید چرا؟ چون بعضی مسئولان واقعاً ما را خسته می کنند. برای انجام هر 
کار کوچک، می گویند: بلند شو بیا اینجا در جلسه موضوع را بررسی کنیم. از 
بعضی ها شنیدیم: اگر می خواهی به پویش شما ملحق شویم، بیا یک جلسه با 
مدیر کل برگزار کن. اما واقعاً در این شرایط بحرانی، وقت عکس و فیلم گرفتن 
برای گزارش کار نیست. ما برای این پویش به کمترین میزان جلسه اکتفا کرده ایم 

و باقی کارها را تلفنی هماهنگ می کنیم.«
نیازهای  به  صحبت هایش  پایان  در  نمی بیند  بی مناسبت  آینده  دکتر  آقای 
کارگاه های تولید ماسک هم اشاره کند: »ما مشغول تولید ماسک هستیم اما 
مثل همه مردم هیچ کجا ماسک پیدا نمی کنیم که برای نیروهایمان تهیه کنیم. 
دستکش های موردنیاز را هم با قیمت های بالا می توانیم تهیه کنیم. از آن طرف 
برای تأمین مواد ضدعفونی کننده هم مشکل داریم. از آنجا که در پایان هر شیفت 
باید کل کارگاه ضدعفونی شود، مصرف مواد ضدعفونی کننده در کارگاه های ما 
بالاست. با توجه به کمبودی که وجود دارد، گروهی از بچه ها که دانشجوی شیمی 

هستند، خودشان شروع به تولید مواد ضدعفونی کننده کرده اند.«
نمی خواستیم در مقابل کرونا، منفعل باشیم

دختران و بانوان فعال گروه های جهادی »سفیران کوثر نور« و »فتح«، از اولین 
داوطلبانی بودند که به فراخوان اهالی »طوفان همدلی« لبیک گفتند. »فائزه 
مسعودی«، نماینده این دو گروه جهادی از دغدغه مندی این جمع برای فعالیت 
در روزهایی کرونایی اسفند امسال اینطور می گوید: »از شروع شیوع ویروس کرونا، 
آرام و قرار نداشتیم و مدام از خودمان می پرسیدیم: الان نقش ما به عنوان یک 
خانم چیست؟ چه باید بکنیم؟ وقتی متوجه شدیم آقایان بسیجی در محدوده 
سکونتمان دارند معابر را ضدعفونی می کنند، سئوال کردیم: کمک لازم ندارید؟ 
گفتند: نه. گفتیم: پس ما برایتان غذا تدارک می بینیم. گفتند: غذایمان تأمین 
است. گفتیم: حداقل می توانیم برایتان میوه و تنقلات بیاوریم. از آن طرف، مادرم 
که در زمینه کارآفرینی فعال است، مدام می گفت: "برو پرس وجو کن ببین چه 
کاری از دست ما برمی آید. حتی اگر بتوانیم برای اطرافیان هم ماسک بدوزیم، 

خوب است."
خلاصه از روز دوم اسفند که موضوع شیوع کرونا به طور جدی مطرح شد، مدام 
پیگیر بودیم تا کاری انجام دهیم و در این شرایط، منفعل نباشیم. وقتی دوستان 
خبر دادند پوستر پویش "طوفان همدلی" برای تولید ماسک را در فضای مجازی 
دیده اند، خیلی خوشحال شدیم. با رابط پویش تماس گرفتم و با بیان تجربیاتمان 
در فعالیت های جهادی در حوزه های کارآفرینی، فرهنگی و آموزشی در شهرهای 
مختلف، اعلام کردم به لحاظ نیروی انسانی، امکانات و تجربه عملی، ظرفیت 

خوبی برای مشارکت در این پویش داریم.«
وقتی کارگاه خانگی تبدیل به کارگاه دوخت ماسک می شود

»۴، ۵ روز قبل که مشارکت ما در پویش طوفان همدلی قطعی شد، من به 
دوستان جهادی و بسیجی ام و مادرم هم به دوستان هیئتی اش خبر دادیم و 
جمع خوبی برای دوخت ماسک دور هم جمع شدیم. علاوه براین با دوستان چند 
کارگاه هم آشنا بودم و آن ها هم تا شنیدند، پای کار آمدند. یکی از این کارگاه ها که 
زنان سرپرست خانوار در آن مشغول تولید روتختی بودند، سفارش های خودشان 
را کنار گذاشتند و شروع به تولید ماسک کردند. برای جذب نیروی داوطلب هم 
فراخوان دادیم تا هرکس می تواند، با چرخ خیاطی اش به ما ملحق شود. بعضی ها 
با چرخ هایشان آمدند و بعضی دیگر، چرخ هایشان را فرستادند و نیروهای داوطلب 
پشت آن چرخ ها نشستند.« خانم جهادگر ۲۸ ساله البته تاکید می کند همه 
فعالیت ها در کارگاه دوخت ماسک، بعد از مرحله ضدعفونی کردن کلید خورد: 
»خانواده من از یک سال قبل، یک کارگاه تولیدی کوچک خانگی با ۲، ۳ چرخ در 
یکی از طبقات خانه مان راه اندازی کرده اند. از وقتی موضوع مشارکت در پویش 
طوفان همدلی مطرح شد، تمام وسایل مربوط به آن تولیدی را جمع کردیم و بعد 
از ضدعفونی کامل فضای کارگاه، کار دوخت ماسک را در آن شروع کردیم. با توجه 
به اهمیت رعایت بهداشت در تولید ماسک، همه نیروهای حاضر در کارگاه ما با 
حساسیت زیاد، مسائل بهداشتی را مراعات می کنند. آن ها لباسشان را تعویض 
کرده و با لباس تمیز وارد کارگاه می شوند، دستهایشان را پس از شست وشو، 
ضدعفونی می کنند و در حین کار هم دستکش به دست دارند. در هر ساعت 
هم دوباره دست هایشان را می شویند یا ضدعفونی می کنند. ماسک ها در نهایت، 
توسط گروهی از دوستان ما اتو می شوند و البته در مرحله آخر و قبل از استفاده در 

بیمارستان هم تمام این ماسک ها استریل می شوند.«
یاد بانوان دهه ۶۰ در تدارکات پشت جبهه برایمان زنده شد

»درباره مشارکت بانوان دهه ۶0 در تدارکات پشت جبهه و کارهای بزرگی که با 
همدلی انجام می دادند، زیاد شنیده بودم. یک مدل از این کارها را در اردوهای 
جهادی تجربه کرده بودم اما پویش طوفان همدلی فرصتی فراهم کرد تا آن حس 
و حال کارهای پشت جبهه بانوان در دهه ۶0 را در نزدیک ترین شکلش تجربه 
کنم. حالا در گوشه و کنار محله ها، در مساجد و پایگاه های بسیج، کارگاه هایی به 
صورت خودجوش شکل گرفته و کوچک و بزرگ در آن مشغول کار و خدمت بدون 

چشمداشت برای رزمندگان خط مقدم مبارزه با کرونا هستند.«
مرور خاطرات و صحنه های همین ۲، ۳ روز فعالیت در کارگاه تولید ماسک، انگار 
قند در دل فائزه آب می کند که لبخندبرلب ادامه می دهد: »این روزها بسیاری 
از مردم حس و حال خاصی دارند و دلشان می خواهد هرطور که می توانند، در 
این جهاد همگانی شرکت کنند. یکی از دوستان ما که داوطلب شده بود برای 
دوخت ماسک، متاسفانه در غم از دست دادن یکی از عزیزانش داغدار شد. او 
گرچه خودش نتوانست بیاید اما چرخش را فرستاد و یک نفر دیگر توانست با 
چرخ او کار کند. یک خانم دیگر هم که گرفتار بیماری و کمردرد است، از آنجا 
که دلش می خواست سهمی در این حرکت داشته باشد، چرخش را آورد. خودش 
هم با همان کمردرد، ۲ ساعت پای چرخ نشست و چند تایی ماسک دوخت و 
رفت. خانم های جاافتاده و پیشکسوت به جای خود، ما بچه های دهه هشتادی 
داریم که عجیب پای این کار ایستاده اند. این بچه ها ۲۴ ساعت چشم روی هم 
نگذاشتند و یک سره مشغول دوخت ماسک بودند. با همت همه این دوستان 
بود که گروه ما در کمتر از ۷۲ ساعت و فقط با ۸ چرخ ساده، توانست ۷۵00 
عدد ماسک بدوزد.« فائزه مسعودی اما از فرصت حسن استفاده را می کند و در 
پایان خطاب به علاقه مندانی که مشتاق مشارکت در این پویش دوست داشتنی 
هستند، می گوید: »هر گروهی حتی متشکل از ۳، ۴ نفر که امکان فراهم کردن 
یک فضای کار مناسب و چرخ خیاطی به تعداد کافی دارند، می توانند #طوفان_
همدلی را در فضای مجازی جست وجو کرده و از طریق تماس با شماره تلفنی که 
در اطلاعیه ذکر شده، با این پویش همراه شوند. درواقع لازمه این کار، داشتن 
یک فضای مناسب برای انجام کار خیاطی است؛ فضایی که بتوان به راحتی آن را 
ضدعفونی کرد و شرایط را برای کار دسته جمعی و همدلانه چند نفر در آن فراهم 
کرد. مردم وقتی در کنار هم قرار می گیرند، قدرتمندتر می شوند و مشکلات را 
راحت تر پشت سر می گذارند. این بار هم مثل همیشه با همدلی مردم، ان شاءالله 

از مشکلات ناشی از شیوع کرونا به سلامت خواهیم گذشت.«

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم هشدارداد

برخورد پلیس با عرضه کنندگان لباس های نامتعارف 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از برخورد پلیس با عرضه کنندگان لباس های نامتعارف 

و پلمب ۴ واحد صنفی متخلف در قم خبر داد. 
 سرهنگ پیام کاویانی ، اظهارداشت: در راستای اجرای طرح جمع آوری لباس های نامتعارف 
و ضد فرهنگی و مقابله با مدگرای و جلوگیری از ترویج فرهنگ منحط غرب و نفوذ عناصر بیگانه 
در نوع پوشش مردم، پلیس امنیت عمومی قم با تشکیل اکیپ هایی از ماموران مجرب اقدام به 

سرکشی از ۲0۱ صنوف، مراکز خرید و مغازه های عرضه پوشاک کرد.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم گفت: ۶ مورد اخطار پلمب و ۴ مورد پلمب واحدهای 

متخلف از نتایج دیگر این طرح بوده است.
سرهنگ کاویانی با اشاره به حساسیت بالا در مجموعه پلیس و دستگاه قضائی وبرخورد 
قاطعانه و قانونمند پلیس با عرضه کنندگان لباس های نامتعارف اذعان داشت: طرح نظارت بر 

فروشندگان پوشاك در سطح استان مستمر و ادامه دار خواهد بود.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان از ارائه آموزش به برخی از شهروندان که از روی نا آگاهی 
اقدام به انتخاب چنین لباس هایی می کنند، خبر داد و از عموم مردم خواست، در صورت 
مشاهده فروش و عرضه هرگونه لباس نامتعارف در فروشگاه ها مراتب را با مرکز فوریت های 

پلیسی ۱۱0 در میان بگذارند.
۶۰واحد صنفی فاقد پروانه پلمب شد

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم دربخش دیگری از سخنان خودبا اشاره به اجرای طرح 
برخورد با صنوف فاقد پروانه کسب در قم از پلمب ۶0 واحد صنفی در این رابطه خبر داد. 

سرهنگ کاویانی در تشریح این خبر گفت: طرح نظارت بر اصناف به منظور برخورد با صنوف 
فاقد پروانه کسب از اتحادیه های مربوطه و با هدف ساماندهی صنوف فاقد پروانه کسب با 

محوریت پلیس امنیت عمومی در سطح استان اجرا شد.
وی افزود: ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی با همراهی نماینده اتاق اصناف از واحد 
صنفی سطح استان بازدید و در این راستا تعداد ۴۴9 واحد صنفی متخلف به علت نداشتن 
مجوز و پروانه کسب و عدم رعایت قوانین و مقررات صنفی اخطار و تعداد ۶0 واحد صنفی در این 
خصوص پلمب شدند . سرهنگ کاویانی در پایان با تاکید بر استمرار این گونه طرح ها و برخورد 
با واحدهای صنفی متخلف از عموم مردم خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز 
توسط افراد متخلف موارد را سریعاً از طریق پل ارتباطی ۱۱0 اطلاع رسانی تا نسبت به برخورد 

قانونی با متخلفان اقدام شود.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

اعتبار گواهینامه های رانندگی تا 1۵ اردیبهشت ماه 
سرپرست پلیس راهور استان قم از اعتبار گواهینامه های رانندگی تا ۱۵ اردیبهشت ماه سال 

99 در استان خبر داد. 
 سرهنگ علی حسن قیصری اظهار داشت: پلیس راهنمایی و رانندگی به لحاظ رعایت مسائل 
بهداشتی و خدمات رسانی بهتر سعی دارد در این روزها مراجعات مردمی به واحدهای راهنمایی 
و رانندگی را به حداقل ممکن  برساند . وی افزود: اولین موضوع تاریخ انقضای گواهینامه های 
رانندگی است، کسانی که مدت اعتبار گواهینامه رانندگی آنها رو به اتمام است، گواهینامه های 

این عزیزان تا ۱۵ اردیبهشت سال آینده اعتبار دارد و نیاز به تعویض گواهینامه ندارند .
سرهنگ قیصری ادامه داد: موضوع بعدی خودروهایی هستند که برگه معاینه فنی شان این 
روزها به اتمام می رسد، برابر ابلاغیه، تمام خودروها تا ۱۵ اردیبهشت 99 می توانند بدون برگه 

معاینه فنی تردد داشته باشند و اعمال قانون و جریمه هم نخواهند شد .
سرپرست پلیس راهور استان اضافه کرد: موضوع سوم آموزشگاه های رانندگی است ، تقریباً 
ثبت نام انجام می شود ولی کلاس ها تعطیل است و آزمون های آیین نامه و شهری درحال 
حاضر برگزار نخواهد شد .  سرهنگ قیصری بیان داشت: در مورد تعویض پلاک هم ساعت 
کاری از ساعت 0۸00 صبح تا ۱۳00 درنظر گرفته شده و درخواست ما از مردم این است که 
آنهایی که وکالت دارند و  نیز کسانی که در خرید و فروش خودرو درخواست دارند، نقل و انتقال 
خودرویشان را به سال آینده موکول کنند، حتماً این کار را انجام دهند و اگر هم مدت اعتبار 

وکالت نامه آنها محدود است ، بهتر است نسبت به افرایش مدت اعتبار اقدام کنند .

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

پویش »در خانه بمانیم کتاب بخوانیم« در قم 
اجرا می شود

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم با اشاره به اجرای پویش »در خانه بمانیم کتاب 
بخوانیم«، گفت: این طرح با توجه به شرایط ایجادشده در رابطه با گسترش بیماری کرونا، و 

همکاری کتاب فروشی ها برای تسهیل شرایط ماندن مردم در خانه انجام می گیرد. 
سید موسی حسینی کاشانی عصر دوشنبه در گفت و گویی بیان کرد: در پویش »در خانه 
بمانیم کتاب بخوانیم« با مشارکت کتاب فروشی های داوطلب سطح شهر کتاب ها با تخفیف و 
پیک رایگان به آدرس پستی مشتری ارسال می شود تا از خارج شدن غیر ضرور خانواده ها از 
خانه جلوگیری به عمل آید. وی اضافه کرد: این طرح باهدف ترغیب مردم به ماندن در خانه و 
با توجه به برطرف کردن بخشی از نیازهای فرهنگی خانواده ها انجام شده و نهادهای مختلف 
در اجرای این طرح همکاری گسترده ای داشته اند. وی ادامه داد: از کتاب فروشی های شهر 
قم دعوت می کنم در این حرکت فرهنگی به کمک اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بیایند و 
برای تبلیغ و حمایت از این پویش از تمام ظرفیت های رسانه ای خود استفاده کنند تا این طرح 
به در خانه ماندن مردم و جلوگیری از شیوع بیشتر بیماری کرونا در شهر کمک کند. مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: همواره کتاب فروشان و ناشران به عنوان خادمان فرهنگی 
درحرکت های جهادی پیشگام بوده اند. وی افزود: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم علاوه 
بر پشتیبانی معنوی از این طرح در صوت امکان حمایت مادی از کتاب فروشی های داوطلب 
مشارکت در این اقدام را دنبال می نماید. حسینی کاشانی بیان داشت: کتاب فروشی هایی که 
علاقه مند برای مشارکت در این طرح هستند می توانند آمادگی خود را حداکثر تا ۲۴ ساعت 

آینده به اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام نمایند.
  

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد

فعالیت ۲0مشاور با تجربه جهت آرامش 
بخشی به جامعه

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت :۲0نفر از مشاورین باتجربه و دارای تحصیلات عالیه در 
مرکز مشاوره ۱۴۸0بهزیستی قم در خدمت همشهریان محترم هستند.

دکترمهدی پهلوانی با اشاره به خدمات کلیه ارگانها و دستگاه ها وخصوصا کادر درمانی 
جهت کنترل و پیشگیری از شیوع این بیماری اظهارداشت بهزیستی استان قم با تقویت مرکز 
صدای مشاور از ساعت ۸صبح تا۸شب پاسخگوی تماسهای همشهریان است. پهلوانی افزود: 
مشاورین ما دارای تخصص های ارائه مشاوره در زمینه خانواده، امور تربیتی،تحصیلی، کودکان 
و نوجوانان، ازدواج،اختلالات روانی و ...هستند و روزانه بیس از ۱۲0مورد تماس را پاسخگو 
هستند. مدیر کل بهزیستی قم ضمن دعوت از کلیه همشهریان ارجمند به آرامش افزود توجه به 
توصیه های بهداشتی و پیشگیری،حضور در منزل به عنوان امن ترین مکان ،پرهیز از مسافرت 

و در نهابت استفاده از خدمات مشاوره ای تلفنی بهترین اقدامات این دوره زمانی است.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف 4۵0 هزار دستکش و 39 هزار ماسک 
احتکار شده 

فرمانده انتظامی استان قم از کشف حدود ۴۵0 هزار دستکش بهداشتی و ۳9 هزار عدد 
ماسک احتکار شده در قم خبر داد. 

 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: ماموران پلیس امنیت عمومی پلیس استان قم  پس 
از اطلاع از محل دپو و احتکار مقدار زیادی دستکش بهداشتی و ماسک در دو انبار قم، بررسی 
موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. این مقام انتظامی ادامه داد: ماموران پس از شناسایی 
محل های دپو مورد نظر، با هماهنگی مقام قضائی وارد محل شدند و طی بازرسی صورت گرفته 
۴۴۷ هزار و ۱00 عدد انواع دستکش لاتکس و یک بار مصرف و همچنین 9۶ عدد الکل ۴۵0 
سی سی احتکار شده و از انبار دیگر نیز ۳9 هزار ماسک احتکار شده را کشف کردند. فرمانده 
انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در این رابطه ۲ نفر متهم دستگیر شدند. سردار آقاخانی 
با اشاره به عزم جدی پلیس برای مبارزه با احتکار کنندگان اقلام بهداشتی از مردم خواست تا 
در صورت اطلاع از احتکار هر نوع اقلام بهداشتی بلافاصله موضوع را از طریق تلفن ۱۱0 به 

پلیس اعلام کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف بیش از 11 هزار عدد سیگارت 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف ۱۱ هزار و ۸00 عدد سیگارت در نتیجه بازرسی از یک 

دستگاه اتوبوس در قم خبر داد. 
 سرهنگ "مراد حسین جعفریان" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: 
مأموران پاسگاه انتظامی کوشک نصرت حین گشت زنی در اتوبان "قم-تهران" یک دستگاه 
خودرو اتوبوس را به ظن حمل قاچاق متوقف کردند. وی گفت: در بررسی صورت گرفته از 
خودرو ۱۱ هزار و ۸00 عدد سیگارت و ۳۳گالن۲0لیتری گازوئیل قاچاق کشف شد. فرمانده 
انتظامی شهرستان قم با بیان این که اتوبوس فاقد مسافر بود، تصریح کرد: در نهایت راننده 
دستگیر و به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

سرهنگ جعفریان تاکید کرد: پلیس با اجرای طرح های مبارزه با قاچاق کالا با تمام توان با 
این پدید شوم و قاچاقچیان به صورت قاطع، قانونی و بدون اغماض برخورد می کند.  

رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم اعلام کرد

جذب ۵ هزار حامی جدید برای طرح اکرام ایتام 
رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم گفت: از آذرماه سال جاری تاکنون حدود 

پنج هزار حامی جدید برای طرح اکرم ایتام و محسنین در استان قم جذب شدند. 
حسین قره داغی با اشاره به کمک های خیران قمی اظهار کرد: کمک خیران استان در قالب 
طرح اکرام ایتام و محسنین به مددجویان کمیته امداد قم در 9 ماه نخست سال جاری حدود 
9 میلیارد و ۸00 میلیون تومان بود که 9 میلیارد و ۴00 میلیون تومان از این کمک به صورت 

نقدی صورت گرفت.

از گروه های جهادی تا کارخانه اسباب بازی، پای کار تولید ماسک؛

با »طوفان همدلی« به جنگ کرونا می رویم
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شوکی از جنس ویروس در 
اقتصاد کرونایی

پایان  به  با شوک کرونایی  را  ایران سال ۱۳9۸  اقتصاد 
می رساند و شاخص های سال آینده را با شوک های حلقه ای 

)از جمله تحریم ها( در کنار کرونا رقم خواهد زد. 
بیشتر سیاست های اقتصادی و اقدامات مدیریتی کشور دارای محتوای مدیریت حلقه 
های شوکی اقتصادی و سیاسی بود که پس از اعلام شیوع ویروس کرونا در ایران به مدیریت 
کرونایی رنگ عوض کرد. پس از شیوع این ویروس در ایران از هفت همسایه ای که با 
ایران مرز مشترک زمینی دارند، پنج همسایه یعنی عراق، ترکیه، ترکمنستان، افغانستان و 
پاکستان تدابیری را برای محدودیت رفت وآمد با ایران به اجرا گذاشتند که از بسته شدن 

مرزهای زمینی و هوایی تا توقف پروازها به مبدا و مقصد ایران در نوسان بوده است.
از آنجاکه تجارت زمینی ایران با عراق بعد از تحریم اهمیت بیشتری پیدا کرده است، 
بستن مرزها یعنی کند شدن تجارت با این کشور و تاثیر آن بر اقتصاد کشور. درحقیقت 
بسته شدن مرز این کشورها، جریان ورود ارز به کشور را با چالش روبه رو می کند و از سرعت 
آن می کاهد. همسایگان ایران از جمله بازارهای عمده صادراتی ایران یعنی عراق و ترکیه 
مرزهای خود را بسته اند و سفرهای هوایی را از ایران لغو کرده اند. این محدودیت ها می توانند 
ماه ها باقی بمانند و اقتصاد ایران که نشانه هایی از بهبود را پس از ۱۸ ماه رکود عمیق ناشی 

از تحریم های ترامپ آشکار ساخته بود، در معرض خطری جدی تر قرار دهد.
در سه ماه گذشته بخش غیرنفتی ایران توانست رشدی 0.9 درصدی داشته باشد و 
قدری باعث بهبود وضعیت اقتصاد ایران شود. اقتصاد ایران در بخش صادرات غیرنفتی 
از انعطاف پذیری برخوردار شده بود که به طور میانگین ماهانه ارزشی ۳.۵ میلیارد دلاری را 
شامل می شد. صادرات ماهانه به عراق به طور میانگین در سال گذشته حدود ۶۵0 میلیون 
دلار بود و میانگین صادرات به ترکیه در همان بازه زمانی ۴00 میلیون دلار. اگر به بررسی 
آمارها و اطلاعات یک ماه اخیر بپردازیم می توانیم دریابیم که کالاهای صادراتی ایران به 
چین، افت ۱0 تا ۲0 درصدی را تجربه کرده است. حال اگر در مقایسه یاد شده حجم کل 
صادرات ایران به چین لحاظ شود، ضربه ای که در اثر شیوع این بیماری بر پیکره اقتصاد 

کشور وارد شده، بیش از پیش آشکار خواهد شد.
از سوی دیگر، توجه به این نکته نیز ضروری به نظر می رسد که مجموع صادرات نفتی و 
غیرنفتی کشور به چین بالغ بر ۱.۵ تا ۲ میلیارد دلار در ماه برآورد می شود. افت یاد شده 
به این معناست که کاهش صادرات به چین، حدود ۲۵0 تا ۵00 میلیون دلاری در ماه از 
درآمد ارزی کشور می کاهد. اکنون بخاطر ویروس کرونا، صادرات غیرنفتی ایران دیگر قادر 
به دسترسی به بازارهای منطقه ای نیستند. نگرانی های اقتصادی در حال حاضر دامن 
بازارهای ارز خارجی را در ایران گرفته است. ریال ایران حدود ۷ درصد از ارزش خود را از 
دست داده است. به این موضوع اضافه شدن ایران به فهرست سیاه اف ای تی اف را نیز 
اضافه کنیم. باید منتظر بی ثباتی بیش تر در بازارهای ارزی و رشد نرخ تورم باشیم. بازرگانان 
ایرانی برای فروش سنتی کالاهای خود در تعطیلات نوروزی پیش رو که از ۲0 مارس آغاز 

می شود و تا دو هفته ادامه دارد، حساب می کردند.
اکنون شک و تردید در این باره وجود دارد. شیوع ویروس کرونا سبب می شود افراد از انجام 
سفرهای غیرضروری و خرید و معاملات خودداری کرده و روند نزولی اقتصاد ایران تشدید 
شود. در ساده ترین مورد تقاضا برای خدمات شستشوی فرش که بخشی از تمیز کردن خانه 
در ایران در ایام بهاری در میان خانواده های ایرانی است که پیش از تعطیلات نوروز آن را 

انجام می دهند تا ۴0 درصد کاهش یافته است.
شوک کرونایی، فعالیت های اقتصادی را در بخش های مختلفی که با مردم در ارتباط 
است، بیشتر تحت تأثیر قرار می دهد و به فعالیت هایی نظیر »گردشگری، رستوران داری، 
هتل داری،  زیبایی،  سالن های  همایش ها،  برگزاری  خرید،  مراکز  سینما،  ورزشگاه، 
حمل ونقل در حوزه های مختلف زمینی، ریلی، هوایی« و سایر مورادی که در آنها اجتماعاتی 
شکل می گیرد، بیشتر لطمه می زند. حال در این میان می توان اشاره کرد بخش عمده ای 

در اقتصاد که با افزایش تقاضا مواجه شده را باید تجهیزات قرنطینه و بهداشتی دانست.
از آنجا که تولید این محصولات نیز نیازمند واردات مواد اولیه است، امکان افزایش تولید 
این محصولات با سرعت وجود ندارد. در نتیجه تنها تأثیر قابل توجهی بر درآمد و فروش 
این دست تولیدکنندگان به صورت یک باره و در کوتاه مدت پدید خواهد آمد. از آنجا که این 
ویروس در آستانه تعطیلات نوروز، همه گیر شده، بدون شک از حجم مسافرت های داخلی 
و خارجی می کاهد و فعالیت آژانس های گردشگری و تمامی فعالان صنعت توریسم را تحت 
تأثیر قرار می دهد. با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از اقتصاد ایران را در سال های اخیر 
کسب و کارهای آنلاین تشکیل می دهند این تحولات، شوک کرونایی این بخش را نیز با 
چالش های جدی مواجه کرده است به خصوص استارت آپ های مربوط به مواد غذایی که 
بیشترین تاثیرپذیری را داشته است. از سوی دیگر از آنجا که حضور در مکان های عمومی، 
احتمال ابتلا به این ویروس را تشدید می کند، سامانه های فروش آنلاین بلیط نیز تحت 
تاثیر قرار گرفته اند. همین طور سامانه فروش آنلاین بلیط سینما، تئاتر و کنسرت از قطع 
شدن فروش آنلاین بلیط از طریق این سامانه به دلیل شیوع ویروس کرونا و خسارت ۱00 
درصدی بر این کسب وکار داشته است. با توجه به مباحث اشاره شده و موارد مذکور قابل 
طرح است که، دولت و بخش خصوصی در کنار اقدامات بهداشتی برای سلامتی بهداشت 
جسمی و روانی جامعه درگیر آخرین حلقه شوک در اقتصاد ایران، در پی تصمیم سازی و 
تصمیم گیری اقدامات حمایتی از بخش خصوصی و واحدهای تولیدی کشور به منظور 
کاهش آسیب ها و چالش های ناشی از کرونا از جمله؛ تقسط و استمهال بدهی های 
ارزی و ریالی و همینطور مالیاتی و تامین اجتماعی و در ادامه کوتاه کردن مسیر تخصیص 
ارز و امور گمرکی به منظور تامین مواد اولیه بهداشتی به منظور تولید محصولات نهایی در 
داخل با هدف تامین نیازهای اساسی کشور در شرایط حاضر و صادرات این محصولات 

به کشورهای درگیر این ویروس که بالتبع می تواند ارزآوری مناسبی در کشور ایجاد کند.
رییس کمیسیون تسهیل تجارت و مدیریت واردات اتاق ایران

شرکت توانیر اعلام کرد: 

مشترکان برای پرداخت قبوض برق تا پایان 
اردیبهشت ماه مهلت دارند

 شرکت توانیر اعلام کرد: مشترکان خانگی و مصارف صنعتی و تولیدی که درخواست 
استمهال هزینه های برق مصرفی دارند، می توانند قبوض خود را تا پایان اردیبهشت 99 

پرداخت کنند.  
به گزارش رو شرکت توانیر، براساس ابلاغیه این شرکت به مدیران عامل شرکت های 
برق منطقه ای و توزیع نیروی برق سراسر کشور، مواردی را برای همکاری با مشترکان در 
خصوص دریافت هزینه برق مصرفی آنان اعلام کرد. دراین ابلاغیه که با امضای »محمد 
حسن متولی زاده« رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت توانیر ارسال شده، خاطرنشان 
شده است: با توجه به شرایط به وجود آمده و لزوم ایجاد تسهیلات برای آن دسته از 
متقاضیان و مشترکان برق که درگیر مسائل جانبی مربوط به کرونا هستند، ترتیبی اتخاذ 
شود تا ضمن آمادگی و پایداری شبکه برق، اقدامات زیر به عمل آورند.  شرکت ها مکلفند 
نسبت به ارائه خدمات غیرحضوری و فروش و خدمات پس از فروش اقدام و ضمن اطلاع 
رسانی عمومی، تسهیلات لازم در این زمینه را در اختیار متقاضیان قرار دهند. همچنین 

قرار است هزینه انشعاب درخواستی متقاضیان برق در اقساط سه ماهه دریافت شود.

وزیر نیرو خبرداد

بهره برداری  از۲۲۷ طرح بزرگ
 صنعت آب و برق 

وزیر نیرو گفت: ۲۲۷ طرح بزرگ و مهم صنعت آب و برق در قالب »پویش# الف- ب- 
ایران« به بهره برداری کامل رسید. 

رضا اردکانیان روز سه شنبه در مراسم افتتاحیه ۲۵ طرح بزرگ بخش برق در ستاد وزارت 
نیرو افزود: نیمه دوم امسال پیمان بستیم ۲۲۷ طرح بزرگ و مهم در بخش آب، فاضلاب، 
برق و تصفیه خانه را با سرمایه گذاری حدود ۳۳هزار میلیارد تومان تا پایان امسال به 

بهره برداری برسانیم.
وی ادامه داد: امروز و با بهره برداری از ۲۵ طرح بزرگ بخش برق در استان های هرمزگان، 

تهران، بوشهر، سیستان و بلوچستان و فارس ۲۲۷ طرح قول داده شده کامل شد.
وزیر نیرو گفت: امروز ۲۵ طرح بخش برق به ارزش بیش از هفت هزار و ۱۸۱ میلیارد 
تومان در آخرین هفته پویش به بهره برداری رسید که در مجموع ۲۲۷ طرح با سرمایه گذاری 

۳۳هزار و ۵۶0 میلیارد تومان را کامل کرد.

یک تحلیگر حوزه انرژی اعلام کرد:

ورشکستگی شرکت های نفتی با ادامه روند 
کاهشی قیمت نفت

 یک تحلیلگر اقتصادی اعلام کرد که با ادامه روند کاهش قیمت نفت، 9 تا ۱0 شرکت 
نفتی ورشکست می شوند.

به گزارش  مهر به نقل از شبکه خبری سی ان بی سی، جیم کرمر، تحلیلگر اقتصادی این 
شبکه، روز دوشنبه )۱9 اسفند( اعلام کرد: در صورت ادامه روند کاهشی قیمت نفت شاهد 

موج بزرگی از ورشکستگی در صنعت نفت خواهیم بود.
کرمر اعلام کرد: از بین ۳۵ شرکت نفتی که او دنبال می کند 9 یا ۱0 شرکت به طور کامل 
ورشکست خواهند شد.این اظهار نظر کرمر پس از سقوط قیمت نفت به پایین ترین حد 

چند سال اخیر، در پی افزایش تنش بین عربستان سعودی و روسیه بیان شد.
پس از آنکه عربستان قیمت رسمی فروش نفت خود را کاهش داد و برنامه هایی برای 
افزایش تولید در ماه آوریل سال ۲0۲0 میلادی مشخص کرد، قیمت نفت روز دوشنبه ۲۵ 
درصد کاهش یافت و در جهت شدیدترین افت روزانه خود از سال ۱99۱ میلادی تاکنون 
حرکت کرد. کرمر همچنین اعلام کرد که هم اکنون شرایط بانک ها بهتر از شرکت های نفتی 

است.

با توجه به زیان سنگینی که کسب وکارها بعد از شیوع ویروس کرونا متحمل شدند، 
تصمیماتی در درون دولت و شبکه بانکی برای جبران این فشارها گرفته شد.

»به بازار شب عید و فروش بالا از دو ماه قبل چشم داشتم، جنس شب عید خود را 
هم خریده بودم، اما به دلیل نبود مشتری، مجبور به مرجوع کردن اجناس شدم. « این 
بخشی از اظهارات فروشندگان و کسبه خرد در روزهای کرونایی و سوت و کور بازار شب 
عید است؛ اتقاقی که به نظر می رسد در ابتدای سال 99 در صورت ادامه و عدم حمایت 

دولتی، منجر به افزایش چک های برگشتی و ورشکستگی بسیاری از کسبه خواهد شد.
کسبه از بازار کرونازده چه می گویند؟ 

فروشندگان و تولیدکنندگان در مقابل این سوال که کرونا در کسب وکار شب عید شما 
چه تاثیری گذاشت، اکثرا از نبود نزدیک به 90 درصد مشتری صحبت کردند. یکی 
از فروشندگان تابلو و شیشه گفت: »بازار این قدر سوت و کور است که ما هر سال شب 
عید مجبور بودیم ۱۲ شب به زور به خانه برویم، حالا ساعت 9 کرکره های مغازه را پایین 

می کشیم«
مدیر یک شیرینی فروشی در شرق تهران نیز عنوان کرد: »امسال در شیرینی فروشی را 
دم عید می بندم، الان هم شیرینی نمی پزم. هر سال این موقع اوج پخت شیرینی خشک 

بود، شیرینی های ریز. اما در یک هفته فقط یک مشتری داشتم. «
همچنین مدیر فروش یک شیرینی فروش در جنوب تهران تصریح کرد: »ما در قنادی 
در روزهای عادی روزی ۴ میلیون درآمد داشتیم، اما الان به زور روزی ۳00 هزار تومان 

کار می کنیم. «
اما در صنف تولید و فروش مبلمان نیز یکی از فروشندگان به خبرنگار خبرآنلاین گفت: 
»در حال حاضر کسی اصلا تمایلی به خرید مبلمان ندارد. در یافت آباد و بازار مبل پرنده 

هم پر نمی زند. در بازار مبل دلاوران هم وضعیت به همین شکل است. «
یک آجیل فروشی هم عنوان کرد: »۳۸ میلیون تومان آجیل خریدم؛ فکر نکنم یک 

میلیون تومان هم فروش داشته باشم. «

در این میان، کسبه و تولیدکنندگان انتظاراتی را مطرح می کنند؛ از جمله این که: »یکی 
از کارهای خیلی خوبی که دولت می تواند انجام دهد، این است که یک ماه تمامی اقساط 
بانکی رو به تاخیر بیاندازد. واقعا در این وضعیت پولی در نمی آید که بخواهیم قسط 

بدهیم، اجاره مغازه هم که بماند. «
پیشنهادات بخش خصوصی برای حمایت از کسب وکارها

پیش از این، غلامحسین شافعی، رییس اتاق بازرگانی ایران در نامه ای به رییس جمهور، 
و  متوسط  و  کوچک  خدماتی،  کسب وکارهای  وضعیت  مورد  در  نگرانی  ابراز  ضمن 

بنگاه های بزرگ بالادستی، ۸ پیشنهاد بخش خصوصی را مطرح کرد.
در این نامه خطاب به حسن روحانی با بیان این نکته که کسب وکارهای خدماتی کوچک 
و متوسط حدود ۴0 درصد تولید ناخالص داخلی کشور را در اختیار دارند، نوشت: »با 
توجه به انتشار بیماری کرونا در سطح کشور امکان دارد شاهد بروز یک سکته تقریبا 
گسترده در گردش مالی، ظهور بدهی های انباشته، نکول تعهدات مالی و بروز موجی 
از ورشکستگی ها و تعطیلی بعضی کسب وکارها باشیم. « شافعی تاکید کرد: »موج این 
شوک از بدنه کسب وکارهای خدماتی کوچک و متوسط و بنگاه های فعال در زمینه تجارت 
بین المللی به ساختارهای اقتصاد کلان و بنگاه های بزرگ بالادستی به ویژه نظام بانکی 
و مالی منتقل خواهد شد و در نتیجه متغیرهای اقتصاد کلان، همچون رشد، اشتغال و 
تورم را که به تازگی در مسیر احیا قرار گرفته بودند، مجددا وارد محدوده بحرانی می کند. «

در این میان، رییس اتاق بازرگانی ایران در نامه خود، پیشنهاداتی همچون تسهیل فرآیند 
ثبت سفارش، اعطای موقت فرصت واردات بدون انتقال ارز و اعطای فوری تسهیلات مالی 
ارزی و ریالی برای تامین مواد اولیه بنگاه های تولیدی و تامین نیازهای وارداتی کشور برای 
پیشگیری، محافظت و مقابله با ویروس کرونا، ارتقای اولویت بازپرداخت بدهکاری و دیون 
دولت به بخش خصوصی در لایحه بودجه و نظام مدیریت مالی دولت، تمدید شش ماهه 
تمامی مزایا و معافیت هایی که موعد آنها به موجب مقررات موضوعه خاص تا پایان سال 
جاری بوده است، بخشودگی مالیات، حق بیمه تامین  اجتماعی و سایر عوارض )نظیر 

عوارض شهرداری ها و دهیاری ها( برای کسب وکارهای تولیدی و خدماتی خرد تا انتهای 
اردیبهشت ماه، امهال و تنفس ۶ ماهه وصول کلیه مطالبات بانک ها، دوایر دولتی و عمومی 
نظیر مالیات، حق بیمه تامین اجتماعی و سایر عوارض )نظیر عوارض شهرداری ها و 

دهیاری ها( برای کسب وکارهای تولیدی و خدماتی خرد، مطرح کرد.
جزییات امهال اقساط تسهیلات

با توجه به زیان سنگینی که کسب وکارها بعد از شیوع ویروس کرونا متحمل شدند، 
تصمیماتی در درون دولت و شبکه بانکی برای جبران این فشارها گرفته شد. اولین تصمیم 
که اواسط اسفندماه اعلام شد، مهلت دهی بانک مرکزی برای اقساز وام کسب وکارها و 

افراد عادی بود.
معاون اقتصادی بانک مرکزی در تشریح جزییات امهال اقساط تسهیلات کسب وکارها 
بازار  و  کسب وکارها  جامعه،  بر  کرونا  ویروس  منفی  آثار  »پیرو  گفت:  قرض الحسنه  و 
مالی کشور، بانک مرکزی در راستای حمایت از کسب وکارها اعم از حقیقی و حقوقی 

راهکارهایی در نظر گرفته که مصادیق آن قرار است به فوریت بیان شود. «
وی افزود: »بخشی از مصادیق این راهکار به گونه ای است که کسب و کارهای حقیقی 
و حقوقی که اقساط برای تسهیلات خود دارند، در سه ماه بهمن و اسفند 9۸ و فروردین 
99، اقساط آنها دریافت نخواهد شد؛ اما در عوض، اقساط این سه ماه به انتهای قرارداد 

آن ها اضافه خواهد شد. «
قربانی تاکید کرد: »همچنین تمامی اشخاصی که اقساط تسهیلات قرض الحسنه دارند 
و در سه ماه مذکور )بهمن و اسفند 9۸ و فروردین 99(، این اقساط سررسید می شود، 

مشمول این دستورالعمل خواهند بود، اقساط آنها در پایان قرارداد دریافت می شود. «
به گفته وی، »این اقدام مشروط به آن است که این افراد تا تاریخ یک دی ماه امسال، 

بدهی جاری نداشته باشند. «
جزییات مصوبات شورای پول و اعتبار برای وام گیرندگان

در همین حال، رییس کل بانک مرکزی در تشریح مصوبات ۱۳اسفند9۸ شورای پول و 
اعتبار گفت: »بر اساس مصوبه این شورا، اقساط تسهیلات صاحبان کسب و کارها و وام 

قرض الحسنه اشخاص به انتهای دوره اقساط منتقل می شود. «
عبدالناصر همتی در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: »در جلسه عصر امروز 
۱۳ اسفند 9۸ شورای پول و اعتبار، تصمیمات مهمی برای حمایت از صاحبان کسب و 
کارها به خصوص فعالیت ها و حرف خرد که به دلیل شرایط ناشی از شیوع کرونا، دچار 
مشکلات مالی شده و مصادیق آن توسط دولت تعیین می شود )نظیر هتل ها، رستوران 
ها و بخشی از حمل و نقل( اتخاذ کرد. « به گفته وی، »اقساط تسهیلات این کسب وکارها 
و نیز اقساط تسهیلات قرض الحسنه کلیه اشخاص، طی ماه های اسفند 9۸ و فروردین 
و اردیبهشت 99 بدون وضع هرگونه جریمه یا کارمزد به زبان انتهای اقساط آنها منتقل 
می شود. « وی اظهار داشت: »تمامی بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی موظف 
هستند براساس مصادیق اعلامی دولت و درخواست مشتری، مساعدت لازم را به عمل 
آورند. بالطبع بانک مرکزی نیز در کنار مدیران بان کها خواهد بود و در صورت نیاز به 

حمایت مالی، پشتیبانی لازم را از آنها به عمل خواهد آورد. «
تصمیم کرونایی سازمان مالیاتی

در سویی دیگر، با توجه به احتمال چالش مالیاتی اصناف، تصمیمات تازه ای اتخاذ شد. 
بنا بر تصمیمات اتخاذ شده در دولت و سازمان امور مالیاتی، سقف درآمد مشمول مالیات 

بنگاه های کوچک اشخاص حقیقی و حقوقی تغییر کرده است.
هم اکنون سقف فعلی درآمد مشمول مالیات بنگاههای کوچک برای اشخاص حقیقی 
۱00 میلیون تومان بوده که بنا بر تصمیمات اتخاذ شده در دولت و سازمان امور مالیاتی 

این سقف افزایش یافته است.
بر این اساس، بعد از شیوع بیماری کرونا، سقف درآمد مشمول بنگاه های کوچک برای 
اشخاص حقیقی از ۱00 میلیون به ۲00 میلیون تومان و حقوقی از ۳00 به ۵00 میلیون 

تومان افزایش خواهد یافت.

بخش خصوصی۸ پیشنهاد برای حمایت از اصناف مطرح کرد

نگرانی اصناف از شوک کرونایی به بازار شب عید
محمد جعفری*

گام سوم سازمان بورس برای کنترل این بازار با ممانعت وزیر 
اقتصاد، منتفی شد. بعد از دو مصوبه اجرا شده محدودیت کد 
اولی ها و تغییر حجم مبنا که به گفته مدیرعامل شرکت بورس 
نتوانست مانع سرازیر شدن سیل افسارگسیخته نقدینگی به این 
بازار شود، این بار تصمیم گرفته شد دامنه نوسانات از پنج به دو 

درصد کاهش یابد که با نامه وزیر از آن جلوگیری شد. 
سازمان بورس و اوراق بهادار از رشد افسارگسیخته بازار چنان 
نگران شده که طی دو هفته اخیر سه دستورالعمل جدید برای 
کنترل سیل رفتارهای هیجانی ابلاغ کرده است. اولین اقدام 
این سازمان ایجاد شرط آزمون برای گرفتن کد معاملاتی بود که 
هدف آن محدود یا دست کم واکسینه کردن ورودی های جدید 
به بازار بود. اقدام دوم، تغییر حجم مبنا بود و در قدم سوم این 
سازمان در شامگاه چهارشنبه )۱۴ اسفند( اعلام کرد، از روز 
شنبه )۱۷ اسفند( دامنه نوسان قیمت همه نمادهای بورسی و 

فرابورسی از پنج به دو درصد کاهش می یابد.
معاون بازار شرکت بورس تهران در اطلاعیه خود درباره علت 
این تصمیم نوشته بود: »تصمیم هیئت مدیره سازمان بورس و 
اوراق بهادار مبنی بر کاهش دامنه نوسان با توجه به رشد قریب 
به ۱90 هزار واحدی شاخص بورس تهران طی دو ماه اخیر 
صورت پذیرفته که به نظر می رسد چنین رشدی تماماً با عوامل 
بنیادی اقتصاد همخوانی ندارد. بنابراین ضمن تأکید بر توجه 
سرمایه گذاران محترم به تناسب رشد قیمت سهام و سودآوری 
شرکت ها، توجه به تحلیل اقتصادی و مالی و همچنین پرهیز 
چارچوب  از  خارج  منتشره  مطالب  یا  شایعات  به  توجه  از 
اطلاع رسانی رسمی در بازار سرمایه، وسایل ارتباط جمعی یا 
شبکه های اجتماعی که به اغوای قیمتی می پردازند، ضرورت 
دارد سرمایه گذاران و فعالان بازار سرمایه در سرمایه گذاری های 

خود احتیاط لازم را به  عمل آورند.«
در نهایت این تصمیم که قرار بود از روی شنبه اجرا شود، با ورود 
و ممانعت وزیر اقتصاد منتفی شد. آن طور که در نامه وزیر اقتصاد 
به آن اشاره شده، این ممانعت به دلیل »لزوم مدیریت و تعادل 
اقتصادی کشور« صورت گرفته  بازارهای مالی در حوزه های 
است. به نظر می رسد نگرانی اصلی از این بابت خروج نقدینگی 
از این بازار و هجوم مخرب و یک باره آن به بازارهای موازی مانند 
ارز، طلا، مسکن و... باشد. هرچند رئیس  کل بانک مرکزی طی 

یادداشتی در رسانه مورد علاقه خود، اینستاگرام، این موضوع را 
در ارتباط با بازار ارز رد کرد. همتی نوشت: »نکات مطرح شده به  
نقل از من در خصوص نگرانی از هجوم نقدینگی به بازار ارز و... را 
تأیید نمی کنم و باز هم تأکید می کنم بازار ارز با حضور و مدیریت 
بانک مرکزی همچنان ریسک بالا برای سرمایه گذاری دارد«. وی 
در این یادداشت با بیان اینکه نظارت کارشناسان بازار سرمایه و 
سایر بازارهای مالی در روزهای گذشته علی رغم تنوع، سازنده و 
قابل تقدیر بود، نوشت: »ارجح این است که این گونه تصمیمات 
مهم در شورای  عالی بورس نیز طرح و با بررسی همه ابعاد آن 
و در نظر گرفتن شرایط اقتصادی کشور اتخاذ شود«. همتی 
راه حل سومی را برای حل این چالش پیشنهاد کرده و نوشته: 
»یکی از راهکارهای مدیریت روند بازار سرمایه، استفاده دولت 
از فرصت عرضه اولیه سهام و نیز برنامه ریزی برای افزایش درصد 
سهام شناور شرکت های مهم است. اقبال به بازار سرمایه را نیک 

پنداریم و با افزایش عرضه سهام عمق بیشتری به آن بدهیم«.
پاسخ به انتقادات؛ کنترل هجوم افسارگسیخته 

نقدینگی
تصمیم ناگهانی سازمان بورس موجب بروز برخی انتقادات از 
مسئولان این سازمان شده که چرا بعد از برداشتن شرط و شروط 
داشتن مدرک تحصیلی که با هدف ورود بیشتر نقدینگی جهت 
دریافت کد معاملاتی انجام شد، حالا یک باره موانعی را برای ورود 
نقدینگی به بازار سهام تصویب و اجرایی می کنند؟ انتقاداتی که 
البته از سوی مسئولان بازار بورس با پاسخ هایی منطقی  روبه رو 
شده است. علی صحرایی، مدیرعامل شرکت بورس با اشاره 
به اجرای برخی سیاست ها همچون محدودیت حجم مبنا و 
محدودیت کداولی ها قبل از کاهش دامنه نوسان، گفته است: 
»مصوبات سازمان بورس در خصوص محدودیت حجم مبنا 
و اعمال محدودیت معاملاتی برای کداولی ها از هفته گذشته 

اعمال شد و چند روز پس از اجرای آن متوجه شدیم که میزان 
نقدینگی وارد شده همچنان افسارگسیخته است، به طوری که 
در روزهای اخیر روزانه نزدیک به ۱000 میلیارد تومان پول وارد 
بازار شد«. این مقام مسئول با اشاره به رشد چشمگیر شاخص 
در فصل زمستان اضافه کرد: »سرعت رشد شاخص در یک ماه 
اخیر به صورتی است که از سرعت رشد نقدینگی پیشی گرفته 
و ما برای اینکه برخی شرکت ها که از نظر بنیادی، وضعیت 
مناسبی ندارند و سودآوری قابل اطمینانی ندارند، به راهکاری 
برای کاهش ورود مردم به سهام این شرکت ها نیاز داشتیم تا 

مردم با پشتوانه تحلیل دقیق بر این سهم ها وارد شوند«.
به گفته صحرایی آنچه همواره از سوی کارشناسان به این افراد 
توصیه شده و می شود، اجتناب از سرمایه گذاری مستقیم در 
بورس و انتخاب روش های معقولانه تر و کم ریسک تر همچون 
صندوق های سرمایه گذاری بورسی است. وی گفته: »این در 
حالی است که سامانه های نظارتی ما به کرّات نشان می دهد 
سرمایه گذاران تمایل زیادی به ورود مستقیم در بازار و تملک 
مستقیم سرمایه دارند. اما در پی بروز هر شایعه یا واقعه ای دچار 
هیجانات کاذب می شوند و بر روند فعالیت بازار ولو به صورت 
موقت تأثیر می گذارند که این تصمیم در راستای کاهش اثر این 

هیجانات است«.
نوسان گیران کاهش دامنه را نمی پسندند

از سوی دیگر، امیر هامونی، مدیرعامل شرکت فرابورس نیز با 
بیان اینکه نقدینگی هایی که وارد بازار سرمایه می شوند، توجه 
چندانی به زیرساختارهای موجود در بازار ندارند، ادامه داد: 
طبیعی است افرادی که به دنبال نوسان گیری و داد و ستد 
روزانه سهام هستند و به هیجان موجود در بازار دامن می زنند، 
کاهش دامنه نوسان را نپسندند، ولی ما همواره در کنار فعالان 
بازار بوده ایم و این گونه نیست که با چنین تصمیماتی به دنبال 
کاهش بازدهی سهامداران باشیم. وی اتخاذ چنین تصمیماتی 
نیز  کشورها  دیگر  در  گفت:  و  دانست  سابقه  به  مسبوق  را 
نمونه های مشابهی می توان سراغ گرفت؛ برای نمونه اخیراً در 
آمریکا، فدرال رزرو برای کاهش تأثیرات شیوع ویروس کرونا بر 
رکود اقتصادی این کشور و اقتصاد جهانی، نرخ بهره را به سرعت 
کاهش داد. طبیعی است در کشور ما نیز بسته به اقتضائات 

زمانی، تصمیماتی از این دست اتخاذ می شود.

ایمان از لغو مصوبه کاهش دامنه نوسان در بورس گزارش می دهد

چالش بر سر کنترل  سیل نقدیندگی در بورس 

 مدیرکل بهره برداری آزادراه ها گفت: در راستای رعایت عدالت اجتماعی، سیستم اخذ عوارض آزادراهی بر اساس مسیر طی شده 
در آزادراه تهران-ساوه اجرایی شد. 

به گزارش وزارت راه و شهرسازی، بهنام داودی از آغاز سیستم اخذ عوارض پیمایشی در آزادراه تهران-ساوه خبر داد و اظهار داشت: 
به دنبال راه اندازی سیستم اخذ عوارض الکترونیک آزادراهی در کشور و رعایت عدالت اجتماعی پرداخت عوارض، بر اساس پیمایش 

در آزادراه تهران- ساوه به عنوان اولین آزادراه در کشور اجرایی شد.
وی در این خصوص افزود: در این طرح، رانندگان عوارض عبور از آزادراه تهران- ساوه را به صورت کامل پرداخت نمی کنند و نرخ بر 
اساس مسیر طی شده محاسبه می شود. داودی گفت: این طرح از محدوده آزادگان تا رباط کریم تعیین شده است و رانندگانی که در 

این محدوده وارد آزادراه شده و از آن خارج شوند، هزینه عبور از کل آزادراه را پرداخت نمی کنند.
وی ادامه داد: پنج دروازه مشخص شده است و عوارض بر اساس ورود و خروج و مسافت طی شده در این محدوده ها، محاسبه 
می شود. مدیرکل بهره برداری آزادراه ها از اجرایی شدن این طرح از بامداد هجدهم اسفند ماه در این آزادراه خبر داد و گفت: برنامه 

ریزی شده است تا آزادراه کرج- قزوین نیز به زودی به این سیستم مجهز شود.
وی اجرایی شدن این طرح را اقدام مهمی در رعایت حقوق شهروندی اعلام کرد و افزود: به زودی تمام آزادراه های کشور به این 
سیستم مجهز خواهد شد. داودی، اخذ عوارض در منطقه یک آزادراه تهران- شمال را نیز به نوعی در راستای همین طرح دانست و 

گفت: نرخ عوارض عبور از این آزادراه نیز از شنبه تا چهارشنبه نسبت به پایان هفته تا جمعه شب متفاوت است.

با توجه به شیوع ویروس کرونا و تاثیرات منفی آن بر کسب و کارها که آن ها را با مشکلات درآمدی و مالی تحت فشار قرار داده، 
یک اقتصاددان در این زمینه با بیان اینکه برای حمایت از افراد آسیب دیده از این ویروس، به آن ها وام هایی بدون بهره یا بهره  کم 
پرداخت شود، اظهار کرد: در این شرایط به جز یارانه همیشگی، یک یارانه کرونایی هم برای حمایت از افراد آسیب دیده از شیوع 

کرونا درنظر گرفته شود. 
شیوع ویروس کرونا نه تنها سلامت و روان مردم را در کشور ما و سایر مناطق درگیر این ویروس تهدید می کند بلکه با کاهش 
مراجعات حضوری در اماکن عمومی در ماه پایانی سال که عمدتا روزهای پررونقی برای کسب وکارهای خرد و کارگران فصلی 

است، به فعالان تجاری، اصناف مختلف و کارگران آن ها هم آسیب های جدی وارد کرده است.
در این زمینه جعفر خیرخواهان برای مقابله با خسارات اقتصادی کرونا و حمایت از افراد آسیب دیده از این ویروس، توضیح داد: 

بخشی از خسارت های اقتصادی با شروع فعالیت دوباره خیلی از کسب و کارها جبران می شود.
در ادامه وی با اشاره به تمهیداتی که هر یک از دستگاه های اجرایی کشور در بخش اقتصاد درنظر گرفته اند، گفت: لازم است 
تا وام های بدون بهره ای یا با بهره کمتر به تولیدکنندگان آسیب دیده از شیوع این ویروس داده شود تا نقدینگی مورد نیاز این 

اشخاص برای ادامه فعالیت تامین شود. علاوه براین، در این چند ماه مبلغ یارانه ها را هم افزایش دهند.
این کارشناس اقتصادی در پایان سخنانش خاطرنشان کرد: بهتر است در این شرایط به جز یارانه همیشگی، یک یارانه کرونایی 

هم برای حمایت از افراد آسیب دیده از شیوع کرونا درنظر گرفته شود.

یک مقام مسئول اعلام کرد:

آغاز اخذ عوارض پیمایشی در آزادراه تهران-ساوه
کارشناس اقتصادی مطرح کرد

یارانه کرونایی بدهید

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با حذف ۴ صفر از پول ملی مراودات بورس 
و شبکه بانکی کشور ساده سازی می شود و این اقدام برای کشور مفید خواهد بود. 

محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به مصوبه هیأت دولت درباره حذف ۴ صفر از پول 
ملی گفت: از روز نخست که بحث حذف یک صفر مطرح شده بود، پیشنهاد شد 
که ۴ صفر حذف شود چراکه با توجه به هزینه های سنگین حذف صفرها، این اقدام 

منطقی تر است.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با حذف ۴ صفر از 
پول ملی نحوه محاسبه ساده تر می شود، افزود: با این اقدام، تمام محاسبه های بخش 

حسابداری تغییر یافته و اسناد و مدارک عوض می شود.
وی ادامه داد: با حذف ۴ صفر ساده سازی عدد ها صورت می گیرد و تقریبا محاسبه 

عدد ها آسان تر می شود، بر این اساس مجلس با حذف ۴ صفر موافق بوده و در طرح 
بانکداری به آن توجه کرده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه حذف چهار صفر از پول ملی در 
راستای امور ثبتی و حسابداری است و نگهداری حساب ها را راحت تر خواهد کرد، 
تاکید کرد: با حذف ۴ صفر از پول ملی مراودات بورس و شبکه بانکی کشور ساده 

سازی می شود و این اقدام برای کشور مفید خواهد بود.
وی افزود: با توجه به کاهش ارزش پول در سال های گذشته حتما باید اصلاح اعداد 

و ارقام در دستور کار قرار بگیرد.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات ما این است که در دولت های 
اخیر وقتی با تغییرات نرخ ارز و شوک ارزی مواجه شدیم دولت باید در این باره 

که چرا ارزش پول ملی کاهش یافته است تنبیه شود، چون دولت نهم و دهم و 
دولت فعلی از ارزش کاهش پول ملی به عنوان افزایش درآمد های بانکی استفاده 

کرده اند.
وی تاکید کرد: موضوع حذف ۴ صفر اولویت اقتصادی کشور نیست، اما اینکه 

می تواند آثار مثبتی داشته باشد قابل قبول است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پایان گفت: ضعف نظارتی بانک مرکزی و 
حجم نقدینگی به اقتصاد کشور صدمه زده است؛ بنابراین انتظار از دولت این است 
که اولویت ها باید مبنا باشد و بر اساس آن تصمیم گیری شود و ساختار هایی که نیاز 
به اصلاح دارد، اصلاح شود که در صورت انجام این کار ها حذف ۴ صفر دیگر مطرح 

نخواهد بود.

پورابراهیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

 با حذف 4 صفر مراودات بانکی کشور ساده تر می شود
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ربانی مربی و قهرمان سابق دوومیدانی:

 کیهانی آدرس را اشتباهی آمده بود 
مربی و قهرمان سابق دوومیدانی گفت: خودم بارها دیدم که ورزشکاران و مربیان زیادی از 

اتاق کیهانی با قهر و اشک رفته بودند و حالا همین اتفاق برای خودش هم افتاد. 
محسن ربانی در مورد برگزاری مجمع انتخاباتی دوومیدانی و حضور افشین داوری اظهار 
داشت: با همه مشکلاتی که وجود داشت و شیوع ویروس کرونا انتخابات برگزار شد تا دو و 
میدانی بیش از این سردرگم و بلاتکلیف نباشد. از وزارت ورزش و همه روسای هیات ها هم 
که آمدند تشکر می کنم. آنهایی که آمدند نشان دادند که دوومیدانی برایشان اهمیت دارد 
و غایبین  هم کم کاری کردند. چون آینده ورزشکاران به این انتخابات بستگی داشت. حتی 

حدادی اردوی خارجی خود را به خاطر انتخابات عقب انداخته بود.
وی با اشاره به کنار رفتن مجید کیهانی از دوومیدانی گفت: او به صورت ابزاری به این رشته  
نگاه می کرد و به هیچ صراطی مستقیم نبود. ما می خواستیم که با کار کنیم اما کارهایی که 
می کرد، این فرصت را نمی داد. به نظر من این فرد آدرس را اشتباهی آمده بود و به خاطر 
رفتارها و برخورد زننده اش خیلی از دوومیدانی کنار رفتند و خداحافظی کردند. چند سال 
باید طول بکشد دوومیدانی به روزهای خوبش بازگردد. خیلی از ورزشکاران به خاطر شرایط 
که کیهانی به وجود آورده بود، ناامید شده بودند و این رشته به خاطر مدال  محوری دچار 
آسیب های جدی شده بود. مربی و پیشکسوت دوومیدانی عنوان کرد: مدال خریدنی نیست 
و باید مسیر را درست بروید و تلاش کنید. سال ۲00۳ که ما وارد تیم ملی شدیم دائم در اردو 
بودیم که پس از  چند سال توانستیم در مسابقات مختلف مدال آور شویم. اینطور نیست شما 
بخواهید یک ساله مدال بیاورید. وی ادامه داد: تفکر مدیریت قبلی خارج از دوومیدانی بود 
چون کسی که این رشته را از تلویزیون می بیند با کسی که در پیست کار می کند، با هم فرق 
دارند. ربانی با اشاره به قهر کیهانی در مجمع گفت: کیهانی خودش این اتفاق را بارها و بارها 
برای مربیان و ورزشکاران رقم زد خودم دیدم مربیانی که با قهر و ورزشکارانی که با چشمانی 
اشک آلود از اتاق او خارج می شدند. میز ریاست برای او خیلی مهم بود و اینکه این صلاحیت 

را داشت یا خیر نمی دانم.
وی ادامه داد: دوومیدانی رشته کم حاشیه ای است و نمی طلبد که کسی به دنبال ریاست 
باشد. البته حضور کیهانی و رفتنش باعث شد، همبستگی خوبی در جامعه دوومیدانی به 
وجود بیاید. او به شغل قبلی اش که در بانک بوده باز می گردد اما ما می مانیم چون زندگی 
مان دوومیدانی است. کیهانی در دوران حضورش به دنبال جاه طلبی بود و آسیب های 
جدی به این رشته وارد کرد. به نظر من خدماتی که دوومیدانی به کیهانی داد، بسیار بیشتر 
از خدماتی بود که او به میدانی داد واقعا  نمی دانم دوستانی که به او رای دادند چگونه به این 

فرد اعتماد کردند.

وزیر ورزش و جوانان:

 کرونا المپیک توکیو را با چند ماه تاخیر
 مواجه می کند

 وزیر ورزش و جوانان می گوید: احتمال 
دلیل  به  توکیو  المپیک  بازی های  دارد 
تاخیر  ماه  چند  با  کرونا  ویروس  گسترش 

برگزار شود. 
»مسعود سلطانی فر« روز سه شنبه گفت: 
با توجه به شیوع این ویروس و آلودگی در 
بیش از یکصد کشور، این بازی ها با چند ماه 

تاخیر در ژاپن برگزار خواهد شد.
کرونا  سریع  شیوع  دلیل  به  افزود:  وی 
برخی از رقابت ها که در آن کسب سهمیه 
انجام می شود به تاخیر افتاده و با این رویه 

بازی ها هم دیرتر برگزار خواهد شد.
امیدواری   کرد:  اضافه  ورزش  وزیر 
فدراسیون های جهانی و کمیته بین المللی المپیک این است طی ۲ ماه آینده بتوانند شرایط 
با ثباتی در کشورها به وجود آورند تا این مسابقات انتخابی و کسب سهمیه برگزار و بازی های 
المپیک هم در موعد مقرر آغاز شود. سلطانی فر ادامه داد:  ژاپن هم درگیر این ویروس است 
که بیش از هزار نفر از مردم مبتلا شده و تعدادی جان خودشان را از دست داده اند و تصور 
بسیاری از دست اندرکاران ورزش این است که با توجه به شیوع ویروس کرونا و آلودگی که در 

بیش از یکصد کشور ایجاد کرده است، احتمال دارد بازی ها با تاخیر چند ماهه برگزار شود. 
اجاره بها از مستاجرین اماکن ورزشی گرفته نمی شود

 وزیر ورزش و جوانان  همچنین طی نامه ای به مدیران کل استان های سراسر کشور دستور 
داد، تا پایان سال جاری، اجاره بها از مستاجرین اماکن ورزشی گرفته نشود. 

»مسعود سلطانی فر« در نامه ای به مدیران کل استان های سراسر کشور دستور داد که با 
توجه به شیوع ویروس کرونا و تعطیلی تمامی اماکن ورزشی تا پایان سال، ترتیبی اتخاذ شود تا 

اجاره بها تا پایان سال جاری از مستاجرین اخذ نشود. 

براساس جدیدترین رنکینگ جهانی؛

استقلال همچنان در صدر تیم های ایرانی
 قرار گرفت 

تیم فوتبال استقلال تهران در تازه ترین رده بندی باشگاه های جهان، همچنان عنوان 
نخست در بین تیم های ایرانی را حفظ کرده است. 

بر اساس تازه ترین رده بندی باشگاه های فوتبال جهان که امروز )۱9 اسفند( از سوی سایت 
»clubworldranking« اعلام شد، تیم فوتبال استقلال تهران با ۵ پله سقوط نسبت به رده 
بندی قبل و با ۴۲۲۲ امتیاز در رتبه ۱۴۳ جهان قرار گرفت، ولی همچنان در صدر تیم های 

فوتبال کشورمان ایستاده است.
 نکته جالب توجه در این رده بندی نزول جایگاه جهانی ۷ تیم برتر کشورمان است. 
پرسپولیس تهران با ۴0۵۳ امتیاز و با 9 پله سقوط نسبت به رده بندی پیشین و قرارگرفتن 
در رده ۱۵9 جهان، در رتبه دوم ایران قرار گرفت. تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان هم با 
۳۲۴۳ امتیاز و با ۱0 پله سقوط نسبت به رده بندی پیشین، در رده ۲۱9 جهان و سوم 
پله سقوط(، شهرخودرو )۲۵۲  تیم های سپاهان )۲۳9 جهان، ۶  ایران جای گرفت. 
جهان، یک پله سقوط(، صنعت نفت )۳۲0 جهان، ۶ پله سقوط( و تراکتور سازی )۳۳۴ 
جهان، ۱۷ پله سقوط( هم به ترتیب در رتبه های چهارم تا هفتم فوتبال کشورمان جای 

دارند.
در سطح جهانی جایگاه ۵ تیم اول تغییری نداشته و لیورپول با ۱۵۸۴۶ امتیاز همچنان 
صدرنشین رده بندی باشگاهی جهان است و پس از این تیم، بارسلونا با ۱۴۳90 امتیاز در رتبه 

دوم جای دارد. فلامینگو برزیل با ۱۳۴۸۶ امتیاز در رده سوم قرار گرفته است.
تیم های ریورپلاته، منچسترسیتی و بایرن مونیخ هم در رتبه های چهارم تا ششم جهان 
جهان جای دارند. از دیگر نکات قابل توجه این رده بندی حضور الهلال عربستان در رتبه 

هفتم بالاتر از پالمیراس، بوکاجونیورز و والنسیا و سقوط یوونتوس به رتبه دوازدهم است.

 افشای کامل رقم قرارداد ویلموتس؛

 3 ساله به مبلغ ۸ میلیون یورو!
و  یک عضو فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که قرارداد ویلموتس 
دستیارانش به مدت سه سال و به مبلغ هشت میلیون یورو با فدراسیون فوتبال جمهوری 

اسلامی ایران منعقد شده است. 
سید احسان قاضی زاده هاشمی در مورد جزییات قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال 
ایران، اظهار کرد: رقم این قرارداد در سال اول معادل سه میلیون یورو، در سال دوم معادل 
۲.۵ و در سال سوم نیز معادل ۲.۵ میلیون یورو منعقد شده است که از این رقم تا کنون 
معادل ۲ میلیون یورو به صورت نقد و چمدانی و از مسیر دوبی به این مربی پرداخت شده 

است.
وی با بیان اینکه مارک ویلموتس معتقد است سرمربی رسمی تیم ملی فوتبال ایران بوده و 
فسخ قرارداد با وی صورت نگرفته است و در همین برهه زمانی فدراسیون فوتبال ایران اقدام 
به جذب سرمربی دیگری کرده است، تصریح کرد: این سرمربی بلژیکی با استناد به همین 
مسئله نسبت به اخذ غرامت شش میلیون یورویی از فدراسیون فوتبال که تا زمان اتمام قرارداد 

بوده اقدام کرده است. 
قاضی زاده هاشمی با انتقاد شدید از مهدی تاج رییس سابق فدراسیون فوتبال در نحوه عقد 
قرارداد با این سرمربی، عنوان کرد: همان زمان نیز به رییس وقت فدراسیون فوتبال هشدار 
دادم که همسر مارک ویلموتس وکیل است و در پارلمان این کشور نیز دستیار بوده و نسبت به 
مسائل حقوقی اشراف کامل دارد. وی با تاکید بر اینکه دستمزد ۲ میلیون یورویی ویلموتس 
تاکنون از محل منابع شستا )شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی( پرداخت شده است، 

اظهار کرد: این پول از جیب کارگران تامین اجتماعی پرداخت شده است!

تاج تلاش زیادی برای حل مشکل اساسنامه داشت

آذری: فدراسیون اندوخته گرانب هایی در فیفا دارد 
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان گفت: تاج تلاش زیادی برای اصلاح اساسنامه کرد و 
حتی برای تصویب آن در تمامی کمیسیون های مربوطه شرکت کرد و فقط تایید نهایی در 

صحن دولت مانده بود. 
 سعید آذری در خصوص اتفاقات برنامه شب گذشته فوتبال برتر اظهار داشت: در خصوص 
مسئله اصلاح اساسنامه و شرایط انتخابات فدراسیون، شب گذشته با آقای تاج گفت و گو 
کردم. البته بیشتر می خواستم جویای احوالش باشم. با این وجود، در این تماس تلفنی نکات 

مهمی مطرح شد. 
وی افزود: تاج تلاش زیادی برای اصلاح اساسنامه کرد و حتی برای تصویب آن در تمامی 
کمیسیون های مربوطه شرکت کرد و فقط تایید نهایی در صحن دولت مانده بود. مذاکرات 
خوبی در آن مقطع صورت گرفت اما در نهایت این اساسنامه هنوز در دولت تصویب نشده 
است. با این وجود، هنوز به عنوان نایب رئیس AFC عضو مجمع فدراسیون است و در موضوع 

اصلاح اساسنامه هم می تواند کمک کند. 
مدیرعامل باشگاه فولاد گفت: بر اساس پیگیری هایم، فدراسیون به صورت کلی با توجه به 
پرداختی به ویلموتس، ۵۱ میلیارد بدهی دارد و اندوخته دوران او هم ۸ میلیون دلار در فیفا 
است که با توجه به قیمت ارز، حدود ۱00 میلیارد می شود. این مبالغ می تواند مشکل بدهی 
های فدراسیون را حل کند. به هر ترتیب، امیدوارم تاج هرچه زودتر سلامتی خودش را به 

دست بیاورد و در مجمع بعدی پیرامون اصلاح اساسنامه یا انتخابات حاضر باشد.

معاون سابق باشگاه استقلال می گوید تمام آدم هایی که چهار سال فوتبال ایران را 
هدایت کردند و به این بن بست کشاندند باید پاسخگوی عملکردشان باشند. 

علی خطیر ، درباره تغییر اساسنامه و به رسمیت نشناختن انتخابات فدراسیون فوتبال 
توسط فیفا گفت: باید به گونه ای پیش برویم که نتیجه بگیریم. در نامه فیفا به بند ۱۴ و 
۱۵ اساسنامه این نهاد اشاره شده است. فیفا به فدراسیون فوتبال ایران تذکر می دهد که 
اساسنامه شما متناسب با اساسنامه ما نیست و با اشاره به بند ۱۵ اساسنامه فیفا می گوید 
که تمام ایرادات اعلام شده در سال ۲0۱۷ و ارسال اساسنامه توسط فدراسیون فوتبال به 

فیفا هنوز پابرجاست. من در آن زمان معاون دبیرکل بودم که نامه فیفا ارسال شد.
وی ادامه داد: فیفا حتی این فرصت را هم به فدراسیون داده است که چند کارشناس 
را مامور کند تا در ماه آگوست به ایران بیایند و اساسنامه مد نظر فیفا را اصلاح کنند. 
این نهاد بین المللی واژه به واژه اساسنامه ما را بررسی کرد و حتی نسخه اول آن در سال 
۲0۱۸ فرستاده شد اما پیگیری صورت نگرفت. در ماده ۱۵ اساسنامه فیفا یک سری 
اصول مثل مستقل بودن ارکان قضایی فدراسیون، تقسیم قدرت و مسئولیت در ساختار 
فدراسیون، شفافیت مالی و چند مورد دیگر آمده است که اساسنامه فدراسیون فوتبال 
ایران باید آنها را دارا باشد. نامه آخر فیفا می گوید اگر یکی از مواد زیر را رعایت نکنید. 
ممکن است فیفا شما را تعلیق کند و یا حتی به رسمیت نشناسد. حتی در این نامه به بند 
۱9 اساسنامه فیفا اشاره شده است که در آن آمده شخص ثالث )دولت و یا وزارت ورزش 
و جوانان( نباید در کارهای فدراسیون تاثیرگذار باشند. فدراسیون باید مستقل باشد و 
بدون دخالت کسی چه به صورت مستقیم و چه غیرمستقیم اداره شود. در حالی که در 
اساسنامه فدراسیون فوتبال ما این نکته وجود دارد که دولتی ها می توانند رای بدهند و 
عضو مجمع باشند. این تذکر قبلا هم به فدراسیون فوتبال داده شده بود اما آنها به خاطر 
مصلحتی که می دانستند و یا ترس از قطع بودجه توسط وزارت ورزش،  پاسخ درستی به 
فیفا ندارند اما حالا فیفا محکم ایستاده است و می گوید اگر انتخابات با این شرایط برگزار 

شود ما آن را به رسمیت نمی شناسم.

اول باید اساسنامه را اصلاح و در یک مجمع فوری تصویب کنیم 
وی ادامه داد: فدراسیون در تاریخ 9 فوریه به فیفا نامه زده بود که می خواهیم انتخابات 
را برگزار کنیم اما فیفا اتفاقات پیش از این نامه را  به آن ها یادآور شد و اعلام کرد شما دو 
سال وقت تلف کردید و به بهانه اصلاح اساسنامه جواب نامه های ما را ندادید. ما حتی 
۳0 آگوست برای شما نماینده فرستادیم و پنج بار هم نامه زدیم. حالا که می خواهید با 
این شرایط انتخابات برگزار کنید مخالف آن هستیم. اول باید اساسنامه را اصلاح و در یک 
مجمع فوری تصویب کنیم. در این راستا فیفا می گوید که فدراسیون باید برنامه و نقشه راه 
منظمی به این نهاد ارسال کند که مثلا چه زمانی اساسنامه و آئین نامه را تغییر می دهد، 
آن را در مجمع فوری تصویب می کند. چه زمانی برای اعلام حضور کاندیدا برای ثبت نام 

در انتخابات مشخص می کند و حتی چه زمانی انتخابات را برگزار می کند.
خطیر افزود: دوستان در وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال می خواهند انتخابات هر چه 
زودتر برگزار شود تا بتوانند اهداف مدنظرشان را پیش ببرند و گزینه های انتخابی خود را بر 
مسند قدرت بنشانند. آقای تاج حتی جواب پنج نامه فیفا را هم نداد تا اصلاح اساسنامه 
را به دور دوم حضور خود در فدراسیون بکشاند. اکنون بین وزارت و فدراسیون تنشی 
پنهان اتفاق افتاده است. وزارت ورزش باید از افرادی آگاه در این حوزه استفاده کند تا 

عملکرد وزارت ورزش در این حوزه، دخالت دولت در فوتبال محسوب نگردد.
دوستان بازنشسته در فدراسیون فوتبال کنار بروند 

معاون سابق دبیرکل فدراسیون فوتبال درباره دخالت دولت در این ورزش به دلیل تامین 
بودجه فوتبال گفت: ماده ۱9 اساسنامه فیفا صراحتا می گوید که دولت حق دخالت در 
فوتبال را ندارد ولو اینکه بخواهد به آن پول دهد و یا حتی اسپانسر آن باشد. ما این موضوع 
را قبول کردیم و دولت هم باید قبول کند که فدراسیون فوتبال یک نهاد عمومی مستقل 
است و شامل قوانین کشور می شود اما شامل دخالت های وزارت ورزش نمی شود. رئیس 
فدراسیون فوتبال کارمند وزارت ورزش نیست. اساسنامه باید اصلاح شود تا راه برای 
گردش نخبگان در فوتبال باز شود. خطیر یادآور شد: ما در فوتبال به بن بستی رسیدیم 

که باید بتوانیم از آن خارج شویم. تنها راه خروج، تعامل و همکاری است. اعتقاد دارم 
تمام آدم هایی که چهار سال این فوتبال را هدایت کردند و به این بن بست کشاندند باید 
پاسخگوی عملکردشان باشند و از آن ها توضیح بخواهیم، هرچند با وضعیت حاد کنونی، 
باید تعامل و گذشت داشته باشیم تا مشکلی برای فوتبال پیش نیاید. وزارت ورزش به عنوان 
متولی ورزش باید گذشت کند. دوستان محترم در فدراسیون فوتبال گذشت کنند و به 
دلیل بازنشستگی کنار بروند تا به قانون کشور احترام بگذارند. این فوتبال به آدمی از بدنه 
خودش نیاز دارد تا خانواده فوتبال روی آن اجماع داشته باشند. اجماع روی فردی که به 
منافع فوتبال اعتقاد داشته باشد و برای فوتبال قدم بردارد. معاون سابق باشگاه استقلال 
در پایان تصریح کرد: آقایان فدراسیون شما هشت سال در راس کار بودید و نتوانستید 
اتفاق مثبتی را رقم بزنید. راه را برای نخبگان و جوانان با انگیزه باز کنید. اساسنامه باید 

اصلاح شود تا راه برای گردش نخبگان در فوتبال باز شود.
ما وارث قرارداد بد شفر بودیم

معاون اسبق استقلال افزود: باشگاه در آن مقطع آنقدر مشکل داشت که با بازیکن 
جوانی مانند صیادمنش قراردادی یک ساله بسته شده بود. ما وارث قرارداد بد با بازیکنان 
و مربیانی مانند جپاروف، تیام، بویان، پادووانی و شفر بودیم. قرارداد شفر یک میلیون و 
دویست هزار دلار بود. حالا که شفر استقلال را محکوم کرده، برخی ها می گویند فتحی 
و خطیر گفته بودند نباید مبلغی به شفر پرداخت شود، اما از آن ها می خواهم یک سند رو 

کنند که منِ خطیر چنین حرفی زده باشم.  
می خواستیم با وارد کردن شوک ، سهمیه لیگ قهرمانان را از دست ندهیم

خطیر گفت: اگر می خواستیم شفر را نگه داریم باید یک میلیون و پانصد هزار دلار دیگر 
به او پرداخت می کردیم. استقلال در آن مقطع ۳ بازی و ۶ امتیاز از رقیب عقب بود. یعنی 
حتی شانس ما برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان هم کم بود. با این وضعیت تصمیم گرفتیم 
با شفر قطع همکاری کنیم و هدایت تیم را به فرهاد مجیدی سپردیم که انصافا در آن مقطع 
نتایج بدی نگرفت. شانس ما برای قهرمانی در لیگ کم بود، اما دنبال این بودیم که با ایجاد 

یک تغییر به تیم شوک وارد کنیم تا حداقل سهمیه لیگ قهرمانان را از دست ندهیم.  
شفر استقلال را قهرمان هم می کرد، جدایی اش قطعی بود

او افزود: فروردین ماه هیئت مدیره باشگاه تصمیم گرفته بود که شفر برکنار شود. قبلا 
هم گفته بودم که حتی اگر شفر استقلال را قهرمان می کرد، سال بعد باید می رفت، 
زیرا ما با او مشکلات اساسی و بنیادی داشتیم. از نوع تمرینات او، رفتارش با بازیکنان 
و مسئولان باشگاه متوجه شدیم که او نمی تواند خواسته های مسئولان و هواداران را 
برآورده کند. بودجه سال بعد استقلال برای کادرفنی ۵/۱ میلیون دلار بود و  ما می گفتیم 
شاید بتوانیم نصف این مبلغ را به شفر خسارت دهیم تا او راضی به جدایی کنیم و با بقیه 
این پول بتوانیم یک مربی دیگر را جذب کنیم که همین اتفاق افتاد و استراماچونی را 

با ۵۵0 هزار دلار به استقلال آوردیم که با قرارداد دستیارانش به ۷00 هزار دلار رسید.  
کسانی  درباشگاه مسئولیت دارند، که موفقیت تیم را تحمل نکردند

خطیر ادامه داد: استراماچونی به استقلال آمد و توانست یک تیم رویایی تشکیل دهد 
که تقریبا تمام پیشکسوتان هم از تیم تعریف و تمجید می کردند. با این وجود اتفاقات 
ناگواری در بدنه باشگاه استقلال رخ داد که اکنون زمان خوبی برای گفتن آن نیست، 
اما هواداران مطمئن باشند روزی به آن ها خواهم گفت که چه کسانی و چرا نخواستند و 
نگذاشتند موفق ترین استقلال تاریخ  به مسیرش ادامه دهد. همین دوستانی که اکنون 
سردمدار باشگاه استقلال هستند و در باشگاه مسئولیت دارند، موفقیت تیم را تحمل 

نکردند و یک پای ناکامی استقلال هستند.  
استقلال و پرسپولیس ورشکسته هستند

وی در پایان خاطر نشان کرد: باید بپذیریم که استقلال و پرسپولیس ورشکسته هستند 
و هیچ درآمدی ندارند. ما نمی توانیم مشکلات این باشگاه ها را با چک جادویی حل کنیم. 
تنها باید با هواداران صادق باشیم و با مقصر کردن خطیر مشکلی برطرف نمی شود. با 

فضای مجازی چیزی درست نمی شود و باید به فضای حقیقی بیاییم.  

علی خطیر: تاج ۵ نامه فیفا را جواب نداد

 فوتبال به آدمی از بدنه خودش نیاز دارد

 شکایت »وینفرد شفر« از باشگاه استقلال وارد مرحله تازه ای شد و »علی فتح الله زاده« در تلاش است از این مرد آلمانی فرصت بگیرد تا 
مطالباتش  را به صورت اقساط پرداخت کند. 

باشگاه استقلال تهران روز دوشنبه 9 اردیبهشت و ۴ روز پس از شکست برابر پدیده شهر خودرو با اعلام تعلیق »وینفرد شفر« از سمت 
سرمربی گری این تیم، »فرهاد مجیدی« را به طور موقت و تنها برای سه دیدار پایانی لیگ برتر جایگزین او کرد.

شکست استقلال مقابل پدیده و دور شدن این تیم از احتمال قهرمانی، منجر به تغییر اساسی در رهبری تیم شد، مدیریت باشگاه خبر 
از تعلیق »وینفرد شفر« سرمربی این تیم داد و »فرهاد مجیدی« را تا پایان فصل به جای وی معرفی کرد. از سوی دیگر شفر که ظاهراً از 
حکمش بی خبر بود، وقتی به روال سابق سر تمرین تیم رفت او را به محل تمرین راه ندادند. این موضوع منجر به تنش و درگیری وی با 

نگهبان ورودی باشگاه نفت، محل تمرین استقلال شد.
»امیر حسین فتحی« مدیرعامل اسبق باشگاه در آن برهه و در مصاحبه با رسانه های خبری با اطمینان حرف از توافق با »وینفرد شفر« 
داد و اعلام کرد کوچک ترین مشکلی درباره این جدایی برای استقلال به وجود نخواهد آمد. او گفته بود که شفر یک سال دیگر با ما قرارداد 
دارد اما با کمترین هزینه رضایت او  را خواهیم گرفت و هواداران استقلال نسبت به این موضوع مطمئن باشند. من اگر هیچ کاری هم بلد 
نباشم حقوقدان ورزشی هستم و از طریق مسالمت آمیز این مساله را رفع می کنم. شفر پس از اخراج در ایران ماند و به آلمان نرفت تا از 
طریق مسالمت آمیز مشکلاتش را با استقلال حل کند اما تلاش های او برای تحقق این امر نتیجه ای نداد تا وی به فدراسیون بین الملی 
فوتبال )فیفا( شکایت کند. حالا و پس از گذشت چند ماه شکایت ۶00 هزار دلاری شفر به باشگاه استقلال رسیده است و آنها ۲ هفته 
فرصت دارند این مبلغ را پرداخت کنند. البته باشگاه استقلال این حق را دارد به شکایت رسیده اعتراض و مدارک خود را برای بررسی 
بیشتر به کمیته انضباطی فیفا  ارسال کند. هر چند بعید به نظر می رسد با توجه به اسنادی که از سوی وکلای این مربی آلمانی ارائه شده، 

تلاش های مدیران  آبی پوشان پایتخت به جایی برسد.
»علی فتح الله زاده« مدیرعامل استقلال در روزهای اخیر تلاش زیادی کرده با شفر مذاکره و از او بخواهد مطالباتش در چند قسط به وی 

پرداخت شود.
شفر از رفتاری که مدیران سابق استقلال با وی انجام دادند به شدت ناراحت و اعتقاد دارد با شخصیت و اعتباری وی بازی شده است.

 مدیرعامل پرسپولیس به دلیل اختلاف با اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس از سمت خود استعفا کرد. 
محمدحسن انصاری فرد بامداد سه شنبه گفت: عصر دوشنبه در جلسه ای و بدون اطلاع من مدیر روابط عمومی باشگاه از سوی 
هیات مدیره برکنار شد که این اقدام مورد قبول من نبود. وی در ادامه به نکته عجیبی اشاره کرد و ادامه داد: هیات مدیره اعلام کرد 
که وزیر خواسته است مدیر روابط عمومی را تغییر دهیم. انصاری فرد افزود: اقدامات و زیر ساخت های خوبی را فراهم کردیم اما منابع 
مالی ما از سوی برخی ها قفل شد. هیات مدیره هیچگونه هماهنگی و همکاری با من نداشت و بارها در جلسات به من بی احترامی 
می شد. به طور مثال روز دوشنبه معاون اقتصادی ما را به باشگاه راه ندادند. وی افزود: آنان اعلام کردند که مدیر روابط عمومی باشگاه 
مانع از هزینه کردن حامی مالی است که این صحبت عجیبی است. انصاری فرد گفت: حدود ۶ ماه یک جای خالی در هیات مدیره 
وجود دارد اما من را عضو نکردند و بارها این موضع را به وزیر ورزش اعلام کردم که اگر من را نمی خواهید چرا حکم مدیرعاملی زده 
اید. وی گفت: وزیر جلسات خود را با رسولی پناه که رییس هیات مدیره است برگزار می کرد و من غریبه بودم. مدیرعامل مستعفی 
پرسپولیس در خصوص بدهی های سنگین باشگاه توضیح داد: منابع مالی خوبی در باشگاه برای پرداخت بدهی ها وجود دارد. 
دوستان اجازه ندادند ما کار کنیم و هواداران نگران نباشند چراکه خود دوستان بدهی را پرداخت می کنند. وی گفت: عاشق 
پرسپولیس و هواداران هستم و همکارانم حدود هفت ماه بدون حقوق کار کردند. می روم چون نمی توانم بی احترامی را تحمل کنم.

وزارت ورزش ادعای انصاری فرد را تکذیب کرد
وزیر دخالتی در عزل و نصب مدیر روابط عمومی پرسپولیس ندارد

روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان ادعای محمدحسن انصاری فرد مدیرعامل مستعفی پرسپولیس در خصوص برکناری مدیر 
روابط عمومی این باشگاه توسط وزیر ورزش و جوانان را تکذیب کرد.  انصاری فرد مدیرعامل مستعفی باشگاه پرسپولیس در گفت 
و گویی مدعی شد که مدیر روابط عمومی این باشگاه با دستور وزیر ورزش و جوانان عزل شده که این ادعای عجیب از سوی روابط 
عمومی وزارت ورزش و جوانان تکذیب شد. روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان با تکذیب ادعای محمدحسن انصاری فرد گفت: 
وزیر ورزش و جوانان هیچ دخالتی در عزل و نصب مدیر روابط عمومی پرسپولیس ندارد و این اقدامات از اختیارات هیات مدیره و 

مدیرعامل باشگاه است و وزارت ورزش و جوانان به تصمیمات مدیران باشگاه احترام می گذارد.

فرصت دوهفته ای فتح الله زاده برای جلب رضایت مرد آلمانی؛

استقلال به دنبال راهی برای پرداخت قسطی پول شفر
 مدیرعامل پرسپولیس استعفا کرد؛ 

انصاری فرد: بی حرمتی را تحمل نمی کنم

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: نباید دود ناکارآمدی 
مدیران به چشم هواداران برود و پرسپولیس در شرایط فعلی از 

تصمیمات فیفا ضربه سنگین بخورد. 
»حمید درخشان« با اشاره به تعطیلی لیگ برتر فوتبال به 
دلیل جلوگیری از شیوع ویروس کرونا افزود:  این عاقلانه ترین 
تصمیمی بود که گرفته شد. همه برای سلامتی ورزش می کنند 
و نباید در این فضا سلامتی فردی به خطر بیفتد. به همین خاطر 
باید همان روز اول فوتبال را تعطیل می کردند تا حداقل در این 

فضا کسی دچار مشکل نشود.
وی اظهار داشت: با وجود اینکه زمان شروع مجدد لیگ معلوم 
نیست اما بهتر است تیم ها با رعایت اصول بهداشتی تمریناتشان 

را دنبال کنند تا بازیکنان از فرم ایده آل خارج نشود.

سرمربی پیشین پرسپولیس در رابطه با شرایط حال حاضر 
این تیم هم اضافه کرد: شرایط پرسپولیس خیلی خوب است و 
امیدوارم البته این تعطیلی در روند نتیجه گیری تیم خللی ایجاد 
نکند. اختلاف امتیاز ایجاد شده حاشیه امنیت خوبی را ایجاد 
کرده و همه چیز برای کسب چهارمین قهرمانی متوالی مهیا 
است. درخشان تصریح کرد: همه چیز خوب است و »یحیی 
گل محمدی« هم از زمانی که آمده، توانسته آرامش خوبی را 
در تیم ایجاد کند اما تنها مساله نگران کننده، آرایی است که از 
سوی فیفا علیه پرسپولیس صادر می شود. این آرا ممکن است 

در روند خوبی که داریم تاثیر بگذارد.
وی تاکید کرد: متاسفانه مدیریت مقطعی علت اصلی این 
آرا مربوط به یک مدیر است؟  این  مشکلات است. چرا تمام 

او بابت این چند ۱0 میلیارد  از  این مدیر رفت اما چه کسی 
ضرر جواب خواست؟ نباید دود ناکارآمدی این مدیران به چشم 

پرسپولیس و هوادارانش برود.
وی تاکید کرد: این مشکلات همیشه وجود داشته، اما باید 
یکبار برای همیشه اراده ای به وجود بیاید تا دیگر کار به مراجعی 
مانند فیفا کشیده نشود. چرا که ممکن است زحمت یک سال 
یک تیم را یک رای به هدر بدهد. درخشان در مورد حضور »کریم 
باقری« در تیم ملی هم گفت: انتخاب باقری به عنوان مربی تیم 
ملی انتخاب خوبی بود و او می تواند از نظر مدیریتی به تیم کمک 
کند. متاسفانه برخی انتخابات به نفع فوتبال ما نبود، اما انتخاب 
»کریم باقری« را به فال نیک خواهیم گرفت. حضور او هم از نظر 

فنی و هم از نظر مدیریتی می تواند به تیم ملی کمک کند.

حمیددرخشان:

 نباید دود ناکارآمدی مدیران به چشم هواداران برود

 اختلاف هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با مدیرعامل که از ماهها قبل به وجود آمده بود 
در نهایت منجر به استعفای انصاریفرد شد. اما در پشت پرده ماجرا چه اتفاقاتی رخ داده که 

کار به اینجا رسید؟
هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس عصر دوشنبه جلسه ای را در ساختمان این باشگاه با 
حضور محمدحسن انصاریفرد مدیرعامل سرخ ها برگزار کرد که منجر به کنار گذاشتن حسین 

قدوسی از مدیریت روابط عمومی و مشاور مدیرعاملی می شود.
قدوسی کارشکنی می کند!

اختلافات هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس با محمدحسن انصاریفرد از جایی شروع می شود 
که مدیرعامل پرسپولیس پس از حضور در این پست، اقدام به تغییرات مختلف در پست های 
مدیریتی می کند. انصاریفرد در اولین اقدام، حسین قدوسی را مشاور خود و مدیر روابط 
عمومی باشگاه پرسپولیس می کند. او سپس افشین پیروانی را نیز سرپرست تیم کرده و با 
محسن خلیلی قطع همکاری می کند. انصاریفرد در ادامه نیز حسین خبیری را به عنوان 
یکی از معاونان باشگاه انتخاب می کند تا بتواند با تکیه بر توان این افراد به اهدافش در 
پرسپولیس برسد. جابجایی هایی ناگهانی که چندان به مذاق هیأت مدیره خوش نمی آید و 

آتش اختلاف بین آنها را شعله ور می کند.
با گذشت زمان، اعضای هیأت مدیره نسبت به عملکرد حسین قدوسی حساس می شوند و 
با توجه به کارهای موازی روابط عمومی با اپلیکیشن تازه تأسیس باشگاه پرسپولیس، قدوسی 
را به کارشکنی در این حوزه که قرار است برای سرخ ها درآمدزایی داشته باشد متهم می کنند.

سوالات فراوان از مدیرعامل بدون »رأی«
محمدحسن انصاریفرد در شرایطی حضور در مدیرعاملی باشگاه را پذیرفت که عضو هیأت 
مدیره نبود. او گمان می کرد با توجه به قولی که مسعود سلطانی فر وزیر ورزش داده بود به 
زودی در بین این اعضا حضور رسمی خواهد داشت تا صاحب رأی شده و امور را راحت تر 
دنبال کند. اتفاقی که نه تنها رخ نداد بلکه انصاریفرد را بارها در مقام پاسخگویی به هیأت 
مدیره قرار داد تا تقریباً در تمام جلسات هیأت مدیره از او بابت برخی اقدامات سوالات جدی 

و چالشی شود.

عرب استعفا داد وزیر کوتاه نیامد
آتش اختلافات هیأت مدیره با انصاریفرد در نیم فصل جاری رقابت های لیگ برتر و پس از 
جدایی گابریل کالدرون به اوج رسید. ایرج عرب مدیرعامل پیشین بابت امور اجرایی باشگاه 
و عدم حمایت کافی از کالدرون تصمیم به استعفا از هیأت مدیره باشگاه گرفت اما وزیر ورزش 
باز هم حاضر نشد جای خالی او را با انتصاب انصاریفرد پر کند. رفتاری که نشان می دهد وزیر 

نیز چندان راضی به حضور انصاریفرد در بین مخالفان خود نیست.
مشاوری که مسئول نقل و انتقالات شد!

قدوسی علاوه بر قبول پست مدیریت روابط عمومی باشگاه پرسپولیس، مشاور مدیرعامل، 
مسئول جذب بازیکن خارجی برای پرسپولیس نیز شد. اختیاری که هیأت مدیره به انصاریفرد 

داده بود و مدیرعامل سرخ ها نیز این وظیفه را به قدوسی محول کرده بود.
همین موضوع باعث به وجود آمدن برخی شائبه ها در باشگاه شد که کار را به بردن گلایه 
پیش وزیر نیز رساند اما قدوسی سعی کرد شفاف عمل کرده و همه چیز را در قضیه جذب 
آنتونی استوکس و کریستین اوساگونا بیان کند تا هرگونه شایعه ای را از خود دور کند. اما این 
باشگاه هرگز اعلام نمی کند برای مهاجم فراری این روزهای خود چه تلاشی کرده بود تا بتواند 

او را پس از کش و قوس های فراوان جذب کند.
۱۵۰ هزار دلار پول نقد برای استوکس!

باشگاه پرسپولیس برای اینکه استوکس را جذب کند حدود ۱0 روز با این بازیکن در دبی 
امارات جلسات متعددی را برگزار کرد اما این مهاجم اعلام کرد تنها در صورتی می آید که 
بخشی از پولش را نقد بگیرد. استوکس برای حضور پنج ماهه در پرسپولیس مبلغ ۲۵0 هزار 
دلار امضا می کند اما نکته جالب توجه اینکه او ۱۵0 هزار دلار از این پول را بطور نقد و یکجا در 
همان دبی دریافت می کند تا به تهران بیاید. بازیکنی که کمتر از یک ماه در پرسپولیس دوام 

آورد و در همان دبی نیز از این تیم جدا شد تا فعلًا به تمرینات پرسپولیس بازنگردد!
اوساگونا و استوکس باید باشند!

شایعه ای که پس از برکناری حسین قدوسی و پس از آن استعفای انصاریفرد بطور جدی 
مطرح شده است بحث جذب آنتونی استوکس و کریستین اوساگونا است. دو بازیکنی که 

اگر یحیی گل محمدی نیز سرمربی پرسپولیس نمی شد قطعاً قرار بود به جمع سرخ ها اضافه 
شوند. دو مهاجمی که تاکنون ثمره فنی زیادی برای پرسپولیس نداشته اند.

گله بازیکنان بابت عدم درآمدزایی
انصاریفرد که حدود هشت ماه پیش به پرسپولیس آمد شعار درآمدزایی برای حل مشکلات 
تیم را داد. او با اسپانسرهای مختلف پای میز قرارداد نشست و برای درآمدزایی تصمیم به عقد 

قرارداد با یکی از کارگزاران بورس برای استفاده از برند باشگاه کرد.
از این رو بازیکنان پرسپولیس انتظار داشتند بتوانند همچون رقیب دیرینه خود پول بگیرند 
اما خبری از دریافت پول تا شب قبل از دربی برگشت پایتخت در فصل جاری نبود تا اینکه 
انصاریفرد برای آرام کردن فضای رختکن سرخ ها پولی را از همین کارگزار به عنوان قرض 

گرفته و پرداخت کند.
بیرانوند بِلاک کرد!

علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرسپولیس یکی از نخستین بازیکنان این تیم بود 
که ناراحتی خود را از بحث درآمدزایی باشگاه پرسپولیس با بستن صفحه رسمی منتسب به 
باشگاه پرسپولیس در پیج شخصی خود در اینستاگرام نشان داد. اتفاقی که کارگزار بورسِ 
طرف قرارداد با باشگاه را حسابی آشفته می کند چونکه اینستاگرام رسمی پرسپولیس 
در اختیار آنها بوده است و این اقدام بیرانوند و چند بازیکن دیگر پرسپولیس را به دلیل 
کارشکنی های قدوسی در گرفتن مصاحبه و سایر مسائل خبری می کند. آنها نیز در جلسه 
هفته گذشته با محمدحسن انصاریفرد تمام این مسائل را با وی رو در رو می کنند و در نهایت با 

فشارهای خود سبب برکناری حسین قدوسی از سوی هیأت مدیره می شوند.
انصاریفرد تحمل نکرد

برکناری حسین قدوسی و عدم حضور انصاریفرد در هیأت مدیره باشگاه سبب شد تا 
مدیرعامل پرسپولیس تنها چند ساعت بعد از کنار گذاشتن مشاورش تصمیم به استعفا بگیرد 
و رفتار وزیر را در قبال خود نوعی بی اعتمادی قلمداد کند که چرا حکم او را برای حضور در 
هیأت مدیره امضا نکرد. انصاریفرد تحمل نکرد تا حالا پرسپولیس که با ۴۷ امتیاز صدرنشین 

فعلی رقابت های لیگ برتر است با مشکل جدی روبرو شود.

پای استوکس و بیرانوند در میان است 

پشت پرده تغییرات در پرسپولیس
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الزامات و پیامدهای نهادینگی تحزب؛

نبض نامنظم تحزب

فعالیت حداقلی و موسمی احزاب در کشورمان، تحت تاثیر روندهای جاری رو به 
سراشیبی قرار گرفته است. اعتباربخشی به نهادهای انتخابی و بسترسازی برای مشارکت 

قانونی احزاب در ساختار قدرت، به تقویت حلقه اتصال مردم با حاکمیت می انجامد. 
انتخابات مجلس هم برگزار شد و وضعیت شور نیم بند و کم رمق  یازدهمین دوره 
سیاسی که در نتیجه روندهای گوناگون از ناخرسندی های معیشتی و بنزینی گرفته تا 
رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان و  رقابت های درون جریانی میان اصولگرایان ایجاد 
شده بود، زودتر از روال معمول فروکش کرد. مشارکت ۴۲ درصدی مردم در انتخابات، 
اگرچه محصول متغیرهای چندگانه ای چون آغاز شیوع کرونا، سقوط هواپیمای اوکراینی 
و ... معرفی شد، ولی کاهش سطح رقابتی بودن انتخابات و کنشگری کمرنگ و منفعلانه 

بخش مهمی از احزاب و تشکل های سیاسی در آن قابل انکار نیست.
این بار شیوع کرونا در کشور مزید بر علت شد و مباحث مربوط به بعد از انتخابات را 
زودتر از حد انتظار به حاشیه برد. تکاپوی احزاب و جریان های سیاسی هم زودتر از هر 
انتخاباتی از فضای عمومی جامعه رخت بربست و احتمالا تا رخداد انگیزشی بعدی که 
گمان می رود سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری باشد، در خلوتِ گزیده خود 

خواهند ماند.
این روزهای هول و هراس از کرونا، آنچه بیش از خودِ انتخابات، این مفهوم و رخداد 
را به یاد می آورد درگذشت دو تن از منتخبان مردم از حوزه های تهران و رشت است که 
هر چند توانستند جواز ورود به مجلس یازدهم را به دست آورند اما از جمع ۲90 نماینده 

مجلس آتی کاسته شدند.
در این فضا و بیش از پیش، موسمی و فصلی بودن فعالیت احزاب و تشکل های 
سیاسی، سیمایی متکثر در ساختار قدرت را در کشورمان تصویر نمی کند. به رغم 
حمایت قانون اساسی از موجودیت و فعالیت احزاب و تشکل های سیاسی، ولی نظام 
حزبی در کشورمان به خاطر وجود چالش های محسوس و نامحسوس بسیار، نهادینه ، 

پایدار و استوار نیست.
سیر تحزب در کشور

با اینکه بیش از صد سال از شکل گیری نخستین احزاب در ایران می گذرد، ولی نظام 
حزبی هنوز در کشور ما نهادینه نشده است.

 پس از پیروزی انقلاب مشروطه و طی دوره دوم مجلس، نخستین احزاب در کشور 
شکل گرفته و رسما کار خود را آغاز کردند. فراهم نبودن بسترهای اجتماعی و فرهنگی، 
تشکل ها و احزاب موجود را از معنای دموکراتیک و کارکردهای سیاسی آن تهی کرده 
بود. در این دوره احزاب بیشتر از آنکه کارکردهایی دموکراتیک داشته باشند، ستیزهای 
سیاسی غیرمسالمت آمیز را در عرصه سیاست پیش می بردند. با اینکه احزاب منادیان 
دوره مدرن در ایران بودند، ولی جاری و ساری بودن ساختارهای پیشین اجتماعی، 

اقتصادی، سیاسی و ... مانع از ایجاد تحزب به معنای واقعی آن در کشور شد.
شکست مشروطیت و پس از آن دوران پادشاهی پهلوی اول و دوم هم شرایط مهیایی 
برای شکل گیری و فعالیت موثر احزاب ایجاد نکرد. در این دوران هم تنها نمایشی از 

تحزب در کشور وجود داشت.
نظام جمهوری اسلامی ایران فعالیت احزاب را مورد حمایت قرار داد. قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران در اصول ۲۶ و ۲۷ خود فعالیت احزاب، انجمن های سیاسی 
و صنفی و انجمن های اسلامی مشروط به اینکه اصول استقلال، آزادی وحدت ملی و 

موازین اسلامی و اساس جمهوری اسلامی را نقض نکنند به رسمیت شناخته است.
مجلس شورای اسلامی در شهریور ۱۳۶0 برای اجرای این بند از قانون اساسی، قانون 
»فعالیت احزاب، جمعیت ها و انجمن های سیاسی و صنفی و انجمن های اسلامی یا 
اقلیت های دینی شناخته شده« را در ۱9 ماده تصویب کرد. بر این اساس، حزب ها و 
گروه هایی در کشور حق فعالیت دارند که خود را با این قانون منطبق کرده و از مقام های 
پیش بینی شده در این قانون مجوزفعالیت دریافت کنند. به ویژه بودجه این احزاب باید از 

راه های مشروع و قانونی تامین شده و مصرف گردد.
به پشتوانگی این قانون، به ویژه در سال های میانی دهه ۶0 و پس از انحلال حزب 
»جمهوری اسلامی«، احزاب و تشکل های سیاسی مختلفی در عرصه سیاسی کشور 
پا به عرصه وجود گذاشتند. در سال های میانی دهه ۷0 به ویژه پس از روی کار آمدن 
دولت اصلاحات، جمع دیگری از احزاب که اغلب گرایش چپ و میانه رو داشتند، اعلام 
موجودیت کردند. ورود به سال های میانی دهه ۸0 و ظهور نسل نو در میان اصولگرایان 
هم زمینه ساز تولد تعدادی دیگر از احزاب شد. رخدادهای بعد از انتخابات سال ۸۸ 
ریزش هایی را میان احزاب و تشکل های سیاسی به همراه آورد. پس از روی کار آمدن 
دولت اعتدال و ایجاد فضای باثبات تر سیاسی، موج دیگری از احزاب، توانستند با کسب 

مجوز از وزارت کشور، نام خود را به فهرست تشکل های سیاسی کشور بیافزایند.
اکنون نام بیش از دویست حزب و تشکل شناسنامه دار در وزارت کشور و خانه احزاب 
ایجاد  از مسیر هموار قانونی برای  به ثبت رسیده است. تعدد احزاب در کشورمان 
تشکل های سیاسی نشان دارد. این در حالی است که تعداد انگشت شماری از این 
احزاب، فعالیت مستمر و پایداری دارند و به مثابه یک حزب به معنای واقعی آن در عرصه 

سیاسی و مدنی نقش آفرینی می کنند.
از دید ناظران سیاست در کشورمان به رغم تعدد و تکثر احزاب، از نبود نظام حزبی 
کارآمد رنج می برد. چالش های فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و ساختاری متعددی بر سر 
راه فعالیت موثر احزاب در کشورمان وجود دارد. ملموس نبودن مفهوم تحزب در جامعه، 
نبود فرهنگ کار جمعی و مشارکت جویی، ضعف جامعه مدنی، مقاومت ساختار سیاسی 
مقابل مفهوم دموکراتیک حزب، ذهنیت منفی حاکمیت در مورد وابستگی حزبی و ... به 

نوعی نهادینه شدن نظام حزبی در کشور را دور از دسترس قرار داده است.
 با این وصف، تعدادی از احزاب سیاسی در کشورمان در بزنگاه های انتخاباتی فعال 
می شوند و به صورت مقطعی، معادلات سیاسی را از کنشگری خود متاثر می کنند. این 
در حالی است که در نظام های مردم سالار، تحزب نهادمند است و کارویژه های متعدد 
حزب، نه فقط در بازه انتخابات، بلکه در بستر زمان و در ارتباط تنگاتنگ با جامعه مدنی 

و حاکمیت تحقق می یابد.
الزامات و پیامدهای نهادینگی تحزب 

تحقق مردم سالاری در کشور، در گروی تعدد و تکثر احزابی است که هر یک بخشی از 
دیدگاه های جامعه را نمایندگی کرده و با پشتوانه مردمی، در مسیر پیاده سازی اهداف 
خود برای ورود به ساختار قدرت از مسیر قانونی فعالیت می کنند. به عبارتی احزاب 
ستون ساختمان دموکراسی هستند که بدون وجودشان، پای مردم سالاری لنگ می زند.  
احزاب با تحقق کارویژه هایی چون آموزش سیاسی، کادرسازی، معرفی نامزدهای 
انتخاباتی، مدون سازی مطالبات عمومی، ارایه سیاست ها و برنامه های معین برای 
اداره کشور، انتقاد از قدرت حاکم و ... ضمن  ایفای نقش واسط میان مردم و حکومت، 
پایه های مردم سالاری را هم تحکیم می کنند. احزاب سیاسی در تاثیرگذاری بر قدرت و 
مشارکت سیاسی در حکومت های دموکراتیک و مردم سالار نقش ویژه و مهمی دارند. 
نرخ مشارکت سیاسی در هر جامعه ای، بر مدنی و دموکراتیک بودن آن جامعه دلالت 

دارد.
نظام جمهوری اسلامی ایران به عنوان الگویی بدیع از مردم سالاری دینی، از وجود 
احزاب مختلفی که نماینده جامعه متکثر ایران باشند بی نیاز نیست؛ احزابی که نه فقط 
در بزنگاه انتخابات، بلکه به صورت مداوم و کارآمد، وظایف چندبعدی خود را به انجام 

رسانده و تفاهمی کارآمد میان جامعه و حاکمیت ایجاد کنند.
این در حالی است که احزاب در کشورمان اغلب به صورت موسمی فعال می شوند. 
به این معنی که به موجب اتفاقات انگیزشی چون انتخابات به یکباره جان می گیرند و 

دست به فعالیت می زنند و پس از عبور از بزنگاه های حساس سیاسی، فرومی نشینند.
فعالیت مقطعی احزاب برای تحقق دموکراسی در حالی امری نابسنده محسوب 
می شود که در کشورمان حتی همین فعالیت موسمی هم در پاره ای از موارد تحت تاثیر 
فضای انتخاباتی تک سویه قرار می گیرد. فضای غیررقابتی انتخاباتی بسیاری از احزاب 

کشورمان را از انگیزه فعالیت و پویایی مقطعی هم تهی می کند.
در جریان انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی، بسیاری از احزاب اصلاح طلب، 
به خاطر رد صلاحیت گسترده نیروهایشان، از ارایه فهرست انتخاباتی بازماندند. حتی 
»شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان« به عنوان سازوکار جمعی اصلاح طلبان هم 

در سایه رد صلاحیت های گسترده از ارایه فهرست خودداری کرد.
افزون بر محدودیت های اعمالی بر تشکل های سیاسی به ویژه در جریان اصلاح طلب، 
زیر سوال بردن کارآمدی نهادهای انتخاباتی چون مجلس و دولت از یک سو و زیر سوال 
بردن »انتخاب« مردم از دیگر سو، انگیزه فعالیت را از احزاب و انگیزه مشارکت سیاسی 

را از مردم می گیرد.
خارج کردن مجلس از روند تصمیم گیری در مورد موضوعات کلان و مهم کشور و زیر 
سوال بردن دولت با اهداف سیاسی و جناحی، از دید بسیاری از ناظران سیاسی جز 
»از اعتبار انداختن انتخابات« به عنوان مهمترین عامل انگیزشی برای فعالیت حداقلی 
احزاب در کشور حاصل دیگری نخواهد داشت. از این منظر، تضعیف احزاب در کشور، 
حلقه وصل حاکمیت با مردم را سست کرده و این وضعیت تبعات نامطلوب خود را خواه 

ناخواه نشان خواهد داد.

به  یازدهم  اینکه اصولگرایان در مجلس  بر  تاکید  با  کنشگر سیاسی اصلاح طلب 
اختلافات زیادی برخواهند خورد گفت: هدف آنها شوراهای شهر و ریاست جمهوری 

۱۴00 است. 
محمدصادق جوادی حصار، درباره شکست اصلاح طلبان در انتخابات مجلس یازدهم 
گفت: به صورت متواتر این اتفاق افتاده است که هر وقت مشارکت ۵0_۵۵ درصد به بالا 
بوده است شانس پیروزی اصلاح طلبان بالای ۵0 درصد بوده است؛ این موضوع قبل 
از اتفاقات اخیر، امر تجربه شده ای بود اما یکی از ضربه هایی که به اصلاح طلبان خورد 
این بود که بخشی از رسانه های داخلی و همچنین رسانه های خارجی و جریان مخالف 
اصلاحات دست به دست یکدیگر دادند که هجمه ناشی از این اتفاقات اخیر را متوجه 

اصلاح طلبان کنند که چرا اصلاح طلبان کاری نکردند یا کاری نمی کنند.
وی بیان کرد: در واقع خواستار مطالبات معوق خودشان از اصلاح طلبان شدند و با 
توجه به اینکه می دانستند اصلاح طلبان هم مثل سایرین نمی توانند کاری کنند اما 
دوست داشتند این فلش را به سمت اصلاح طلبان ببرند که اصلاح طلبان نیز از این 

موضوع ضربه خورند.

این کنشگر سیاسی اصلاح طلب افزود: آنها می خواستند اصلاح  طلبان بیاییند در 
تریبون انتخابات و رفتارهای هنجارشکنانه ای از نظر حاکمیت انجام دهند، در این 
شرایط معلوم بود اگر این اتفاق می افتاد اصلاح طلبان مرغ عروسی و عزا می شدند و از 

هر دوطرف ضربه می خوردند.
وی افزود: بنابراین اصلاح طلبان این کار را نکردند و گفتند منتقد و معترض هستیم 
اما از بعضی رفتارها هم حمایت نمی کنیم که البته از نگاه برخی این کار یک ضربه به 

اصلاح طلبان بود.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی یادآور شد: در ماجرای رد صلاحیت ها نیز 
اصلاح طلبان اعلام کردند ما لیست نمی دهیم که معنای ثانویه اش این بود که کسی 
را هم تشویق به رأی دادن نمی کنیم اما از مردم خواستند که اگر گزینه مناسبی پیدا 
کردند رأی بدهند، این تحریم نبود اما تشویق به انتخابات و گرم کردن بازار انتخابات برای 

اصولگرایان هم نبود؛ طبیعی است کاهش مشارکت ایجاد می شود.
وی با بیان اینکه با کاهش مشارکت، کسانی که می خواستند به اصلاح طلبان رأی 
بدهند پای صندوق رأی نیامدند، اظهار داشت: چه کسی توقع دارد که اصولگرایان 

بیایند به کاندیدای اصلاح طلب رأی دهند؟ در بازی اصولگرایان چه کسی توقع داشته 
که به اصلاح طلبان رأی داده شود؟ 

رفراندوم بر سر موضوع اختلافی دو جناح صورت می گیرد 
جوادی حصار در پاسخ به این سوال که آیا می توان مشارکت پایین در انتخابات را به 
معنای پیامی از سوی مردم دانست؟، تاکید کرد: این سطح از مشارکت به هیچ وجه 
به معنای نوعی رفراندم نبود؛ رفراندم موضوعاتی را در بر می گیرد که دو جناح سر آن 
اختلاف دارند و بعد آن موضوع اختلافی را بدون هیچ کم و کاستی به رأی و نظر اکثریت 
مردم می گذارند؛ در این مواقع رفراندوم با بالاترین سطح مشارکت هر دو جریان مخالف 
و منتقد برگزار می شود و همه مخالفان و منتقدان نیز برای تغییر در آن طرح یا موضوع، 
مشارکت می کنند؛ دوم خرداد ۷۶ یک رفراندوم بود،  چرا که آنجا دعوا بر سر دو نگرش 
بود و هر دو جریان با تمام بضاعتشان به میدان آمدند. رفراندوم بر سر موضوع اختلافی 
دو جناح صورت می گیرد که در اینجا رأی گیری باید به گونه ای صورت گیرد که هر دو 

جناح برای بودن یا نبودن آن موضع رأی بدهند.
وی در گفت و گو با ایلنا درباره آرایش سیاسی مجلس یازدهم گفت: منازعه قدرت بین 
جریان های اصولگرا بالا خواهد گرفت بر خلاف تصور که گمان می شود مجلسی و ایجاد 
می شود، تنها وجه اشتراک اکثریت این مجلس اصولگرا بودن آنها است، وگرنه در میان 

اصولگراها اختلافات زیادی وجود دارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با یادآوری اینکه همانطور که آقای مطهری هم گفتند 
بیشتر  اصولگرایان  تعداد  است چون  اصولگرا  )دهم( هم مجلسی  موجود  مجلس 
بوده و لاریجانی هم رئیس مجلس شد، گفت: استراژی اصلاح طلبان این بود که با 
نیروهای معتدل راست از ورود افراطیونی از جنس »رسایی« جلوگیری کنند؛ برای 
پیشگیری از ورد این طیف افراد با هم ائتلاف کردند. در مجلس  دهم 90 اصلاح طلب 
و ۶0 نفر اعتدالیون وجود داشت که بخشی از آنها جذب فراکسیون  »ولایی« و دیگر 
فراکسیون های مجلس شدند، بنابراین فراکسیون امید 90 نفر است و مجلس دهم نیز 

دارای اکثریت اصولگرا بود.
مجلس یازدهم تلاش می کند شوراها را یکدست به اصولگراها بدهد

 جوادی حضار درباره اینکه آیا قالیباف می تواند رئیس مجلس شود، تاکید کرد: اگر 
به ریاست هم برسد، ریاستی ائتلافی خواهد بود به این معنا که قالیباف رئیس و دو 

معاونش از دیگر جناح ها باشند.
این کنشگر سیاسی تاثیر این آرایش سیاسی بر انتخابات راست جمهوری آینده 
را اینگونه ارزیابی کرد: گام اول مجلس یازدهم این است که شوراها را یک دست به 
اصولگراها بدهد؛ یعنی هیأت های اجرایی تأیید صلاحیت های مجلس در استان ها تا 
جایی که تیغشان ببرد عمدتا از نیروهای اصولگرای تند و افراطی تشکیل خواهد شد 
و سعی می کنند کاندیداهای  اصلاح طلبان در شوراهای  شهر یا حضور کمتر  داشته 
باشند یا به طور کل نباشند؛ تا بتوانند با به دست آوردن شوراها به ویژه در کلان شهر ها 
بستری را برای انتخابات آینده ریاست جمهوری و تکرار ریاست جمهوری ۱۴00 فراهم 

کنند.
وی تصریح کرد: هدفشان مشترکا شوراها و ریاست جمهوری است اما مبنا شوراها 

خواهد بود.

جوادی حصار کنشگر سیاسی اصلاح طلب:

منازعه قدرت بین اصولگرایان بالا می گیرد 

جمعه دوم اسفندماه، انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد. انتخاباتی که نسبت به ادوار گذشته از شور و 
حرارت کمتری از حیث رقابت برخوردار بود و همین امر موجب 
شد تا تحلیل ها و نظرات مختلفی درباره چرایی کاهش مشارکت 

مردم در آن از سوی چهره های سیاسی مطرح شود. 
در همین رابطه یک فعال سیاسی اصولگرا معتقد است پایگاه 
مردمی این مجلس محدود است و این بدان معنا نیست که این 
پایگاه محدود خواهد ماند. نمایندگان مجلس آتی اگر تلاش 
نکردند  بزرگی که شرکت  آن بخش  ویژه  به  رای مردم  با  کنند 
هماهنگ شوند و تنها نماینده کسانی نباشند که در انتخابات 

شرکت کردند، می توانند پایگاه خود را تقویت کنند.
محمد مهاجری در گفت و گو با جماران، گفت: یکی از دلایل 
اصلی کاهش حضور مردم در انتخابات اخیر وجود مشکلات 
رای  سه  دو  می کنند  احساس  مردم  یعنی  است.  اقتصادی 
اخیری که در انتخابات دادند هیچ گشایش مثبتی در جهت 
بهبود اوضاع اقتصادی شان به وجود نیاورده است. باید گفت 
مشکلات معیشتی مردم خودش علت اصلی نیست بلکه معلول 
علتی بزرگتر است و آن اینکه مردم احساس می کنند وقتی به 
نمایندگان مجلس یا رئیس جمهور رای می دهند، اختیارات به 

طور کامل در اختیار نمایندگان یا رئیس جمهور قرار نمی گیرد.
 مجلس آینده با مشکلات بسیاری روبه رو است

وی افزود: مردم انتظار دارند پس از رأی دادن به رئیس جمهور 
کاری از جانب وی صورت گیرد، ولی می بینند که او در محذورات 
بوده و در مقابل بعضی از منع ها و نهی ها قرار دارد و نمی تواند 
آنطور که باید و شاید انجام وظیفه کند. در نتیجه مردم نسبت به 
انتخابات سرد می شوند. دوم اینکه با همه بحث هایی که برخی 
دوستان اصلاح طلب مطرح می کنند معتقدم که ردصلاحیت 
گسترده کاندیداها تاثیر چندان زیادی روی انتخابات نگذاشته 
است. یعنی حتی اگر همه کاندیداهای اصلاح طلب هم تایید 
می شدند نهایتا ۱0 درصد به جمعیت رأی دهندگان در انتخابات 

اضافه می شد و چندان شاهد حضوری گسترده نبودیم.
این  به  هم  آن  دلیل  داد:  ادامه  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
برمی گردد که اگر به عنوان مثال فلان جناح سیاسی هم روی 
کار بیاید معلوم نیست که بتواند فعالیت زیادی داشته باشد یا در 
جامعه تاثیرگذار باشد. به نظرم مجموع این مسائل می تواند در 
آمار مشارکت انتخابات موثر باشد. حرف هایی نظیر اینکه کرونا 
باعث کاهش مشارکت شد، خنده دار است. ببینید مرکز کرونا 
شهر قم بوده، در حالی که میزان شرکت کنندگان در انتخابات 
آن شهر معادل درصد مشارکت در کل کشور است. این درحالی 
است که قاعدتا کسی نباید در مرکز کرونا به دلیل وجود این 
ویروس شرکت می کرد. ولی می بینیم که آمار مشارکت در آنجا 
مساوی معدل کل کشور است و نه پایین تر. مهاجری گفت: اصلا 
علاقه ندارم از الان بگویم مجلس آینده ضعیف است، اما بی تردید 
این مجلس با مشکلات بسیاری روبه رو است. اولین مشکل آن 
مقبولیت نزد جامعه است به هر حال مجلسی که معدل رایش 
از ۴۲درصد رای واجدان شرایط را تشکیل دهد، تقریبا نماینده 
۲0 درصد جامعه خواهد بود. حتی در برخی شهرهای بزرگ این 
رقم به عدد پایین تری می رسد. بنابراین نمایندگان مجلس باید 

بدانند هویتشان این بوده و تصور نکنند خبری است.
 مردمی که در انتخابات شرکت نکردند نتیجه گرا هستند

وی بیان کرد: البته به لحاظ قانونی انتخابات برگزار شده 
با  نگهبان،  از سوی شورای  انتخابات  تایید صحت  از  و پس 
صدور اعتبارنامه آقایان وارد مجلس خواهند شد و قانون وضع 
محدود  مجلس  این  مردمی  پایگاه  هرحال  به  اما  می کنند. 
است و این بدان معنا نیست که این پایگاه محدود خواهد ماند. 
نمایندگان مجلس آتی اگر تلاش کنند با رأی مردم به ویژه آن 
بخش بزرگی که شرکت نکردند هماهنگ شوند و تنها نماینده 
کسانی نباشند که در انتخابات شرکت کردند، می توانند پایگاه 

خود را تقویت کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا گفت: معمولا بخشی از مردم در هر 

حالتی در انتخابات شرکت می کنند اما مردمی که شرکت نکردند 
بیشتر افرادی نتیجه گرا هستند یعنی وقتی می بینند رأی دادن 
انتخابات  از شرکت در  ایجاد نمی کند  آنها  تغییری در زندگی 
دلسرد می شوند. بنابراین نمایندگان باید برای همین مردمی که 
نتیجه گرا هستند، بیشتر کار کنند تا رغبت و تمایل آنها را به خود 

جلب کرده و مجلسی موفق باشند.
وی در پاسخ به این سوال که چه لزومی دارد نمایندگانی که 
نیازی به جامعه رای بیشتری برای خود نمی بینند، برای جلب 
نظر آنهایی که رای نداده اند تلاش کنند؟، گفت: این ایرادی 
که مطرح می کنید متاسفانه به دلیل عدم وجود اخلاق سیاسی 
در کشور وارد است. یعنی یک نماینده حتی در برابر همین افراد 
معدودی که به او رأی داده اند پاسخگو نیست. در حالی که اگر 
یک حزب پیروز انتخابات باشد، حداقل به خاطر حفظ پرستیژ 
و اعتبار خودش هم که شده، مطالبات رای دهندگان را پیگیری 

می کند.
 برخی نماینده ها با آنکه رأی پایینی دارند، اما صدای 

کلفتی دارند
مهاجری گفت: امروز یک نماینده مجلس حتی اگر در طول ۴ 
سال یک بارهم به حوزه انتخابیه خود سر نزند همچنان نماینده 
است. مردم هم نمی توانند انتقاد و اعتراضی به او کنند. شاید 
با نزدیکی به انتخابات یکسری کارهای پوپولیستی هم شروع 
کند تا مجدد رای بیاورد. کاهش مشارکت برای مجلس بحران 
مشروعیت می آورد. لذا نمایندگان باید از این بحران مشروعیت 
بترسند و نگران باشند. آنها باید تلاش کنند این بحران مشروعیت 
را پشت سر بگذارند و سعی کنند که با بدست آوردن دل های 
مردم  و رای آنها در انتخابات بعدی جمعیت بیشتری را پای 

صندوق ها بیاورند.
نمایندگان  برخی  تبلیغاتی  های  حاشیه  به  اشاره  با  وی 
مجلس پیش از انتخابات گفت: تبلیغات این نماینده ها تفاوت 
نماینده ها  از  خیلی  است.  نکرده  گذشته  ادوار  با  محسوسی 

می دهند،  بیجا  وعده هایی  و  می کنند  پوپولیستی  تبلیغاتی 
وعده هایی که اصلا در صلاحیت نماینده نیست. برخی ها نیز 
انتقادهای تندی از دولت می کنند و بعدا وقتی وارد مجلس شدند 
خواهند فهمید»یک من ماست چقدر کره دارد«، از این رو آرامش 
پیدا می کنند. یک بخش تندرویی هم از نماینده ها هستند که 
با آنکه رای پایینی دارند، اما صدای کلفتی دارند. این افراد که 
متاسفانه جزو ما اصولگراها هم هستند مقبولیت و مشروعیت 
مجلس را از بین خواهند برد و باعث ناکارآمد شدن مجلس آتی 
خواهند شد. مهاجری در پایان گفت: تقریبا مطمئن هستم ماه 
های اول مجلس آینده در دست برخی افراد هوچی خواهد بود و 
همین باعث خواهد شد که احتمالا مردم را از همین رای پایینی 

که به آنها دادند پشیمان کنند.

مهاجری فعال سیاسی اصولگرا:

مجلس آینده درماه های اول دست افراد هوچی خواهد بود

یک کارشناس مسائل شبه قاره، با اشاره به اقدام "عبدالله عبدالله" و" اشرف غنی" مبنی بر 
سوگند خوردن به عنوان رییس جمهور افغانستان طی دو مراسم جداگانه اظهار کرد: فعالیت 
همزمان دو ریس جمهور در افغانستان مخالف قانون اساسی این کشور است و این موضوع 
زمینه را برای وقوع جنگ داخلی در افغانستان فراهم می کند و حتی ممکن است منجر به 

تجزیه این کشور شود. 
نوذر شفیعی، ، در مورد اقدام روز دوشنبه عبدالله عبدالله و اشرف غنی مبنی بر برگزاری 
مراسم تحلیف ریاست جمهوری در دو مکان متفاوت و  طی دو مراسم جداگانه و قسم خوردن 
هر دوی آنها به عنوان رییس جمهور افغانستان، گفت: اتفاقاتی که در روز دوشنبه در افغانستان 
رخ داد در حقیقت بازتاب اشتباهی است که پیش از این در شمارش آرای انتخابات ریاست 
جمهوری در این کشور رخ داده است. این کارشناس مسائل شبه قاره با بیان این که در جریان 
شمارش آرا تدابیری که بیش از این در ارتباط با این موضوع در نظر گرفته شده بود به درستی 
اجرا نشد، ادامه داد: صندوق هایی که نباید آرای آنها مورد محاسبه قرار می گرفت در شمارش آرا 
محسوب شد و این باعث ایجاد تفاوت آرا بین اشرف غنی و عبدالله عبدالله شد و زمینه را برای 
پیشی گرفتن اشرف غنی از عبدالله عبدالله فراهم کرد. وی با بیان این که در پی این تخلف 
و نپذیرفتن نتیجه آرا از سوی عبدالله عبدالله در روز دوشنبه، اشرف  غنی و  عبدالله عبدالله 
هر کدام در مراسمی جداگانه سوگند ریاست جمهوری خواندند و این برخلاف قانون اساسی 
افغانستان است، اظهار کرد: در افغانستان به نظر می رسد که کمیسیون انتخابات در این کشور 

مستقل است ولی برای کسانی که تحولات در افغانستان را از نزدیک دنبال می کنند این موضوع 
مشخص است که کمیسیون انتخابات در شمارش آرا تخلف کرده است و آرای کسانی که برای 
شرکت در انتخابات از قبل ثبت نام نکرده بودند و همچنین آرای مناطقی که به خاطر ناامنی 
قرار بود در آن انتخابات برگزار نشود، مورد توجه قرار گرفته و شمارش شده است. این کارشناس 
مسائل شبه قاره با اعتقاد بر این که اگر آرای پاک از آرای مشکوک جدا می شد به احتمال زیاد 
عبدالله عبدالله رییس جمهور افغانستان می شد ولی مسیر به نحو دیگری طی شد، ادامه داد: 
اقدام روز دوشنبه آقای عبدالله عبدالله مبنی بر برگزاری مراسم تحلیف ریاست جمهوری یک 
اقدام نمادین برای اعتراض به نتایج انتخابات و نحوه شمارش آرا است. شفیعی با بیان این که در 
جریان تحولات افغانستان باید به چند موضوع توجه داشت، اضافه کرد: موضوع اول اهمیت 
ثبات و آرامش در افغانستان است. در حال حاضر این دو موضوع بیش از هر چیز دیگری برای 

شهروندان افغانستانی اهمیت دارد.
رعایت قانون تضمین کننده ثبات و آرامش درافغانستان است 

وی با بیان این که رعایت قانون تضمین کننده ثبات و آرامش درافغانستان است، ادامه داد: 
برای تحقق این موضوع باید آقای عبدالله عبدالله و اشرف غنی در مواضع خود انعطاف نشان 
دهند، به هرحال اتفاق غلطی در شمارش آرا در انتخابات ریاست جمهوری افغانستان حادث 
شده ولی این اتفاق غلط نباید به پیامدهای بدتری منجر شود. این کارشناس مسائل شبه قاره 
با بیان این که چهار سناریو را می توان برای آینده افغانستان با توجه به تحولات رخ داده در این 
کشور متصور بود، گفت: سناریوی اول این است که آرا مورد بازشماری قرار گیرد و همان طور که 
تیم آقای عبدالله عبدالله می گوید این شمارش آرا زیر نظر یک مرجع صالحه بین المللی انجام 
و سپس نتیجه انتخابات اعلام شود. شفیعی ادامه داد: سناریوی دوم این است که به دوره قبل 
برگردیم، چنانکه در این کشور بار دیگر »دولت وحدت ملی« تشکیل شود و آقای غنی رییس 
جمهور و آقای عبدالله عبدالله رییس دولت اجرایی شود منتهی باید اشکالاتی که در گذشته در 
این عرصه وجود داشت، برطرف شود و اینگونه نباشد که آقای غنی به عنوان رییس جمهور کل 
اختیارات در دستش باشد و آقای عبدالله عبدالله به عنوان رییس دولت اجرایی اختیاری نداشته 
باشد. این کارشناس مسائل شبه قاره در مورد سناریوی سوم پیش روی افغانستان نیز اظهار 

کرد: در حال حاضر پروسه مذاکرات صلح بین آمریکا و طالبان به پایان رسیده و یکی از مسائل 
و نگرانی های مطرح در این پروسه بحث انتخابات ریاست جمهوری افغانستان بوده است. در 
همین چارچوب طالبان می گوید انتخابات ریاست جمهوری بخشی از پروسه صلح باید باشد. به 
نظرم می توان از این بهانه استفاده کرد و زمینه را برای برگزاری انتخابات مجدد ریاست جمهوری 
در افغانستان فراهم کرد به این نحو که رییس جمهور فعلی ماموریت اش یکسال دیگر تمدید شود 
و یا نتیجه انتخابات جدید برای یک سال پذیرفته شود و آقای اشرف غنی به عنوان رییس جمهور 
موقت انتخاب شود و سپس زمینه برای برگزاری انتخابات جدید برگزار شود. مشروط به این که 

اشتباهات قبلی تکرار نشود و مذاکرات بین طالبان و گروه های افغانی نیز انجام شود.
دولت وحدت ملی بهترین گزینه برای همه

 شفیعی در ادامه این مصاحبه گفت: بدترین سناریو این است که وضعیت فعلی ادامه پیدا 
کند. عبدالله عبدالله در کنار اشرف غنی خود را رییس جمهور افغانستان بداند و در صدد 
تشکیل کابینه برآید. اگرچنین اتفاقی رخ دهد، مناطق شمالی افغانستان از جمله جاهایی 
که تاجیک ها، ازبک ها و هزاره ها زندگی می کنند و همچنین بخش مهمی از کابل در اختیار 
عبدالله عبدالله خواهد بود و استانداران آن مناطق که هر کدام نیروهای مسلح وابسته به خود 
را دارند از اشرف غنی حرف شنوایی نخواهند داشت.  وی تاکید کرد: این اختلافات سیاسی 
موجب وقوع  درگیری نظامی خواهد شد که نتیجه آن شروع جنگ های داخلی در افغانستان 
و زمینه برای تجزیه این کشور است. شفیعی ادامه داد: در همین چارچوب به نظر می رسد که 
تشکیل دولت آشتی ملی بهترین سناریو برای شرایط موجود در افغانستان است البته به شرطی 
که تیم آقایان اشرف غنی و عبدالله عبدالله هر کدام در مطالبات و خواسته های خود انعطاف به 
خرج دهند و قدرت را به گونه ای تقسیم کنند که رضایت هر دو طرف فراهم شود. برای تحقق 
این موضوع باید نیروهای سیاسی داخل افغانستان و بازیگران بین الملل موثر در این کشور 
دست به کار شوند وگرنه اگر سناریوی چهارم در افغانستان رخ دهد نه تنها افغانستان بلکه کل 
جامعه بین المللی آسیب می بیند. این کارشناس مسائل شبه قاره همچنین در پایان سخنان 
خود تصریح کرد: بهترین سناریو برای ایران و آمریکا در افغانستان هم این است که گزینه دوم 

یعنی دولت آشتی ملی محقق شود.

یک کارشناس مسائل شبه قاره مطرح کرد:

چهار سناریو پیش روی افغانستان

یک فعال سیاسی گفت: یاید با کشورهای اسلامی و همسایه خود 
رابطه موثر برقرار کنیم. باید واقعیت های پیرامونمان را درک کنیم 
و شعارهای تند ندهیم.  محمود میرلوحی اظهار کرد: در فضای 
انتخاباتی خیلی بحث شد که نکند جایگاه مجلس در تصمیمات و 
سیاست های کشور تنزل پیدا کرده و مجلسی که حضرت امام)ره( 
در  چراکه  است؛  رسیده  آخر  به   است  امور  راس  در  فرمود  می 
موضوعاتی مثل افزایش قیمت بنزین احساس می شد خیلی حضور 
پررنگی ندارد. وی ادامه داد: در جنگ تحمیلی و گروگان گیری های 
آمریکایی ها یادمان هست که حضرت امام)ره( برای مجلس شورای 
اسلامی چه جایگاهی در نظر داشتند و مجمع تشخیص را هم برای 

دفاع از مجلس ایجاد کردند. اگر به بحث های آن سال ها برگردیم 
تاسیس مجمع برای گره گشایی از مجلس و محدود کردن شورای 
به جایی  و  نظارت استصوابی پیش آمد  بود. وی گفت:  نگهبان 
رسیدیم که نه تنها مجلس در جای خود نیست، بلکه مجمع هم 
خودش را جایگاه دیگری معرفی می کند. در موضوع FATF دیدیم 
چه اتفاقاتی افتاد. میرلوحی در گفت وگو با ایسنا،  تصریح کرد: به 
نظر می آید مجلس آتی باید تلاش کند تا به جایگاه خود بر گردد 
و همچنین در سیاست خارجی حضور فعال داشته باشد . ایران با  
برجام توانست وحدت جهان را بشکند. درست است که اروپاییان 
نتوانستند آن طور که باید پای قول های خود بمانند و حیثیت و 

اقتدارشان زیر سوال است، اما وحدتش به خاطر برجام با آمریکا 
از بین رفته است. حالا ما همین مقدار برجام را از دست بدهیم 
موضوع  نتوانستیم  افزود:  وی  می گیرد.  شکل  ما  علیه  بهانه ای 
FATF را درست مدیریت کنیم و باری به ما اضافه کرد. باید مواظب 
باشیم بهانه به دست آمریکایی ها ندهیم. آمریکا با اینکه تنها است، 
اما از طریق تحریم ها به ما فشار می آورد. میرلوحی تاکید کرد که باید 
از طریق مجلس آتی تنش زدایی و دوست یابی کنیم. وی گفت: 
باید با کشورهای اسلامی و همسایه خود رابطه موثر برقرار کنیم. باید 
واقعیت های پیرامونمان را درک کنیم و شعارهای تند ندهیم. فضا 
سازی نکینم هزینه نتراشیم و همواره رفتاری حکیمانه از کشورمان 

به دنیا نشان دهیم. با برجام پرونده نظامی و تسلیحاتی ما بسته شد. 
اگر درست عمل کنیم می توانیم آن فضای سنگین علیه خود را با 
تلاش و ظرفیت دیپلماتیک به فضایی بهتر تبدیل کنیم. این فعال 
سیاسی گفت: صنعت و اقتصاد ما نیازمند رابطه با دنیا است. اگر 
ترامپ قرار باشد باز رای بیاورد باید در تصمیم گیری ها دوره پنج ساله 
سختی را در نظر داشته باشیم. باید تلاش کنیم منافع ملی را در 
تمام سیاست ها لحاظ کنیم.  میرلوحی در پایان گفت: درست است 
که نباید تسلیم شویم، ولی نباید به سمت تند شدن فضا برویم. می 
توانیم امیدوار باشیم که مجلس یازدهم هزینه ای ایجاد نکند و در 

عین حال بار سنگینی که روی دوش ملت است را کم تر کند.

محمود میرلوحی: 
باید تلاش کنیم منافع ملی را در تمام سیاست ها لحاظ کنیم



برخورد قضایی با انتشار دهندگان اخبار جعلی کرونا 
شعبه ویژه در دادسرای تهران با انتشار دهندگان اخبار جعلی و ضربه زننده به سلامت و امنیت روانی جامعه 
برخورد قضایی می کند. به گزارش روز سه شنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، در پی انتشار برخی اخبار کذب و 
جعلی در فضای رسانه ای و مجازی به ضابطان قضایی ابلاغ شد تا فضای رسانه ای و مجازی را بررسی ویژه و 
ادعاهای خلاف واقع در مورد شرایط اخیر کشور و شیوع ویروس کرونا را گزارش کنند.این گزارش می افزاید: 
بر اساس دستور قضایی در کنار تلاش مسئولان برای مبارزه با شیوع کرونا، مقابله با اخبار جعلی و کذب و 
منتشرکنندگان آن که امنیت روحی و سلامت روانی جامعه را به خطر می اندازند باید با جدیت در دستور کار 
ضابطان قضایی باشد.بر اساس این گزارش، ضابطان موظف هستند موارد ادعایی خلاف واقع را به صورت 
مستمر رصد کنند و گزارش خود در این مورد را به دادسرای تهران گزارش دهند.با تشکیل شعبه ویژه در 
دادسرای تهران بلافاصله افراد مدعی احضار و در مورد اسناد مطالب عنوان شده از سوی آنها تحقیق به عمل 
می آید.بنابر دستور صادره، پرونده های ارجاع شده به شعبه ویژه، خارج از نوبت بررسی و اگر مطالب منتشره 

از سوی افراد فراخوانده شده خلاف واقع و کذب باشد، برخورد قضایی لازم صورت می گیرد.

ممنوعیت دریافت و پرداخت پول نقد دربانکها
بانک مرکزی طی بیانیه ای به نظام بانکی کشور ابلاغ کرد که اسکناس نو توزیع نکنند چرا که با توجه به 
شیوع گسترده بیماری کرونا باید از شیوع هر چه بیشتر این بیماری جلوگیری شود.بانک مرکزی به بانک ها 
دستور داده است که همچنین تعدادی از دستگاه های خودپرداز فقط برای خدمات الکترونیکی اختصاص 
یابد ضمن آنکه این دستگاه ها نیز ضدعفونی شوند.در این بخشنامه آمده است: واحدهای روابط عمومی 
بانک ها موظف هستند مخاطرات ناشی از مبادله ی وجوه نقد را در احتمال ابتلا به بیماری کویید۱9 ، به 
مشتریان خود از طرق مختلف مانند اطلاعات داخل شعب، فایل های صوتی و تصویری و نیز بهره برداری از 
امکانات رسانه ملی، مطبوعات و فضای مجازی اطلاع رسانی نمایند. شعب بانک ها می بایست از دریافت و 
پرداخت هر گونه وجه نقد اعم از اسکناس، ایران چک و مسکوک اجتناب نموده و چنانچه ضرورتی به دریافت 
وجوه از مشتریان وجود داشت با رعایت کامل اصول تاکید شده بهداشتی اقدام گردد.انتقال وجوه دریافتی 
به خزانه بانک ها باید با رعایت تمام جوانب احتیاطی صورت گیرد و از دوبار شمار کردن آن توسط کارکنان 

خزانه ها جدا خودداری شود.

جاسبی تکذیب کرد: ایران هستم
عبدالله جاسبی، شایعات فضای مجازی را مبنی بر خروج او از ایران تکذیب کرد. دکتر عبدالله جاسبی، 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی، رئیس اسبق دانشگاه آزاد و عضو هیات امنا و مؤسس دانشگاه آزاد 
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایرناپلاس، با تکذیب شایعاتی که طی چند روز گذشته در فضای مجازی از 
خروج او  از کشور خبر داده اند، گفت: در ایران هستم؛ مشغول به امور فرهنگی و علمی و دلیلی بر ترک کشور 
نمی بینم.طی روزهای اخیر و برای چندمین بار در ماه های گذشته، شایعاتی در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی منتشر شده که جاسبی رئیس اسبق دانشگاه آزاد با پولی ۴۲ برابر محمود خاوری از کشور فرار کرده 
است.پیش از این نیز در شهریور و مهر سال جاری، شایعاتی مبنی بر فرار جاسبی از کشور یا خروج او از ایران 

با هدف درمان منتشر شده بود. 

فارس را قرنطینه نکنید، گیلان دوم می شود
نماینده مردم رودسر و املش گفت: شهرستان های رودسر و املش هر کدام یک بیمارستان دارند که 
وضعیت خوبی ندارند و امکانات و تجهیزات آن ها بسیار ضعیف است و از امکانات اولیه برخوردار نیستند. 
بیمارستان املش که پزشک معالج هم ندارد و هر دو بیمارستان هم همواره با کمبود کادر درمانی، افراد 
خدماتی و کادر پرستاری بیمارستان مواجه بودند.نماینده مردم شیراز در مجلس گفت: به استاندار محترم، 
رک عرض می کنم، قرنطینه استان و جلوگیری ازسفر ها به مقصد استان را اجرا کنید تا فارس، تبدیل به گیلان 

بعدی نشود.«

نان گران نخواهد شد
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی گفت: نرخ نان تا اوایل سال آینده افزایش نخواهد یافت. با آرد یارانه ای، قیمت 
نان لواش و تافتون گردون ۳00 تومان، تافتون تنوری ۵۵0 تومان، بربری ۱000تومان، سنگک ۱۲00تومان 
است. همچنین با آرد نیمه یارانه ای نیز قیمت لواش و تافتون گردون ۴۵0 تومان، تافتون تنوری ۸۵0 تومان، 

بربری ۱۵00تومان، سنگک نیز ۱۸00 تومان است. 

شهردار تهران: به تهران نیایید
پیروز حناچی شهردار تهران درباره تصمیماتی که تهران به عنوان یکی از شهر های مهمان پذیر برای ایام 
نوروز با توجه به شیوع کروناویروس جدید اتخاذ می کند، گفت: هیچیک از شهر هایی که مهمان پذیر بودند 
در ایام عید نوروز با توجه به این شرایط دعوت به مهمان پذیری نمی کنند. هر چه خانواده ها ساکن تر باشند و 

مراوده کمتری وجود داشته باشد، وسعت انتقال این ویروس قابل کنترل خواهد بود.

ترخیص وزیر صمت از بیمارستان
مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: وزیر صمت که به علت ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان بستری 
بود از بیمارستان ترخیص شده و در حال گذراندن دوره نقاهت در منزل است. علی اکبر رضایی در خصوص 
آخرین وضعیت درمانی رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: وزیر صمت متأسفانه چند روزی به 
دلیل وخامت حال در ای سی یو بیمارستان بستری شدند و تحت مراقبت های درمانی قرار گرفتند که به لطف 

خداوند و تلاش پرسنل و پزشکان بهبود حاصل و از بیمارستان مرخص شدند.

هشدار؛ با عروسی های پنهان برخورد می کنیم 
رئیس اتحادیه تالار های پذیرایی و تجهیز مجالس گفت: با برگزارکنندگان مراسم عروسی پنهانی در تالار های 
اطراف تهران به شدت برخورد می کنیم. خسرو ابراهیمی نیا رئیس اتحادیه تالار های پذیرایی و تجهیز مجالس 
تهران، در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، در واکنش به برگزاری مراسم عروسی  به صورت پنهانی در 
برخی از تالار های اطراف تهران اظهار کرد: با عروسی های پنهانی در تالار های اطراف تهران به شدت برخورد 

می شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص( :
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 5/00 طلوع آفتاب: 06/22 اذان ظهر:12/16 اذان مغرب: 18/28

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

02
1-

44
54

50
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

هر کس قبل از غذا و بعد از آن ، دست هايش 
را بشويد ، پیوسته در گشايش ، زندگی خواهد 

کرد و تَنش سالم خواهد ماند .

چهار شنبه -بیست ویکم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 5000

 استاندار قم گفت: در راستای مقابله همه جانبه با ویروس 
کرونا، سطح تولید ماسک و لوازم بهداشتی برای استفاده 

کادر پزشکی و مردم در این استان افزایش می یابد. 
واحد  افتتاح  حاشیه  در  شنبه  سه  روز  سرمست  بهرام 
تولید کننده ماسک N9۵ در شهرک صنعتی شکوهیه قم، 
بیان کرد: برای گسترش سطح تولید ماسک و سایر لوازم 
بهداشتی مورد نیاز استان در شرایط موجود،  به دنبال رفع 
محصولات  این  تولیدکننده  صنعتی  واحدهای  مشکلات 

هستیم.
وی افزود: در ارتباط با واردات مواد اولیه و تامین ماشین 
آلات مورد نیاز این واحدها، مذاکراتی با آقای نهاوندیان،  
معاون اقتصادی رییس جمهوری انجام شد و این ایشان 

برای حمایت از این موضوع قول مساعد داد.
وی ادامه داد: به جد و با حضور میدانی مشکلات این 
واحدهای صنعتی را رصد و برای رفع آن تلاش می کنیم،  تا 
محصولات تولیدی آن ها به منظور حفاظت بیشتر در مقابل 
ویروس کرونا،  هرچه سریعتر در اختیار کادر درمانی و مردم 

استان قرار گیرد.
کادر  نیاز  مورد  بسیار    ،  N9۵ ماسک  گفت:  سرمست 
این  تولید  خاطر  همین  به  و  بیمارستان هاست  درمانی 
ارتقای سطح  به  در کمک  نقش مهمی  قم،   در  محصول 

حفاظت این مدافعان سلامت دارد.
قم مسئولیت  تعزیرات  و  بیان کرد: سازمان صمت  وی 
نظارت بر نحوه توزیع این اقلام در سطح استان را برعهده 

دارند تا این اقلام با نظارت بیشتر به دست مصرف کننده 
برسد، البته در این رابطه به دنبال افزایش سطح تولید برای 

تامین هرچه بیشتر بازار مصرف هستیم.
وی ادامه داد: به معاونت اقتصادی استانداری نیز دستور 
توزیع  و  تولید  نحوه  بر  رابطه  این  در  که  است  شده  داده 
از  و  باشد  داشته  بیشتری  نظارت  بهداشتی،   محصولات 
مردم نیز می خواهیم هرگونه تخلفی را در این خصوص به ما 

گزارش کنند.
تغییرخط تولید برخی صنایع قم

 برای تهیه مواد ضدعفونی
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در حاشیه 
بازدید از برخی واحدهای صنعتی تولیدکننده محصولات 
موردنیاز  محصولات  تامین  به منظور  گفت:  بهداشتی 
برخی  تولید  خط  کرونا،   ویروس  با  مقابله  در  شهروندان 
واحدهای صنعتی این استان برای تهیه مواد ضدعفونی 
تغییر کرد.  محمود سیجانی افزود: در استان حدود ۱۵ واحد 
را شناسایی کردیم که یا بالفعل در زمینه تولید مواد بهداشتی 

و ضدعفونی فعال بودند و یا توان این کار را داشتند.
وی افزود: تلاش کردیم با تشویق آنان به سمت تغییر خط 
تولید مواد ضدعفونی دست و سطوح،  محصولات موردنیاز 

مردم در این شرایط را با سرعت بیشتری تولید کنیم.
وی ادامه داد: در همین رابطه پیگیری های لازم برای اخذ 
مجوزهای موردنیاز از نهادهای متولی به منظور عملیاتی 

ساختن این کار به سرعت در حال انجام است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: همچنین 
برای تامین مواد اولیه موردنیاز تولید این محصولات مانند 
الکل رایزنی های لازم با استان های مبدأ آن در حال انجام 
واحدهای صنعتی  اختیار  در  به سرعت  مواد  این  تا  است 

هدف قرار گیرد.
سیجانی گفت: توان تولید استان در این زمینه محدود و 
تقاضا زیاد است ، لذا هرگونه تولیدی که در این رابطه انجام 
می شود با برنامه ریزی  صورت گرفته در اختیار سازمان غذا 
و دارو قرار می گیرد و براساس اولویت بندی دانشگاه علوم 

پزشکی میان بخش های مختلف توزیع می شود.
وی افزود: سطح تولید استان برای پاسخگویی به نیازهای 
ایجادشده، باوجود اضافه شدن نوبت های کاری و بهره گیری 
از حداکثر توان خطوط واحدهای صنعتی، کافی نیست و 
باید از ظرفیت های مختلف ازجمله واردات برای تامین نیاز 

قم به محصولات بهداشتی و ضدعفونی استفاده شود.
وی ادامه داد: در همین رابطه آماده همکاری با بخش 
خصوصی و بازرگانان برای واردات این محصولات هستیم و 

ثبت سفارش آنان به سرعت انجام می شود.
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: تمام 
تولیدات استان و وارداتی که در زمینه تهیه مواد ضدعفونی 
و بهداشتی صورت می پذیرد، در اختیار سازمان غذا و دارو 
قرار می گیرد تا بر اساس اولویت بندی دانشگاه علوم پزشکی 
توزیع شود. وی بیان کرد: نظارت براین کار توسط بازرسان 
سازمان صمت، تعزیرات و دانشگاه علوم پزشکی در قالب 

تیم های مشترک انجام می شود.
صنعتی  واحدهای  تولید  توان  حداکثر  داد:  ادامه  وی 
استان در حوزه مواد شیمیایی و بهداشتی بدون هیچ گونه 
تعطیلی به کار گرفته می شود تا ظرفیت پاسخگویی به نیاز 

مصرف کنندگان بیشتر شود.
 در  این واحد صنعتی که دیروز در قم به بهره برداری رسید 
نیاز  مورد  لوازم  از  که   N9۵ ماسک هزار  سه  حدود  روزانه 
کادر درمانی در جریان مواجهه با ویروس کرونا است، تولید 

می شود.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و 
معدنی موجود استان ۴۸ هزار و ۸۵۱ میلیارد ریال است که 
با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲۵ 
واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۱۵۳ 

تن فرصت اشتغال ایجادشده است.

شهردار قم تاکید کرد

استمرار اقدامات مقابله با شیوع کرونا 
تأکید بر تقویت نشاط و شادابی شهر در آستانه بهار

شهردار قم با تاکید بر تشکیل ستادی در شهرداری در خصوص مقابله با کرونا 
گفت: ۱0 کمیته این ستاد در حوزه های مختلف فعال شدند تا خدشه ای به روند 

خدمت رسانی به مردم ایجاد نشود.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در حاشیه بازدید از ناوگان ضدعفونی شهر، با بیان 
اینکه برای برقراری روند عادی در شهر می بایست به روح و جسم شهر همزمان 
برسیم، اظهار کرد: قم خاستگاه انقلاب اسلامی است و تاب آوری و استقامت قم 
برای همه الگو بوده است و امروز این شهر در حالت فوق العاده و اضطراری قرار 
گرفته است. وی با تاکید بر اینکه در شرایط اضطراری باید برنامه ریزی ویژه ای 
صورت گیرد گفت: ویروس کرونا در تمام جهان و همه ی شهرهای کشور و شهر قم 

هم حمله ور شده و تمام اقشار درگیر این بیماری هستند.
شهردار قم با تاکید بر اینکه همچون دوران دفاع مقدس باید همه به نوبه خود به 
وظیفه عمل کنند تصریح کرد: ما باید با این ویروس زندگی کرده و ضمن مقابله با 

آن نشاط اجتماعی را حفظ کنیم و امید به زندگی را تقویت کنیم.
وی با تقدیر از پیش قراولان مقابله با ویروس کرونا اظهار کرد: همه ی ما می بایست 
رعایت شرایط خاصی که در شهر برقرار شده انجام دهیم و پیشگیری مهم ترین 

اصل است.
ضرورت دفاع از هویت قم در شرایط فعلی 

دکتر سقائیان نژاد دفاع از هویت قم را در شرایط فعلی ضروری عنوان کرد و با 
اشاره به برخی بی مهری ها نسبت به شهر قم گفت: همه باید دست به دست هم 
دهیم و همدیگر را تقویت کنیم تا بتوانیم جبهه خود را در حوزه های مختلف حفظ 

کرده و به وظیفه عمل کنیم.
وی با تاکید بر تشکیل ستادی در شهرداری در خصوص مقابله با کرونا گفت: 
روند  به  خدشه ای  تا  شدند  فعال  مختلف  حوزه های  در  ستاد  این  کمیته   ۱0

خدمت رسانی به مردم ایجاد نشود.
شهردار قم حفظ شادابی و نظافت شهر را مورد توجه قرار داد و افزود: مدیریت 
پسماند در این شرایط شیوع ویروس بسیار مهم است در عین اینکه در ایام پایانی 
سال شاهد افزایش چشمگیر تولید پسماند هستیم مدیریت پسماندهای عفونی و 
انتقال به موقع پسماند شهر به درستی در حال انجام است و مدیریت پسماند در 

شهر قم دقیقا مطابق دستورالعمل ابلاغی انجام می شود.
تأکید بر تقویت نشاط و شادابی شهر در آستانه بهار 

وی با بیان اینکه شهرداری فراموش نکرده که در نزدیکی سال جدید قرار داریم و 
باید شور و نشاط و تازگی به شهر تزریق شود افزود: ما فراموش نکردیم که ماه اسفند 
است و نزدیک بهار هستیم به همین خاطر شاهد رنگ آمیزی گسترده جداول، 

توسعه فضای سبز، گل آرایی و درختکاری در سطح شهر هستیم.
دکتر سقائیان نژاد با اذعان به اینکه برای دانش آموزان و خانواده ها نیز برنامه هایی 
پیش بینی شده تا در منازل اوقات فراغت پر شود گفت: سازمان میادین میوه و 
تره بار نیز با توجه به لزوم تامین اقلام مورد نیاز مردم فعال بوده و خدمات کافی 

ارائه می کند.
ضدعفونی مستمر ناوگان تاکسیرانی و اتوبوسرانی 

وی با اشاره به ضدعفونی مستمر ناوگان تاکسیرانی و اتوبوسرانی بیان کرد: نقاط 
مختلف شهر، ایستگاه های اتوبوس، بوستان ها، سرویس های بهداشتی و امکانات 

عمومی مستمر ضدعفونی می شود.
شهردار قم با تاکید بر افزایش تردد شهروندان به آرامستان بهشت معصومه)س( 
بیان کرد: در عین رعایت نکات بهداشتی، رعایت مسائل شرعی در دستور کار 

سازمان آرامستان ها است و شرایط کافی فراهم شده تا خدمات لازم ارائه شود.
وی گسترش خدمات الکترونیک شهرداری را مورد توجه قرار داد و افزود: تلاش 
کردیم این خدمات به گونه ای توسعه یابد که مردم کارهای خود را بدون مراجعه به 

شهرداری انجام دهند.
کارگران شهرداری سربازان گمنام مقابله با کرونا هستند 

شهردار قم با اذعان به اینکه با امید و همدلی و همکاری می توان این بحران 
را ریشه کن کرد گفت: قم ایستاده است همچنان که هویت قم در ایستادگی و 
تاب آوری بوده امید است این هویت به دیگر شهرها نیز منتقل شده و این مشکل 

از سر کشور دور شود.
وی با تاکید بر اینکه کارگران شهرداری سربازان گمنام مقابله با کرونا هستند 
افزود: این سربازان گمنام شبی نیست که شهر را نظافت نکنند و از فضای سبز 
نگهداری نکنند تا صبح که مردم بیدار می شوند شهر پاکیزه و شاداب باشد و تلاش 

شده در حد امکان امکانات حفاظتی برای آنها تامین شود.
لباس های  اینکه  با وجود  نیز  برای غسال ها  دکتر سقائیان نژاد تصریح کرد: 
حفاظتی هزینه سنگینی داشت دستورات لازم داده شده تا تهیه شود تا هیچ 

خطری آنها را در روند خدمت رسانی به مردم تهدید نکند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

سرانه فضای سبز قم به 19.۷ مترمربع رسید 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: تا پایان آذرماه سرانه 

فضای سبز شهر قم ۱9.۷ مترمربع رسیده است.
پیام جوادیان با بیان اینکه تا پایان آذرماه سرانه فضای سبز شهر قم ۱9.۷ 
مترمربع رسیده است، اظهار کرد: در مقایسه با سرانه فضای سبز ۶ ماهه نخست 
سال 9۴ که سرانه حدود ۱۴ مترمربع بوده، حدود ۵.۲ مترمربع توسعه همراه با 

جمعیت صورت گرفته است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مساحت کل فضای سبز 
شهر قم را ۲۴ میلیون و ۴۶۶ هزار و 99۵ مترمربع است، گفت: ۸0 درصد این 
میزان آمار با جی آی اس برداشته شده و مجموع عملکرد بیش از این میزان بوده 

ولی ممکن است برخی از عرصه ها در آمار وارد نشده باشد.
جوادیان سرانه استاندارد به دست آمده از مطالعات برای شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: سرانه تفرجگاهی شهر قم ۲.۴۳ مترمربع است که باید 
به سرانه ۵ مترمربع برسیم؛ سرانه فضای سبز شهری هم ۴.۵۷ مترمربع است 
که باید به سرانه ۸ مترمربع برسیم. وی ادامه داد: سرانه فضای سبز جنگلی 
شهر قم هم ۱۵.۲ است که باید به ۲0 مترمربع برسیم؛ سرانه کل شهر هم 
۱9.۷ مترمربع است که باید به ۲۸ مترمربع برسد تا استاندارد فضای سبز 

در قم محقق شود.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم مطرح کرد

آموزش فرهنگ شهروندی به مردم 
در قالب طرح سفیران شهروندی

ارائه  طرح  گفت:  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
آموزش های فرهنگ شهروندی در قالب طرح سفیران شهروندی در 9 سرفصل 

مدیریت پسماند، فضای سبز، هویت شهری و... آماده شده است.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اقدامات سازمان در حوزه فرهنگ شهروندی، اظهار 
کرد: شاید بتوان گفت مهم ترین تکلیف این سازمان در حوزه فرهنگ شهروندی 
است؛ ما در شهری زندگی می کنیم که مردم بیشتر شهرنشین هستند تا شهروند و 

علقه نسبت به شهر بسیار کم است.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه افرادی 
در قم داریم که بیش از ۵0 سال در این شهر ساکن هستند اما خود را قمی 
نمی دانند، گفت: با توجه به تراکم انسانی شهر نیز آموزش هایی نیاز بوده که انجام 

نشده است. 
مقیمی با اشاره به تراکم بالای جمعیت شهرنشین در قم، تصریح کرد: در این 
راستا شهرداری آموزش های فرهنگ شهروندی و زندگی شهری را در قالب تولید 
آثاری چون انیمیشن، موشن گرافی و تبلیغات شهری داریم همچنین آموزش های 
مدیریت  سرفصل  در 9  شهروندی  سفیران  طرح  قالب  در  شهروندی  فرهنگ 

پسماند، فضای سبز، هویت شهری و… آماده شده است.
وی گفت: این طرح درس ها در اختیار طلاب، دانشجویان، دانش اموزان و… 

قرار خواهد گرفت تا به عنوان سفیر در اقشار خود آموزش های لازم را ارائه کنند.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره به برگزاری 
تئاترهای  گفت:  شهرداری،  زیرمجموعه  مراکز  در  آموزشی  مختلف  دوره های 

خیابانی متعدد نیز در حوزه موضوعات فرهنگ شهروندی برگزار می شود.
 

توسط شهردار منطقه پنج  قم صورت گرفت 

کاشت درخت در بوستان کوهسار به 
مناسبت هفته منابع طبیعی

به مناسبت هفته منابع طبیعی، مراسم درختکاری با حضور شهردار منطقه پنج 
و مسئولین منطقه در بوستان کوهسار برگزار شد.

علیرضا اقبالیان با اشاره به اهمیت درختکاری و توسعه فضاهای سبز، گفت: 
کاشت نهال و کمک به محیط زیست و توسعه فضای سبز باید بعنوان فرهنگی 
فراگیر و مسئولیتی اجتماعی در بین آحاد جامعه نهادینه شود و افراد جامعه نسبت 
به این مهم اقدام نمایند. شهردار منطقه پنج قم ضمن تشکر از کلیه ی تلاشگران 
فضای سبز منطقه، اظهار داشت: طبیعت و موقعیت ویژه این منطقه باعث گردیده 
که شهرداری همواره با بسیج امکانات، درختکاری و توسعه فضای سبز را بیش از 

بیش در این منطقه عملیاتی نماید.
اقبالیان در پایان خاطرنشان ساخت: بی شک توسعه درختکاری و فضاهای 
سبز نیازمند مشارکت شهروندان در حفظ و نگهداری آن می باشد، که از تمامی 

شهروندان عزیز درخواست داریم شهرداری را در این اصل مهم یاری رسانند.

استاندارقم:

 سطح تولید ماسک و لوازم بهداشتی افزایش می یابد

رییس قوه قضاییه:

 پیگیری پرونده ترور شهید سلیمانی نماد دفاع از 
هویت ملی است 

رییس قوه قضاییه گفت: پیگیری پرونده ترور شهید سلیمانی به عنوان نماد دفاع از مظلومان، 
مسئله ای مرتبط با هویت ملی و انقلابی ما است. 

به گزارش روز سه شنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، در ادامه روند پیگیری های قوه قضاییه مبنی بر 
تشکیل پرونده قضایی و تحت تعقیب قرار دادن عاملان و آمران ترور سردار شهید سلیمانی، سردمداران 
دولت و ارتش آمریکا و وابستگان آنها در منطقه، نشست تخصصی ویژه بررسی اقدامات صورت گرفته 
در پیگیری این پرونده با حضور نمایندگان وزارت امور خارجه، وزارت اطلاعات، سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی، ستاد حقوق بشر و دادستانی تهران با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار شد.
 در این جلسه آیت الله سید ابراهیم رییسی با اشاره به شخصیت حاج قاسم سلیمانی و مکتب فکری 
ایشان که برگرفته از ارزش های اسلامی و انقلابی است گفت: این اقدام تروریستی دارای ابعاد مختلف 
بین المللی، سیاسی، نظامی، حقوقی و قضایی است و هر یک از ابعاد آن دارای یک متولی خاص است 

اما بررسی و رسیدگی به بعد حقوقی و قضایی آن به عهده قوه قضاییه است.
جمع آوری اسناد و مدارک آشکار و پنهان

وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در مستندسازی و جمع آوری اسناد و مدارک آشکار و پنهان 
این اقدام مجرمانه به عنوان ضروری ترین اقدام لازم جهت رسیدگی حقوقی به پرونده ترور شهید 
سلیمانی افزود:  لازم است همه ستادها و دستگاه های ذیربط در اسرع وقت و با تکمیل مستندات، 
حسب درخواست قضات ویژه تعیین شده در این پرونده نسبت به جمع آوری و ارائه سایر اسناد و مدارک 

اقدام کنند.
رییسی در ادامه با بیان اینکه این حادثه هم دارای جنبه کیفری و حقوقی است، هم بعد بین الملل و 
ناظر به مسئولیت دولت ها و هم دارای بعد حقوق بشری است، به اقدامات صورت گرفته توسط هیئت 

ویژه قضایی پیگیری این پرونده اشاره کرد.
رییس دستگاه قضا در این خصوص اظهارداشت: این هیأت قضایی مرکب از دادستان تهران، رئیس 
شعبه بین الملل دادگاه و معاون دادستان و بازپرس ویژه و هیئت مستشاری و یکی از نمایندگان وزارت 
امور خارجه، وزارت اطلاعات، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و ستاد حقوق بشر قوه قضاییه برای 
بررسی و هدایت روند پیگیری این پرونده ملی است و لازم است جلسات مشترک هیئت قضایی و هیئت 

مستشاری هر ۱۵ روز برگزار شده و روند پرونده به اطلاع رییس قوه قضاییه رسانده شود.
رییس قوه قضاییه با اشاره به اهمیت ویژه این پرونده گفت: اقدامات حقوقی و قضایی صورت گرفته 
در پرونده ترور شهید سلیمانی باید دقیق، مستند، علمی و حقوقی انجام شود تا علاوه بر محکومیت 
آمریکا به سند رسوایی نظام حاکم بر آمریکا و بی آبرویی آنها نزد افکار عمومی مبدل شود.  رییسی با 
تاکید بر لزوم پیگیری همزمان پرونده ترور شهید سلیمانی در مجامع و محاکم مختلف داخلی، خارجی 
و بین المللی افزود: این پرونده باید با پیگیری در مراجع قضایی ایران، عراق و مجامع بین المللی به 
صورت همزمان پیگیری شود زیرا شهید سلیمانی میهمان رسمی دولت عراق بوده، در خاک این کشور 

به شهادت رسیده و توسط نیروهای بیگانه ترور شده است.  
وی خاطرنشان کرد: البته در مورد عراق با توجه به مذاکره اینجانب با رییس دستگاه قضایی آن کشور، 
اراده لازم برای رسیدگی به این پرونده وجود دارد و یک هیئت قضایی از ایران به عراق اعزام خواهد شد.
رییس دستگاه قضا گفت: علاوه بر شکایت خانواده محترم شهیدان، طرح شکایت دولت جمهوری 
اسلامی ایران نیز اهمیت ویژه ای دارد زیرا موضوع ترور شهید سلیمانی فراتر از شهادت یک فرد، مسئله 
ای مرتبط با هویت ملی و انقلابی ماست و علاوه بر این، احقاق حق ملت و اقدامی بازدارنده از جانب 

جمهوری اسلامی در برابر این اقدام وحشیانه و افشای نظام سلطه خواهد بود.
 

استاندارقم:

 نیروهای مسلح برای مقابله با کرونا در قم
 جهادی عمل کردند

استاندار قم ضمن تقدیر از خدمات نیروهای مسلح برای کنترل و مقابله با شیوع ویروس کرونا در 
کشور به ویژه این استان گفت: نیروهای نظامی با استقرار بیمارستان های سیار و ضدعفونی معابر شهر 

به صورت جهادی و عملیاتی وارد میدان شدند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه با فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ضمن 
قدردانی از خدمات جهادی ارتش، تلاش برای افزایش تخت های بیمارستانی و استقرار بیمارستان های 

سیار در قم را خواستار شد.
وی ادامه داد: روحیه جهادی و مخلصانه نیروهای مسلح در کمک رسانی به هم وطنان، بسیار مایه 
مباهات و افتخار است و داشتن چنین نیروهای مخلصی را به فرماندهان نهادهای نظامی تبریک 

می گوییم.
سرمست بابیان این که کشور در یک جنگ تمام عیار برای عبور از شرایط کنونی قرار دارد، افزود: عبور 

از شرایط کنونی و شکست کرونا تنها با مشارکت همه ارکان نظام و مردم محقق می شود.
وی با تاکید بر ضرورت تعامل در تصمیم ها و وجود روح همدلی و همراهی در زمان بحران ها ادامه داد: 
در ستاد پیشگیری از مدیریت بحران استان قم شاهد تعامل بسیار خوبی هستیم و این موجب شده تا 

روحیه تفاهم در قم حاکم باشد.
در این نشست استقرار بیمارستان های سیار در نقاط مختلف قم، ضدعفونی معابر شهری و استفاده 

از ظرفیت ارتش در تولید تجهیزات بهداشتی موردبررسی قرار گرفت.

. كتاب من لا یحضره الفقیه : ج 3 ص 358 ح ٤٢٦5

طرح: علیرضا ذاکری 

ويروس کرونا را به سفر نبريم!

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر لزوم رعایت بهداشت فردی  و قرنطینه 
خانگی گفت: ابتلا به کرونا در قم همچنان صعودی است و تاکنون تست ۷۵۱ نفر مثبت 

اعلام شده است. 
علی ابرازه روز سه شنبه در اظهارنظری با اشاره به آخرین آمار مبتلایان به بیماری کرونا 
در این استان افزود: در حال حاضر 9۳۷ نفر در بیمارستان های کامکار، فرقانی، امام 
رضا)ع(، علی ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی قم به دلیل مشکلات حاد تنفسی بستری 

هستند
وی ادامه داد: از ساعت ۷ صبح تا ۱۴روز سه شنبه ۲0 اسفند ۴۶ نفر از مراکز درمانی 

قم با بهبودی مرخص شدند.
این مسوول به آخرین آمار جان باختگان قم در اثر ابتلا به بیماری کوید ۱9 اشاره نکرد. 

هفته گذشته این آمار ۳0 نفر اعلام شده بود. 
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم از مردم خواست همچنان مسائل بهداشتی را رعایت 
کرده و با ماندن در منزل و قرنطینگی خانگی، از مبتلا شدن به این ویروس جلوگیری 

کنند.
ابرازه پزشکان و پرستاران را جهادگران خط مقدم مقابله با ویروس کرونا دانست و اظهار 
ویروس کرونا  با  مبارزه  پرستاران که در خط مقدم  و  پزشکان  داشت: قدردان زحمات 

فعالیت می کنند، هستیم.
تعداد مبتلایان قطعی کرونا در کشور به 8۰۴۲ نفر رسید

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت نیز اعلام کرد: تاکنون ۸0۴۲ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و ۲9۱ نفر به علت ابتلا به این 

ویروس فوت کرده اند و همچنین ۲۷۳۱ نفر بهبود یافته اند. 
کیانوش جهانپور روز سه شنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و فوت 
ناشی از آن در کشور بیان کرد: از ظهر دیروز تا امروز و بر اساس نتایج آزمایشگاهی، ۸۸۱ 
مورد بیمار جدید مبتلا به کووید ۱9 در کشور شناسایی شد و کل مبتلایان به این بیماری 
در کل کشور به ۸0۴۲ نفر رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، 
۵۴ نفر از مبتلایان جدید کووید ۱9 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری در کشور به ۲9۱ مورد رسید. رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشت گفت: خوشبختانه تا کنون ۲۷۳۱ نفر از بیماران بهبود یافته و ترخیص شده اند 

و روند بهبودی و ترخیص این بیماران افزایش قابل ملاحظه ای داشته است.
وی ادامه داد: استان تهران همچنان بیشترین آمار مبتلا را دارد و استان مازندران هم 
پس از تهران، بیشترین تعداد ابتلا را دارد. استان خراسان رضوی مقصد مسافرتی برای 

هفته های آتی نخواهد بود و مردم باید این موضوع را مد نظر داشته باشند.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد
لزوم رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی 

تست کرونای ۷۵۱ نفر در قم مثبت است

ارتش  زمینی  نیروی  درمان  و  بهداشت  اداره  رییس   
در  نهاد  این  رویکرد  به  اشاره  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
آماده  ارتش  گفت:  قم،  در  کرونا  ویروس  با شیوع  مقابله 

ضدعفونی مجدد خیابان های این شهر است. 
روز سه شنبه در حاشیه  بهزاد موذنی  امیر سرتیپ دوم 
بازدید از بیمارستان صحرایی ارتش در شهرک پردیسان قم 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: از پنجشنبه هفته 
با  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  زمینی  نیروی  گذشته 
اعزام ۵0 دستگاه تجهیزات خودرویی؛ معابر، اطراف حرم 
قم  شهر  کوچه های  از  بسیاری  و  معصومه)س(  حضرت 
را ضدعفونی کرده و درصورتی که احساس نیاز شود این 

اقدامات ادامه پیدا خواهد کرد.
وی یادآور شد: نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی 
خیابان های  و  معابر  نیاز  صورت  در  دارد  آمادگی  ایران 

شهرهای مختلف کشور را ضدعفونی کند.
وی بیان داشت: قرارگاه جهادی مبارزه با ویروس کرونا در 
ارتش جمهوری اسلامی ایران تشکیل شده و رویکرد ارتش 

در مقابله با کرونا کاملًا تهاجمی و پیش دستانه است.
وی بیان کرد: ارتش جمهوری اسلامی ایران برای کنترل 
شیوع ویروس کرونا یک بیمارستان سیار ۵0 تختخوابی را در 

شهرک پردیسان قم راه اندازی کرده است.
مراجعه روزانه  ۳۰۰ بیمار مشکوک به کرونا به 

بیمارستان سیار ارتش 
موذنی بابیان این که این بیمارستان از بخش های مختلف 
پزشکان  تلاش  تمام  افزود:  است،  تشکیل شده  پزشکی 
نیروی زمینی ارتش در شرایط حساسی که شیوع ویروس 
کرونا در کشور توسعه یافته، کمک به افزایش ظرفیت های 
تاکنون  کرد:  خاطرنشان  وی  می باشد.  قم  شهر  درمان 

بیش از ۱000 بیمار مشکوک به کرونا به بیمارستان سیار 
ارتش در شهرک پردیسان مراجعه کرده و افرادی که علائم 
ابتدایی این ویروس را داشتند به مراکز درمانی سطح شهر 
اعزام شده اند. موذنی ادامه داد: روزانه بالغ بر ۳00 بیمار 
مشکوک به کرونا با مراجعه به بیمارستان سیار ارتش مورد 

تست و ارزیابی قرار می گیرند.
کنار  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  گفت:  وی   
بسته های  کرونا،  به  مشکوک  بیماران  پذیرش  و  ارزیابی 
اختیار  در  رایگان  به صورت  را  ضدعفونی کننده 
قرار  پردیسان  منطقه  مردم  عموم  و  مراجعه کنندگان 
می دهد. در بیمارستان ۵0 تخته خوابی صحرایی در شهرک 
پردیسان قم متخصصان عفونی، عمومی، طب اورژانس و 
متخصصین بهداشت محیط، همچنین کادر پرستاری و 

کادر درمانی حضور دارند و آماده پذیرش بیماران هستند.

رییس اداره بهداشت نیروی زمینی ارتش:

ارتش آماده ضدعفونی مجدد خیابان های قم است

 معاون حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشت، در حاشیه بازدید از ارائه خدمات بهداشتی درمانی 
قم، از کاهش چشمگیر شیب ابتلا به ویروس کرونا و عبور از نقطه پیک آن با اقدامات بهداشتی 
درمانی گسترده در این شهر خبر داد.  دکتر کریم همتی با تقدیر از تلاش های گسترده ای که 
برای مقابله با ویروس کرونا طی چند هفته گذشته صورت گرفته، از کاهش چشمگیر شیب ابتلا به 
ویروس، افزایش تعداد بهبود یافته گان و عبور از نقطه پیک آن با اقدامات بهداشتی درمانی صورت 
گرفته در شهر قم خبر داد. معاون حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشت، با اشاره به ماموریت ویژه 
ای که از سوی وزیر بهداشت برای پیگیری جدی وضعیت ارائه خدمات درمانی قم دریافت کرده 
است، گفت: در بازدید از دانشگاه علوم پزشکی قم، دیدارهایی با استاندار و همچنین مسئولان 
بهداشتی و درمانی استان داشتیم و از نزدیک در جریان اقدمات انجام شده و روند درمان بیماران 
قرار گرفتیم. وی گفت: بیشتر تلاش ما این است که شرایطی فراهم شود تا مردم بتوانند بدون 
دغدغه خدمات لازم را دریافت کنند تا روز به روز از تعداد مبتلایان کاسته شود. دکتر همتی افزود: 

طی این مدت تلاش کردیم که مقدار بیشتری دارو و تجهیزات به قم وارد شود تا در این زمینه 
شاهد کاهش حداکثری مشکلات باشیم. دکتر همتی با اشاره به ظرفیت مناسب استان قم از نظر 
تولیدات صنعتی گفت: از استاندار قم درخواست می کنیم با هماهنگی وزارت صمت زمینه تولید 
مواد و ملزومات امروز مردم همچون ماسک، لباس، تولید الکل هفتاد درصد به بالا  و ... را در همین 
استان فراهم آورند تا انشالله شاهد حل مشکل داروخانه های سطح شهر باشیم. معاون حقوقی و 
امور مجلس، ماموریت خود را ارائه گزارش وضعیت استان به وزیر بهداشت توصیف کرد و گفت: 
تلاش میکنم ضمن گفتگو با مسئولان استانی، مراجع عظام و روحانیون، در جریان کمبودها و 
مشکلات مردم قرار گرفته و از  ظرفیت های موجود برای عبور از چالش فعلی استفاده کنیم.  دکتر 
همتی در پایان تاکید کرد: تمام تلاش ما در وزارت بهداشت این است که که خدمت رسانی در 
سطح شهر را به روز کنیم، اقلام و موارد مورد نیاز شرایط فعلی را تامین کرده تا بتوانیم از آلام و 

دردهای مردم بکاهیم.

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشت  خبرداد

کاهش شیب ابتلا به ویروس کرونا در قم 


